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Slovenska beseda je beseda 
praznika, petja in vriskanja

Misli iz naslova je samozavestno zapisal 
Ivan Cankar v Kurentu. Izpovedal je svoje 
občudovanje do naše besede, ljubezen do 
naroda in naše zemlje. Vse tri ljubezni se 
med seboj prepletajo in druga brez druge 
ne more.

Človeku je bilo dano, da se sporazumeva 
z besedami; da misli, čuti, se veseli in joče; 
to so besede. Nebesedni jezik je le sol 
besedi. 

Dandanes se je čas tako zatemnil, da 
je prizadeto tudi človekovo osnovno 
sporazumevanje. Bolezen je pretrgala stik, 
tisti pravi stisk roke in pogosto tudi objem. 
Osiromašeno je doživljanje, čustvovanje; 
osiromašeno je sporazumevanje, pravi 
človeški stik.

Tehnika ne more nadomestiti tega; le z 
živo besedo lahko izrazimo svoja spoznanja, 
z njo lahko spoznavamo preteklost, živimo 
sedanjost in načrtujemo prihodnost.

In še je zapisal pisatelj: » … pesem bo 
njih jezik in njih pesem bo vriskanje …« Po 
Cankarju je naš jezik pesem, je glasba, ki 
poboža človekovo srce. »… iz zemlje same 
zveni kakor velikonočno potrkavanje …« 
Torej, zemlja in narod, ki živi na njej, sta 
jezik. Le po njem se razlikujemo od drugih 
narodov. Ali se dovolj zavedamo te ljubezni 
in odgovornosti? Smo dovolj samozavestni 
ali z izgovori sklonimo glave in pogledamo 
v tla, ko nas kliče ljubezen.

Zgodovina nam dokazuje drugače, 
posebno pri nas, na Primorskem. Jezik je 
bil prepovedan, osramočen in potisnjen v 
kot, vendar ni izumrl; 25 let izgnanstva je 
preživel, da je v svobodi še lepše zazvenel, 
tudi z ljubeznijo tistih, ki so bili kaznovani, 
ker so ga ljubili. Narod živi tako dolgo, 
kot živi njegov jezik, njegova beseda. 
V tegobah časa pogosto pozabljamo na 
to, čeprav smo naši kulturi namenili 
celo praznik, v spomin na pomembnega 
pesnika Prešerna, ki je znal izpovedati 
svojo ljubezen v slovenščini enakovredno 
drugim velikim jezikom. Tudi najgloblja 
čustva je zmogel izpovedati z milozvočno 
našo besedo. Ne vem, če imamo tudi danes 
toliko zavesti in samozavesti. Cankarjeve 
besede pa nam vlivajo moč in so kažipot v 
dvomih, saj pravi: »… bogatejši so pač drugi 
jeziki; pravijo tudi, da so milozvočnejši 
in bolj pripravni za vsakdanjo rabo – ali 
slovenska beseda je beseda praznika, petja 
in vriskanja.«

Irena Šinkovec

Andreja Slokar, naš ponos!

Sprejemi uspešnih športnikov so danes pravilo in 
čeprav Andreja Slokar ni med dobitnicami medalj, pa se 
je s svojimi dosežki pred in na olimpijskih igrah z zlatimi 
črkami zapisala v anale športnih dosežkov ajdovske 
občine. Zato je prav, da se je lokalna skupnost tudi uradno 
oddolžila s priznanjem. In da so se lahko vsi, ki so med 
olimpijskimi nastopi še posebej močno stiskali pesti, z 
našo junakinjo v živo tudi srečali in delili njena občutja 
po nadvse razburljivih nastopih.

Drame tam daleč na Kitajskem tudi zares ni manjkalo. 
Že v drugem teku veleslaloma je Andreja do odstopa 
prikazala odlično vožnjo, ki jo je znala prenesti še v prvi 
tek slaloma (4. mesto) in nenazadnje tudi v finale, kjer se 
je razvil hazarderski ples stotink. Koliko cm jo je ločilo 
od zlata? In še manj od brona! Neverjetno! 

Druga priložnost za medaljo je bila v domeni znanstvene 
fantastike - takoj po žrebu je bilo jasno, da bi morala za 
medaljo že v drugem krogu pasti Avstrija, pri čemer pa 
v ekipni tekmi ni odvisno vse samo od Andrejine vožnje. 
V tolažbo (najbrž bolj nam kot nji) je lahko najboljši čas, 
ki ga je dosegla v prvi vožnji in ga nobena ni presegla, še 
moški so imeli težavo z njim. 

Vendar: izplen Andreje Slokar v enoletnem časovnem 
oknu je fantastičen – peto mesto s svetovnega prvenstva 
v Cortini (kjer bodo olimpijske tekme čez štiri leta!), 
prva zmaga v svetovnem pokalu v paraleleni tekmi (kot 
enajsta Slovenka na najvišji stopnički), pa še peto mesto 
posamično in sedmo ekipno na največjem športnem 
dogodku sveta. Le koliko mladih športnikov po celem 
svetu sanja zgolj o sodelovanju na olimpijadi!

Že udeležence poletnih olimpijskih iger iz ajdovske 
občine bi lahko prešteli na prste ene roke, na zimskih pa 
pred Andrejo ni bilo še nikogar. Pa čeprav zimski športi 
vendarle niso nepopisan list, predvsem po zaslugi Gore, 
kjer je bilo v preteklosti veliko več snega in s tem možnosti 
za športno udejstvovanje. Od leta 1888, od kar so na 
Goro prispele prve smuči in od prve smučarske tekme 
(1895), so tamkajšnji prebivalci vendarle doseg(a)li nekaj 
odmevnih rezultatov, tudi na mednarodnem prizorišču. 
Že pod Italijo so osvajali medalje na vojaških tekmah, 
podobno velja za prva povojna leta znotraj Jugoslavije. 
Z gradnjo skakalnice v Tihi dolini (po načrtih Stanka 

Bloudka) so se povečale možnosti za razvoj smučarskih 
skokov (in nordijske kombinacije) in vse več je bilo medalj 
z državnih prvenstev, predvsem v mlajših kategorijah. 
Marjan Polanc je ob tem 'izumil' škarjasti slog, precej 
pred časom, ko je postal prevladujoč. Stanko Velikonja 
je bil kar nekaj sezon stalni član državne reprezentance 
in leta 1979 mu je v Oberstdorfu uspel 154 m dolg polet, 
kar bo najbrž še dolgo občinski rekord in znamka, ki 
jo bodo v prihodnje naskakovali sedanji mladi skakalci 
kluba POK (Predmeja, Otlica, Kovk), morda tudi Mark 
Štrancar, ki je pred dnevi osvojil bron na državnem 
prvenstvu mlajših kadetov.

Olimpijsko dimenzijo je nato skokom na Gori dodal 
še Danilo Pudgar, ki je na Vipavsko 'doskočil' s Koroške 
(osmi v Sapporu na veliki skakalnici). 

Čibejeva skupina društva Gora je ob prelomu tisočletja 
sicer osvajala pokale in medalje na tekmah starosvetnega 
smučanja po alpskih deželah, čisto pravo medaljo na 
uradnem svetovnem prvenstvu pa je občini Ajdovščina 
prinesel Klemen Žonta in sicer v telemark veleslalomu 
za mladince leta 2002 na Norveškem. Leto pozneje je 
medaljo istega leska osvojil še na evropskem prvenstvu 
v Franciji. 

Gorjanska vez z Ajdovko Andrejo Slokar pa o(b)staja 
v njenem matičnem klubu (Sport klub Dol), kjer je Dol 
seveda nekdanje ime za Predmejo.

fotografija: Reuters
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V zadnjem času se je zgodilo 
kar nekaj hudih nesreč v 
hribih s tragičnim koncem. 
Tudi ajdovska skupina Gorske 
reševalne službe Tolmin je stalno 
v pripravljenosti. V februarju 
pa so v naših hribih hiteli na 
zelo zahtevne intervencije. Pod 
Golaki so reševali pohodnico, ki 
je zdrsnila na ledu, ki je bil skrit 
pod suhim listjem. Pri padcu si 
je hudo poškodovala glavo ter 

je bila z vojaškim helikopterjem 
odpeljana na zdravljenje v 
Ljubljano. Dan kasneje pa se je 
podoben zdrs zgodil še na spolzki 
skali pod Otliškim oknom – ta 
se je zaključil s kompliciranim 
zlomom noge. Pohodnico pa 
so gorski reševalci na klasičen 
način prenesli v dolino in jo 
predali v oskrbo urgentni službi 
Zdravstvenega doma Ajdovščina. 

 Vodja skupine Robert Kovač 

opozarja, da razmer v hribih in 
gorah v zimskem času ne gre 
podcenjevati, tudi ob lepem 
vremenu se je potrebno na turo 
dobro pripraviti. Poudarja, da 
je pomembno vsakič znova 
pravočasno preveriti, kakšne 
so razmere na terenu, kamor se 
odpravljamo. Zima namreč skriva 
kar nekaj pasti. Tudi če ni snega 
in so poti na prvi pogled suhe, se 
pod listjem lahko skriva led, kar je 
hudo nevarno za zdrse. Razmere 
se hitro spreminjajo z višino – če 
je na Predmeji toplo in prijazno, 
so na Golakih lahko popolnoma 
drugačne, zimske razmere. Kovač 
opaža še, da so pohodniki sicer 
dobro opremljeni, da pa mnogi 
te, sicer vrhunske opreme, ne 
znajo uporabljati. Sončno vreme 
v kombinaciji s še vedno izredno 
nizkimi temperaturami povzroča 
še dodatno zagato – občutek žeje 
je manjši kot sicer, kar lahko hitro 
pripelje do dehidracije. Robertov 
nasvet: »Včasih v žepu nosim kos 
pršute, samo zato, da me užeja, da 
ne pozabim piti.«

Letošnja zima nam streže s 
čudovitimi, sončnimi konci 
tednov. Vreme je suho, snega 
ni dosti, vrhovi kar kličejo 
po osvajanju. Preden pa se 
odpravite, razmislite kam 
odhajate, pridobite vse potrebne 
informacije in se na turo dobro 
pripravite! V hribih torej razum 
v glavo in previdnost v noge, da 
bo užitek zares uživaški.

Voščilo župana ob mednarodnem 
dnevu Civilne zaščite

Spoštovane predstavnice in predstavniki Civilne zaščite, 
čestitam vam ob prihajajočem mednarodnem dnevu Civilne 
zaščite. 

Zahvaljujem se vam za napore, 
ki jih prostovoljno ali poklicno 
vlagate v varnost posameznika 
in nas vseh. Vaše predano delo 
nima dnevno visoke cene, 
nedvomno pa ima neprecenljiv 
doprinos v skupnost. Varnost 
slehernega posameznika je ena 
izmed najpomembnejših vrednot 
in pravic. Vsak izmed nas si 
zasluži živeti v varnem okolju, ob 
morebitnih nesrečah pa računati 
na pomoč skupnosti. In prav na 
vas, predstavnice in predstavniki 
CZ, se lahko vedno zanesemo. 

Svojo pomoč nam nudite na 
najbolj nesebičen in human 
način. Hvala, da lahko v sleherni 
situaciji računamo na vas. 

Pomembnost in nepogrešljivost 
sistema Civilne zaščite smo v 
naši občini še dodatno okrepili v 
zadnjih dveh letih, ko je bila naša 
skupnost vpeta v pandemijo, ki 
je od vseh nas zahtevala napor. 
Veliko tega ste k uspešnem boju s 
koronavirusno boleznijo dali prav 
pripadniki CZ. Vaša prizadevanja 
pa so vseskozi usmerjena 
v še boljšo organiziranost, 
usposobljenost in učinkovitost 
ter še hitrejšo odzivnost 
na nesreče. Poleg dovršene 
strokovne izpopolnjenosti pa ste 
pravzaprav posamezniki tisti,  

ki  ste pripravljeni pomagati in 
v nesrečah nesebično priskočiti 
na pomoč. Zato si zaslužite vso 
čast in pohvalo. V težkih in za nas 
nepredstavljivih razmerah, ko nas 
ogrožajo naravne in druge nesreče, 
skrbite za učinkovito ukrepanje, 
varujete človeška življenja, 
skrbite za naše premoženje in 
preprečujete usodne posledice 
za okolje. Ste nepogrešljiv del 
naše skupnosti, zato naj bo 
prihajajoči dan Civilne zaščite 
priložnost, da se vam zahvalim 
za vašo stalno pripravljenost 
pomagati soljudem. Vaše vrline 
solidarnosti in požrtvovalnosti so 
neprecenljive. Praznujte ponosno! 

Tadej Beočanin, župan 

Na Ajdovskem bo 
potekala velika 
reševalna akcija

1. marca v Sloveniji obeležujemo dan civilne zaščite, s čimer 
se Slovenija poklanja vsem akterjem, ki nesebično pomagajo 
ljudem v nesreči. Ajdovska občina na področju civilne zaščite 
sodeluje v veliko projektih, preko katerih je uspešno pridobila 
evropska sredstva. Za namen enega od takšnih projektov in za 
namen preverjanja usposobljenosti enot civilne zaščite bo v 
mesecu maju potekala simulacija velike reševalne akcije.

Z namenom, da se preveri 
vodenje, operativno delovanje 
in sodelovanje sil za zaščito, 
reševanje in pomoč pri 
tehničnem reševanju, se bo v 
prvih dnevih maja izvedla vaja 
javnih služb za zaščito, reševanje 
in pomoč Občine Ajdovščina ter 
Zdravstvenega doma Ajdovščina. 
Vaja se bo pripravila in izvedla 
na podlagi predpostavke, da je 
na območju Občine Ajdovščina 
prišlo do več istočasnih 
intervencij, ki potrebujejo 
posredovanje nujne medicinske 
pomoči ter sil za iskanje 
pogrešanih, tehnično reševanje 
in podporo vodstvu intervencije. 
Na različnih točkah širšega 
območja bodo tako akterji civilne 
zaščite iskali več pogrešanih 
oseb, območje pa bo za ta namen 

večkrat preletel tudi vojaški 
helikopter. Urjenje bo potekalo 
v okviru evropskega projekta 
Crossit Safer, sofinanciranega iz 
Evropskega sklada za regionalni 
razvoj in nacionalnih sredstev. 
Vaja bo za javnost zaprta.

Možje v (temno) modrem pa 
reševalnih akcij ne bodo izvajali 
samo na Ajdovskem. V okviru 
taistega projekta se ob njegovi 
zaključni slovesnosti reševanje 
odvijalo tudi meseca junija na 
Goriškem, slovenskim enotam 
pa se bodo takrat pridružile tudi 
italijanske. 

Upamo, da se bodo slovenske 
(in tudi italijanske) enote združile 
v še več podobnih akcij, seveda pa 
si vsi želimo, da bi takšne akcije 
ostale le na nivoju vaj!

Ne podcenjujte razmer v hribih!
Ajdovska skupina Gorske reševalne službe Tolmin ima za seboj pestre mesece. Vreme sicer 

kar kliče v naravo, vendar pa je pozimi hoja v hribe zahtevnejša in terja drugačno fizično 
pripravljenost kot v toplejših letnih časih. Ne podcenjujte razmer! Tudi ob sončnih dneh narava 
skriva mnogo pasti – čeprav na prvi pogled ne izgleda, so namreč hribi še vedno zamrznjeni v 
ledeni oklep, zato je potrebna posebna previdnost pri hoji! 
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Državni investiciji v teku 
1. Kolesarska povezava in pločnik iz Ajdovščine 

proti Lokavcu
2. Obnova cestišča Lokavec–Predmeja (tuneli) 

Napovedane državne investicije z občinskim 
sofinanciranjem

1. Dom starejših občanov Ajdovščina
2. Policijska postaja Ajdovščina
3. Krožišče na Colu
4. Kolesarska povezava iz Ajdovščine proti Vipavi
5. Pločnik v Lokavcu (Grajšek–Paljkovše)
6. Več investicij na trasi ceste Ajdovščina–Črniče

Napovedane občinske investicije z državnim 
sofinanciranjem

1. Večnamenska gimnastična dvorana OŠ Danila 
Lokarja Ajdovščina

2. Gradnja kanalizacije in vodovoda v Stomažu
3. Gradnja kolesarskih stez in celovita prenova 

cestišča na Vipavski cesti v Ajdovščini

Državne in občinske investicije z državnim 
sofinanciranjem v polnem teku 

V zadnjem obdobju se na območju občine Ajdovščina odvija kar nekaj državnih projektov, ki potekajo bodisi samostojno bodisi v sodelovanju z Občino Ajdovščina. 
Nekateri projekti so že na ravni izvedbe, nekateri še čakajo na zakop prve lopate. Z gotovostjo vsi peljejo v smeri izboljšanja kakovosti bivanja – tako v mestu 
kot na podeželju.

Delovni stroji po mestu brnijo 
na polno. Odprtih je več gradbišč, 
zlasti na področju izboljšanja 
prometne infrastrukture in 
varnosti vseh udeležencev v 
prometu. Slednje izboljšave 
potekajo tudi izven mestnih 
ulic, na cestah proti podeželju. 
V lanskem letu je bila zaključena 
obsežna sanacija ceste na 
Predmejo, 'v tunelih', kjer se je 
namestilo zaščitno mrežo. Dela se 
na tej cesti nadaljujejo tudi v tem 
letu na več odsekih z namenom 
širjenja cestišča. Veliko gradbišče 
je odprto proti Lokavcu, kjer 
poteka gradnja kolesarske steze 
in pločnika. Uvedena je prometna 
zapora, vse z namenom, da bo 
promet po končani prenovi 
varnejši, infrastruktura pa 
bolj kvalitetna in prijazna do 

uporabnikov. Za pot skozi mesto 
je nasploh v prometnih konicah 
potrebno veliko strpnosti, zlasti 
na območju Goriške ceste, kjer 
se gradijo površine za pešce 
in kolesarje. Slednje se bo na 
Vipavski cesti nadgradilo tudi 
s celovito obnovo cestišča, ki 
jo bo finančno pokril državni 
proračun. S finančno pomočjo 
države se bo začela tudi gradnja 
pločnika od Grajška do Paljkovš 
v Lokavcu. Velika državna 
investicija je napovedana tudi za 
gradnjo kolesarske povezave iz 
Ajdovščine proti Vipavi. Na Colu 
pa se obeta gradnja krožišča na 
križišču proti Predmeji. Občina 
si sofinanciranje države nadeja 
tudi pri gradnji vodovoda in 
kanalizacije v Stomažu.

Poleg izboljšanja prometne 

infrastrukture, oskrbe s pitno 
vodo in nasploh izboljšanja 
kakovosti bivanja se obetajo 
državne investicije tudi na 
področju šolstva in skrbi za 
starejše. Največja je gotovo 
gradnja Doma starejših občanov 
Ajdovščina, za katero je država 
namenila 12 milijonov evrov. Za 
učence OŠ Danila Lokarja in druge 
ljubitelje športnih aktivnosti 
bo zrastla Večnamenska 
gimnastična dvorana, zanjo je 
Občina pridobila 1,4 milijona 
evrov s strani Ministrstva za 
izobraževanje, znanost in šport. 
Ena izmed večjih investicij bo 
tudi gradnja Policijske postaje 
Ajdovščina, za gradnjo katere 
smo z Ministrstvom za notranje 
zadeve v lanskem letu podpisali 
pismo o nameri.

Država ureja kolesarsko povezavo iz Ajdovščine proti Lokavcu 

Po mestu se urejajo kolesarske steze, kar deloma zapira tudi avtomobilski promet – 
prosimo za strpnost in razumevanje. 

Kmalu bo zakopana prva lopata za nov Dom starejših občanov Kresnice Občina si za gradnjo kanalizacije v Stomažu nadeja tudi državna sredstva 
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Objavljeni so javni razpisi za gospodarstvo

Občina Ajdovščina vabi podjetnike in obrtnike k sodelovanju 
pri javnih razpisih za pridobitev nepovratnih sredstev ali ugodnih 
kreditov na področju investicijskih vlaganj, promocije -udeležbe 
na sejmih in razstavah ter inovacij. Vsi občinski javni razpisi so 
objavljeni na spletni strani Občine Ajdovščina, www.ajdovscina.
si, v zavihku Javna naročila, objave, razpisi. 

Javni razpis za dodelitev kreditov s subvencionirano 
obrestno mero za spodbujanje investicijskih vlaganj v 
proizvodne in storitvene kapacitete v občini Ajdovščina za 
leto 2022

Predmet javnega razpisa je dodelitev sredstev za subvencioniranje 
obrestne mere za najete kredite, z namenom spodbujanja 
investicijskih vlaganj v proizvodne in storitvene kapacitete. 
Upravičenci so mikro, majhna, srednja, majhna enotna, srednja 
enotna podjetja ter samostojni podjetniki, ki investirajo na 
območju občine Ajdovščina. Investicija, ki je predmet vloge, mora 
zagotavljati ohranitev ali odpirati nova delovna mesta, kreditna 
sredstva pa bodo dodeljena vlagateljem, ki bodo izpolnjevali 
vse razpisne pogoje. Razpis bo odprt do porabe sredstev, 
oziroma najkasneje do 15. 11. 2022. Vlogo je potrebno oddati 
na predpisanem obrazcu, ki je priložen objavljenemu razpisu na 
spletni strani Občine Ajdovščina.

Javni razpis za spodbujanje udeležbe na sejmih in 
razstavah v letu 2022 

cilja k izboljšanju promocije proizvodov in storitev prijaviteljev. 
Namenjen je podjetjem in samostojnim podjetnikom s sedežem 
v občini Ajdovščina. Namen javnega razpisa je s sofinanciranjem 
upravičenih stroškov individualnih nastopov na sejmih in 
razstavah v Sloveniji in tujini podjetjem povečati možnost 
predstavitve izdelkov/storitev domači in mednarodni poslovni 
javnosti, dvigniti nivo poslovnega sodelovanja podjetij z domačimi 
in tujimi partnerji ter zvišati stopnjo internacionalizacije domačih 
podjetij. 

Pridobiti je mogoče do 50 % upravičenih stroškov (najem 
razstavnega prostora) za udeležbo na sejmih in razstavah, 
izvedenih v obdobju od 1. 11. 2021 do 30. 11. 2022. Javni razpis 
bo odprt do vključno 30. junija 2022.

Javni razpis za spodbujanje projektov inovacij v letu 2022 
je namenjen spodbujanju podjetij in posameznikov k 

oblikovanju produktne inovacije oziroma izdelave začetnega 
prototipa produktne inovacije. Razpis je odprt do vključno 30. 
junija 2022.

Podrobnejše informacije o vseh treh javnih razpisih, vključno z 
vsemi potrebnimi obrazci in kontaktnimi podatki, so objavljene 
na spletni strani Občine Ajdovščina, www.ajdovscina.si.

Zelena luč za 28. krajevno 
skupnost v občini – Male Žablje

Skupina volivcev iz naselja Male Žablje je takoj po novem letu vložila pobudo, da se območje 
naselja Male Žablje izloči iz območja Krajevne skupnosti Vipavski Križ z namenom boljšega 
delovanja maložabeljske skupnosti. Na februarski seji je za novo, že 28. krajevno skupnost, 
zeleno luč dal tudi Občinski svet Občine Ajdovščina.

Male Žablje, Vipavski Križ, 
Cesta ter Plače so bili nekoč 
del skupne krajevne skupnosti. 
Po Cesti in Plačah pa želijo na 
samostojno pot tudi Male Žablje. 
52 krajanov je podpisalo pobudo 
za samostojno krajevno skupnost. 
Domačini so mnenja, da bi s 
svojo krajevno skupnostjo kraju 
doprinesli več in tako še dvignili 
kakovost življenja na vasi. Idej in 
načrtov za razvoj vasi ne manjka 
– želijo si urediti igrišče in vaško 
jedro s prostori za druženje. 
Doslej so s skupnimi močmi 
postavili table z imeni zaselkov, 
izvedli več čistilnih akcij, zgledno 
uredili verska obeležja in priredili 
raznovrstna družabna srečanja. 
Še naprej bodo spletali trdne vezi 
s sosedi – Križani, saj jih še naprej 
neločljivo povezujeta župnija in 

podružnična šola, pa tudi bogato 
kulturno in turistično dogajanje.

Svetniki so na včerajšnji seji dali 
zeleno luč in podprli pobudo o 
novi krajevni skupnosti. V načrtu 

je sklic zbora občanov iz Malih 
Žabelj, predvidoma bo potekal 
v začetku aprila, na katerem se 
bodo izrekli o imenu in območju 
nove krajevne skupnosti.

Javni razpis za podelitev priznanj Občine Ajdovščina za 
leto 2022

Konec januarja je bil objavljen Javni razpis za podelitev 
priznanj Občine Ajdovščina za leto 2022. Še do 7. marca je 
mogoče posredovati predloge za prejemnike Zlatega znaka in 
Petomajskega priznanja Občine Ajdovščina ali za naziv častni 
občan Občine Ajdovščina. Predlog za podelitev priznanj lahko 
podajo pravne ali fizične osebe s sedežem ali stalnim bivališčem 
v občini Ajdovščina, župan, člani občinskega sveta ter delovna 
telesa občinskega sveta. 

Razpis je objavljen na spletni strani Občine Ajdovščina, v 
zavihku Javna naročila, objave, razpisi. Rok za prejem predlogov: 
ponedeljek,7. 3. 2022, do 15. ure.

Določeni so lokalno pomembni 
deficitarni poklici

Tudi v letošnjem letu bo Občina Ajdovščina preko javnega razpisa razdelila štiri štipendije za 
deficitarne poklice. Za lažjo odločitev o nadaljnjem šolanju bodočih dijakov in študentov je bilo 
že pred informativnimi dnevi, ki so potekali v februarju, znano, za katere poklice gre.

Občina Ajdovščina že od 
leta 2015 naprej z razpisanimi 
občinskimi štipendijami motivira 
bodoče dijake in študentke, ki 
se odločajo za šolanje za tiste 
poklice, ki jih v občini še posebej 
primanjkuje. Za lažjo odločitev je 
bila še pred informativnimi dnevi, 
ki so potekali v februarju, znana 
odločitev o letošnjih deficitarnih 
poklicih. Odbor za gospodarstvo 
in gospodarske javne službe 
ter Odbor za družbene zadeve 
Občinskega sveta Občine 

Ajdovščina sta namreč na skupni 
seji s sklepom določila deficitarne 
poklice. Izbor temelji tudi na 
informacijah, posredovanih 
s strani Območne obrtno-
podjetniške zbornice Ajdovščina 
in Zavoda za zaposlovanje. To 
so strojni tehnik, elektrotehnik, 
gradbeni tehnik, mehatronik 
operater (triletna poklicna šola), 
tehnik mehatronike. Iz področja 
visokošolskega in višješolskega 
izobraževanja pa inženir 
gradbeništva, zdravnik, specialist 

družinske medicine (enovit 
magistrski študij), diplomirana 
medicinska sestra.

V začetku letošnjega septembra 
bo objavljen javni razpis, prek 
katerega bodo podeljene štiri 
štipendije bodočim dijakom ali 
študentom, ki se bodo odločili 
za izobraževanje v navedenih 
smereh. Poleg tega pa bo skladno s 
cilji Strategije za mlade podeljenih 
tudi deset občinskih štipendij in 
šest nagrad za posebne dosežke 
učencem, dijakom in študentom.

Najava razpisa za sofinanciranje otroških in mladinskih dejavnosti ter letovanj 
Predvidoma 7. marca bo na spletni strani Občine Ajdovščina objavljen Javni razpis za sofinanciranje 

mladinskih otroških programov, projektov in letovanj v letu 2022. Pridobiti bo mogoče sredstva za 
redne dejavnosti mladinskih društev, za mladinske projekte, za letovanje otrok in mladine ter za 
mednarodno mobilnost mladih. Časa za prijavo bo dovolj – predvidena sta dva končna roka, prvi 
v začetku aprila (za sofinanciranje dejavnosti), drugi pa v septembru (za letovanja in mednarodno 
mobilnosti). Na razpis se bodo lahko prijavile mladinske organizacije in organizacije za mlade, s 
sedežem v Ajdovščini, oziroma prirejajo programe za otroke in mlade iz območja naše občine. 
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Občinsko ocenjevanje vina 2022

Občina Ajdovščina vabi vinarje s stalnim prebivališčem na 
območju občine Ajdovščina k sodelovanju na ocenjevanju vin 
2022. Namen občinskega ocenjevanja vin je promocija domačega 
vinogradništva in vinarstva. Najviše ocenjena vina v posameznih 
kategorijah bodo prejela listine odličnosti. Župan Občine 
Ajdovščina bo izmed vin, ki bodo prejela listine odličnosti, izbral 
županovo vino 2022. Občina bo od prejemnikov listin odličnosti 
odkupila določeno količino vin za pogostitve na svojih dogodkih. 

Pogoji za sodelovanje na občinskem ocenjevanju vin 2022
Na ocenjevanju lahko sodelujejo vsi vinarji, ki so vpisani v 

register pridelovalcev grozdja in vina, imajo dovoljenje za 
stekleničenje vin ter stalni naslov bivališča na območju občine 
Ajdovščina.

Na ocenjevanje bodo sprejeta vina sort, ki so v sortnem izboru 
za Vipavsko dolino ter so pridelana kot mirna vina normalnih 
trgatev, od letnika 2016 naprej.

Vsak vinar mora zagotavljati najmanj 200 steklenic (0,75 l) vina 
po vzorcu, ki morajo biti

opremljene z lastno etiketo, skladno s pravilniki o označevanju 
vina.

Posamezni vinogradnik lahko na ocenjevanje prijavi največ pet 
(5) vzorcev, za vsak vzorec

pa je potrebno dostaviti tri (3) steklenice.

Potek občinskega ocenjevanja vin 2022
Ocenjevalno komisijo sestavljajo usposobljeni strokovnjaki 

Kmetijsko gozdarskega zavoda Nova Gorica. Ocenjevanje vina bo 
potekalo anonimno, vendar sledljivo, za kar poskrbi organizator 
ocenjevanja.

Ocenjevanje je za pridelovalce brezplačno, o ocenah svojih vin 
bodo po opravljenem ocenjevanju obveščeni po pošti.

Listino odličnosti bosta prejeli praviloma po dve najviše 
ocenjeni vini v vsaki od naslednjih petih kategorij:

- vina iz domačih sort pinela in zelen,
- ostala bela vina,
- rose vina,
- rdeča vina, 
- peneča vina. 

Županovo vino bo izbrano izmed vin, ki bodo prejela listino 
odličnosti. Izbor bo opravil župan Občine Ajdovščina.  

Sprejem vzorcev in termini 
Vzorci se bodo sprejemali na Občini Ajdovščina, Cesta 

5. maja 6a, v delovnem času, od 21. februarja do vključno 
ponedeljka, 7. marca 2022. Ocenjevanje vin bo potekalo 11. 
marca 2022. Prireditev ob razglasitvi županovih vin vseh treh 
občin, ustanoviteljic Zavoda za turizem Nova Gorica in Vipavska 
dolina, bo potekala konec marca 2022, v okviru prireditve 
Turistična pomlad, o čemer bodo sodelujoči vinarji in splošna 
javnost pravočasno obveščeni z osebnimi povabili in objavami 
v medijih. 

Povabilo vinogradnikom je objavljeno na spletni strani Občine 
Ajdovščina (zavihek Javna naročila, objave, razpisi, rubrika Javni 
razpisi) in v lokalnem časopisu Latnik. Dodatne informacije: 
Sanda Hain, 05/36 59 155, sanda.hain@ajdovscina.si.

Prihodnost razvoja kmetijstva je 
v namakanju

Voda je vir življenja! Pred več tisočletji so civilizacije Egipta, Mezopotamije in daljnega vzhoda 
nastale ob velikih rekah. Topla klima z dolgo vegetacijo in namakanjem je puščave spremenilo 
v rodovitne njive. Poljedelstvo s pridelavo hrane na stalnem mestu je omogočilo prve stalne 
naselitve in razvoj civilizacij.

Po prvi svetovni vojni so 
vlade držav južnega dela Evrope 
spoznale nujnost in pomen 
namakanja za pridelavo hrane 
in obstoj kmetijstva. S planskimi 
usmeritvami in finančnimi 
vzpodbudami so v nekaj destletjih 
zgradili velike namakalne 
komplekse. Največje in tudi 
najsodobnejše namakalne sisteme 
v Evropi ima soseda Italija, zelo 
veliko tudi Španija, Grčija in Južna 
Francija. Te države so prav zaradi 
urejenega namakanja postale 
najpomembnejše pridelovalke 
sadja in vrtnin v Evropi. Pridelki 
iz omenjenih držav se z več kot 
50% tržnem deležem pojavljajo na 
policah Slovenskih trgovin.

Klimatske spremembe in 
slabšanje pridelovalnih pogojev 
zadnjega obdobja vplivajo na 
ekonomičnosti v pridelavi hrane 
in narekujejo gradnjo namakalnih 
sistemov tudi v državah Srednje 
Evrope, med katerimi je tudi 
Slovenija. Na Vipavskem pade 
letno več kot 1400 mm dežja/m2, 
največ v zimskih mesecih. V času 
vegetacije je padavin premalo in 
so neenakomerno razporejene, 
kar je razlog za sušna obdobja 
med aprilom in oktobrom.  Suše 
negativno vplivajo na kalitev 
posevkov, rast in razvoj rastlin, 
količino in kakovost pridelkov 
in posledično na ekonomiko 
pridelave. Izgradnja namakalnih 
sistemov je ob vse pogostejših 
sušah nujna za ohranjanje 
kmetijske pridelave, razvoj 
sodobnega sadjarstva, vrtnarstva 
in uvajanja novih kultur, ki brez 
namakanja ne uspevajo. 

V večini Evropskih držav 
v z podbujajo  i zg rad njo 
namakalnih sistemov s finančnimi 
podporami in zakonodajo, ki 
pospešuje uvajanje sistemov. 
Veliki namakalni sistemi se 
izvajajo kot javna infrastruktura z 
dolgoročnim ciljem zagotavljanja 
potrebnih količin  vode za 
namakanje z minimalnimi 

stroški, kar pridelovalcem 
omogoča ekonomično pridelavo 
in konkurenčnost na trgu.

Sodobni namakalni sistemi 
so avtomatizirani. Krmiljenje 
upošteva spremenljivke 
vremenskih napovedi, lastnosti 
tal, evpotranspiracije, fenofaze 
in zaznavanje potreb rastlin. 
Doziranje odmerkov vode 
usmerja računalniška podpora in 
samodejni zagon, kar zmanjšuje 
delovne obremenitve upravljalcev. 
Trendi pri namakanju so 
zmanjševanje količin vode in 
doziranje vode v optimalnem 
času z maksimalnim izkoristkom. 
Manjša poraba vode/ha/kulturo 
zmanjšuje izpiranje hranil v nižje 
plasti tal. Manj porabljene vode 
znižuje stroške namakanja in 
pozitivno vpliva na ekonomiko 
pridelave.

Sodobni namakalni sistemi 
se gradijo na načine vkopavanja 
namakalnih cevi v tla, kar ne 
ovira obdelave zgornjega sloja 
tal in  zmanjša izgube zaradi 
izhlapevanja. V trajnih nasadih 
se uvaja “subirigacija”- postavitev 
namakalnih kapljičnih cevi v tla 
na 20 cm globine.  Investicija je 
primerljivo z drugimi sistemi 
cenejša, omogoča avtomatizacijo, 
natančno doziranje vode v cono 
korenin in minimalne izgube 
zaradi evapotranspiracije.

Sodobno vrtnarstvo z 
velikim številom kultur in 
različnimi potrebami po vodi 
je najbolj vsestransko pri izbiri 
pravih namakalnih sistemov. 
Najpogostejši so kapljični 
namakalni sistemi pod folijami 
z natančnim doziranjem vode 
in minimalnimi izgubami. 
Mikrooroševalni sistemi se 
uporabljajo pri vrtninah z 
mehkoužitno listno maso, za 
preprečevanje sončnih ožigov, in 
tudi za preprečevanje pozeb.

V poljedelstvu in travništvu so 
zaradi velikih namakanih površin 
še vedno prisotni bobenski 

namakalniki in namakalne rampe 
z veliko zmogljivostjo agregatov 
tudi nad 100 ha, veliko porabo 
vode in energije. V zadnjem 
obdobju te sisteme zamenjujejo v 
tla vkopani “podzemni hidranti” 
z visoko začetno investicijo, 
enostavnim upravljanjem, 
dobrim izkoristkom delovnega 
časa in ne motijo obdelave tal. V 
namakanju poljščin se s podporo 
sodobnih strojnih linij vedno bolj 
uvajajo tudi kapljični sistemi pri 
poljščinah sajenih v vrste.

V veliki suši se tudi kaktus 
posuši, zato kmetijsko razvite 
nacije namakajo prav vse kulture. 
Z namakanjem izboljšujemo 
kaljivost in prijem sadik, 
zmanjšujemo strese, izboljšamo 
kakovost in količino pridelka, 
sortne značilnosti, odpravimo 
škode in izgube pridelka… 
Znanje na področju namakanja je 
v zadnjih desetletjih napredovalo. 
Sodobni namakalni sistemi 
zasledujejo cilje avtomatizacije, 
doziranja vode v pravem času 
in količini, minimalno spiranje 
hranil in vode v nižje plasti tal in 
predvsem zmanjšanje potrebnih 
delovnih ur za izvajanje 
namakanja v mesecih, ki so 
za kmetovalce najbolj delovno 
intenzivni.

Vse to je danes mogoče 
zagotoviti. Predvsem je 
pomembno, da namakanje 
omogoča pridelavo širokega izbora 
kultur in kakovostne pridelke, ki 
bodo na trgu našli kupca in krili 
pridelovalne stroške. Izgradnja 
sodobnih namakalnih sistemov 
in zagotavljanje poceni vode je 
edina in prava pot za uspešno 
kmetovanje.

Rajko Črv, dipl. ing.kmet. – 
terenski kmetijski svetovalec 

na izpostavi Ajdovščina in član 
regionalne delovne skupine 

za razvoj namakanja Severne 
Primorske pri MKGP
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»Delovanje, ljudje, sodelovanje in spoštovanje. To so 
slovenske sanje!«

Zveza kulturnih društev Ajdovščina je na praznični 8. februar priredila slovesnost, na kateri so bila tradicionalno podeljena letošnja ter vročena tudi lanska 
najvišja priznanja zveze domačim umetnikom. Naslovna misel pričujočega prispevka je izposojena iz prazničnega govora Sergeja Ranđelovića Randža, glasbenika, 
virtuoza na bobnih. Čestitke letošnjim prejemnikom priznanj: pisatelj Bojan Bizjak je prejel veliko priznanje, priznanji za leto 2022 pa sta prejeli še Turistično 
društvo Vipavski Križ in Dramsko pevska skupina Zarja.

Proslava je za omejeno 
število obiskovalcev potekala 
v Dvorani prve slovenske 
vlade, z neposrednim spletnim 
prenosom. Čestitke vsem 
nagrajencem – letos so to pisatelj 
Bojan Bizjak, nagrajen z velikim 
priznanjem za izjemen literarni 
opus, spodbujanje raznovrstnih 
oblik kulture in mentorsko delo 
ter za doprinos k prepoznavanju 
Vipavske doline ter Ajdovščine 
kot kulturnega središča. Priznanji 
sta prejeli še Turistično društvo 
Vipavski Križ, za kulturni in 
turistični razvoj, odkrivanje 
in ohranjanje bogate kulturne 
dediščine zgodovinskega 

mesteca Vipavski Križ, ter 
Dramska skupina Zarja Društva 
upokojencev Ajdovščina, za 
ohranjanje slovenske pisane 
besede in slovenske ljudske 
pesmi ter za ohranjanje 
medgeneracijskega sodelovanja 
in druženja. Predsednik ZKD 
Ajdovščina Artur Lipovž in tajnik 
Marjan Krpan pa sta vročila tudi 
lanska priznanja, ko proslave 
zaradi epidemije ni bilo moč 
izvesti v živo. Prejemniki: Dora 
Furlan, Peter Avbar in Društvo 
Gora.

Praznični govor letošnje 
proslave je pripravil glasbenik, 
virtuoz na bobnih, Sergej 

Ranđelović Randžo. Ob 
spominu na 'pevca ljubezni', 
ki mu je posvečen praznik, in 
je »o ljubezni pisal zato, da bi 
postala večna«, se je poklonil 
dvema velikima umetnikoma, 
ki ju še posebej ceni. Arhitekt 
Jože Plečnik bi letos obeležil 
150 let, Ljuben Dimkaroski pa 
je glasbenik, ki ustvarja glasbo z 
arheološko piščaljo iz Divjih Bab 
ter na edinstven način predstavlja 
Slovenijo v svetu. Randžo pa se je 
v svojem nagovoru poklonil tudi 
domačim umetnikom – njegov 
govor v nadaljevanju objavljamo 
v celoti. 

Skozi kulturni program, pod 

katerega se je podpisal Peter 
Avbar, je bila predstavljena 
zgodba o slovenski himni in o 
velikih Vipavcih, ki so spodbudili 
njen nastanek. Matija Vrtovec 
je spodbudil 'pevca ljubezni', 
Prešern je napisal Zdravljico, 
Stanko Premrl jo je uglasbil, to 
zanimivo in za našo dolino nadvse 
pomembno zgodbo pa nam je 

predstavil in utemeljil Stanislav 
Bačar. Letos mineva 10 let od 
Bačarjeve smrti, skozi letošnje 
leto se bodo odvili nekateri 
dogodki v spomin na njegovo 
pomembno delo. Program so 
oblikovali člani KUD Javorov 
Hudič, čelistka Polona Soban ter 
tercet sester Kobal.

Slavnostni govor 

Drage someščanke in dragi 
someščani. Spoštovani gospod 
župan, predvsem pa drage 
državljanke in državljani. 
Čestitam vam ob našem 
kulturnem prazniku!

Letos ga praznujemo že 77-ič.
Odločil sem se, da vam nocoj 

ne bom govoril o stvareh, ki jih 
poslušate sleherni dan. Raje vam 
bom govoril o ljudeh, ki niso prav 
pogosti gosti naših kašč.

Na kaj pomislim ob tem dnevu?
Da se spomnimo na kulturo 

in na umetnost - in da je to dela 
prost dan, zasluge za to pa gredo 
našemu velikemu poetu Francetu 
Prešernu.

Zanimivo je, da mnogi vemo, 
kdaj je umrl, redkim pa je znan 
dan njegovega rojstva. Res pa 
je tudi, da bi se potemtakem 
december šibil od prazničnih dni.

Spomnim se njegovega 
znamenitega verza: “Le čevlje sodi 
naj kopitar!” 

Kaj predstavljajo čevlji, kdo je 
kopitar?

Kaj mi pesnik sporoča? 
Eni so bili za bohoričico, drugi 

za metelčico.
Zgodovina se ponavlja.
Vsi stremimo k istemu cilju, 

le poti so različne. Katero bomo 
izbrali, je popolnoma naša lastna 
odločitev. Dobro je le, da jo 
izberemo. Da ga uslišimo. 

Barda, neuslišanega za časa 

njegovega življenja. Hitro mu 
je bilo jasno, da Julije rastejo 
za Romee, da je smrt stalnica 
življenja, da je ljubezen minljiva. 

Zato je pisal o ljubezni, da bi 
postala večna.

Izkušnje so ga klesale, kot je on 
klesal besede in verze, o zmagah 
in porazih, o biti ali ne biti, o 
kopitarjih in kolobarnikih, o 
poražencih in zmagovalcih. 

In prav tem slednjim danes čast 
podajam.

Letos mineva 150 let od rojstva 
Jožeta Plečnika. Arhitekta, 
ki je zaznamoval kuliso treh 
evropskih prestolnic. Ljubljane, 
Dunaja in Prage. Vsi si ga jemljejo 
za svojega. Logično - če je pa 
izjemen in enkraten. Njemu je 
bil čas bolj prizanesljiv. Težko 
se je upreti udobju toplega doma 
ali skušnjavam polnih shramb, 
nogometu, bližnjicam, zavetiščem 

duha….
Plečnik te zaznamuje za celo 

življenje. Potuješ po njegovih 
poteh, v njegovih kreacijah iščeš 
navdih za svoje. Njegova dela 
niso zbrana v eni knjigi, kot pri 
Prešernu. Do Plečnika vodijo 
mnoge poti in zvedavost iščočega.

Na pot iz rodne Makedonije se 
je podal tudi naš naslednji gost.

Ljuben Dimkaroski.
Trob ent a č ,  p e d a gog , 

zborovodja, pisatelj, kipar, 
rokodelec, predvsem pa izvajalec 
in izdelovalec paleolitske piščali, 
ali, kot jo je sam poimenoval 
Tideldibab. Gre za koščeno 
glasbilo, izdelano iz stegnenice 
mladega jamskega medveda, 
v katero je neandertalec prvič 
vdahnil življenje pred 60.000 leti. 
Tideldibab, je beseda, sestavljena 
iz začetnih črk. TI - Turk Ivan 
(arheolog, ki je leta 1995 našel 

ZKD Ajdovščina je pisatelju Bojanu Bizjaku podelila Veliko priznanje za izjemen literarni opus, spodbujanje raznovrstnih oblik kulture in 
mentorsko delo ter za doprinos k prepoznavanju Vipavske doline in  Ajdovščine kot kulturnega središča. 

Dramsko pevska skupina Zarja je prejela priznanje ZKD Ajdovščina za ohranjanje slovenske 
pisane besede in ljudske pesmi ter spodbujanje medgeneracijskega sodelovanja v kulturi. 

Turistično društvo Vipavski Križ je prejelo priznanje ZKD Ajdovščina za kulturni in turistični 
razvoj ter odkrivanje in ohranjanje bogate kulturne dediščine mesteca Vipavski Križ. 
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piščal), DL - Dimkaroski Ljuben 
in DI BAB - Divje babe (jama pri 
Šebreljah).

Ljubna je po 30ih letih igranja 
prve trobente v Simfoničnem 
orkestru Ljubljanske opere, 
popolnoma očarala drobna kost, 
ki ji je posvetil preostanek svojega 
življenja. Izdelal je preko 300 
replik tega čudovitega glasbila, 
iz katerega je lahko le on izvabil 
fantastične 4 oktave in pol. Ljuben 
je z njim predstavljal Slovenijo po 
celem svetu. 

V lepem spominu mu je ostalo 
predavanje na znamenitem 
Oxfordu v Veliki Britaniji.

Po trhlem začetku o ovcah 
volkovi zazehajo. Kljub dvomu 
mojster dahne v kost, pesem 
zbudi speče.

Znal je izvrstno izvabljati 
različne zvoke preteklosti, ki so 
ubrano odzvanjali v prihodnost. 
Rada sva govorila, da je Slovenija 
Birthplace of Music ali še lepše, 
zibelka glasbe. 

Počaščen in ponosen sem, 
da sem imel priložnost slišati 
tega virtuoza. Sam menim, da 
je potrebno prisluhniti živim 
ljudem. Se pogovarjati s svojimi 
sodobniki.

Kako bomo veliki, če ne 
sprejmemo majhnih? Kako bomo 
svoji, če ne sprejmemo sebe?

Iz malega raste veliko. Delati in 
stremeti moramo k temu, da bodo 
naši zanamci večji od nas.

Verjamem, da so to hoteli 
tudi Prešeren, Plečnik, Ljuben 
Dimkaroski….

Želja in vera bi morala biti 
skupna tudi nam, ki živimo in 
delujemo v mestu ob mrzli reki, 
pod vršaci Gore in Čavna. 

Wajdušna, kot ji mi Ajdovci 
radi rečemo.

Ne bi mogel reči, da našemu 
mestu, ali še bolj občini, 
primanjkuje kulturnikov. 

Naj vam ob tej priložnosti 
malce osvežim spomin:

Danilo Lokar (letos praznujemo 
130. obletnico njegovega 
rojstva), Veno Pilon, Anton 
Cebej, Tea Breščak, Danica 
Slavica Cigoj-Kuščer, Klavdij 
in Diana Koloini, Ada Bačar, 
Milan Klemenčič, Milena Lah 
Stibilj, Janez Svetokriški, Anton 
Jerkič, Darinka Bajec, Evgen 
Angel Bavčar, Danilo Jejčič, 
Anja Kranjc, Edi Šelhaus, Franc 
Turk, Stanislav Bačar, Sara Rustja 
Turniški, Anton Cigoj, Valentin 

Kosovel, Sonja Hočevar, Azad 
Karim, Avgust Schlegel, Franc 
Pohole, Walter Bianchi, Tone 
Batagelj, Marijan Brecelj, Anna 
Krasna-Praček, Marijan Cigoj, 
David Kovšca, Simona Semenič, 
Ivan Kobal, Marjuta Slamič, 
Ciril Jerše, Lara Janković, Andrej 
Batič, Polona Furlan, Bojan 
Bizjak, Gordan Novaković, 
Nenad Ljubotina, Josip Kenda, 
Jože Trošt, Rajko Slokar, Damjana 
Golavšek, Karel Novak, Janko 
Barle, Jože Bizjak, Neli Kodrič-
Filipič, Andrej Perne, Radivoj 
Rehar, Ivo Trošt, David Trebižan, 
Jure Ferjančič…..

Ne, res nas ne primanjkuje.
Bi pa rad poudaril, da smo 

- kljub tolikim hramom - le 
kulturniki zanj prikrajšani. 

In s tem gledalci, poslušalci, 
nasprotniki in občudovalci.

Vsaka hiša ima hram, le našemu 
mestu ni dan!

Mogoče se pa muze tudi nam 
enkrat nasmehnejo.

Neme so pesmi zaprtih knjig,
siti so bralci, opiti gledalci.
Komu je mar za poezijo.
ko omamljen ždi pred televizijo.
Z lažjo je lažje,
resnica je grenka.
Majhni smo, ker nočemo biti 

veliki.
Imamo najstarejše kolo,
imamo najstarejšo iglo
in najstarejše glasbilo na svetu.
Pa kljub temu ne moremo 

sešiti odeje, ki bi nas vse pogrela, 
ne moremo napisati pesmi, ki bi 
nas vse nagovorila. Ne moremo 
pa niti ubežati izzivom, ki stojijo 
pred nami.

Kolo življenja se vrti naprej, 
kljub naši majhnosti, gluhoti, 
togoti, zvezdam, klorofilu, kačam, 
križem, Marku Breclju, Črnemu 
Petru, jablanam, polenom…

Dobro zmaga, pravijo.
Vendar ne, če bomo otopeli - do 

sočloveka, do kruha, narave, neba 
in voda. 

Ali če bomo zaspali na 
lovorikah, ujeti v sanje.

Delovanje, ljudje, sodelovanje 
in spoštovanje. To so slovenske 
sanje!

Tu je Amerika, kot je rada rekla 
moja nona.

A ne poznam človeka, vključno 
s seboj, ki ne bi imel opravičila za 
lastno lenobo.

Na zdravje!
Sergej Ranđelović, Randžo

Bačarjevi fosili razstavljeni na 
Naravoslovnotehniški fakulteti 

Od sredine marca do konca aprila bo v prostorih Naravoslovnotehniške fakultete v Ljubljani 
postavljena priložnostna razstava fosilov iz zbirke Stanislava Bačarja. 

Deset let je že minilo od smrti 
Stanislava Bačarja, bibliofila, 
ljubiteljskega domoznanskega 
zgodovinarja, raziskovalca, 
naravoslovca, ki smo ga najbolj 
poznali po iskanju in zbiranju 
fosilov. »Moje življenjsko delo so 
knjige, poznan sem pa po fosilih,« 
je sam večkrat dejal. Začelo se je 
prav po naključju: »Hčerka mi 
je prinesla par školjkic s Sinjega 
vrha. Lepe so se mi zdele in 
želel sem si še kakšno. Šel sem 
na Sinji vrh in seveda domov 
prišel praznih rok.« Prav kmalu 
pa so sledile prve najdbe, z leti 

pa je postal zbiralec fosilov, ki je 
našel šest edinstvenih primerkov, 
prvič najdenih na svetu, dva se 
po njem tudi imenujeta – dve 
korali Phacelophyllia bacari 
iz spodnje jure in Bacarella 
vipavica iz paleocena. Najlepši 
primerki najdenih fosilov iz vse 
Slovenije so na ogled v Muzejski 
zbirki v Ajdovščini, kjer bo na 
mednarodni muzejski dan, 18. 
maja, potekal dan odprtih vrat, 
zbirko si bo mogoče ogledati tudi 
pod strokovnim vodstvom. Jeseni 
pa sledi še foto razstava velikih 
povečav enkratnih primerkov na 

panojih ob grajski poti. Priprave 
na razstavo, ki bo v prostorih 
Naravoslovnotehniške fakultete 
na ogled od sredine marca do 
konca aprila, so se že pričele. 
Muzejsko in zasebno Bačarjevo 
zbirko v Ajdovščini si je že 
ogledal predstojnik Katedre za 
stratigrafijo, paleontologijo in 
regionalno geologijo doc. dr. 
Luka Gale ter pripravil izbor 
fosilov. 

Stanislavu Bačarju pa bo v 
letošnjem letu posvečenih še 
več dogodkov. Društvo Matija 
Vertovec vabi v soboto, 9. aprila, na 
pohod ob naravnih in kulturnih 
vrednotah na Vipavskih gričih, 
v spomin na Stanislava Bačarja, 
snovalca pohoda in ustanovitelja 
društva. 5. maja pa bo v Pilonovi 
galeriji potekalo odprtje posebne 
in priložnostne razstave knjig in 
dokumentov iz knjižnice Staneta 
Bačarja – dogodek pripravlja 
Lavričeva knjižnica v sodelovanju 
s Pilonovo galerijo. 

Zaključen je evropski projekt – 
GREVISLIN

14. februarja se je uspešno zaključil še eden od evropskih projektov, v katerem je kot partner 
sodelovala tudi Občina Ajdovščina. Skozi projekt se je med drugim na našem območju vzpostavilo 
merilne postaje za spremljanje škodljivcev, uredilo površine ob reki Vipavi in poplavno območje 
ob reki Hubelj, kjer je tekom poletja zaživela lična pešpot.

Projekt GREVISLIN – Zelena 
infrastruktura, ohranjanje in 
izboljšanje stanja ogroženih vrst 
in habitatnih tipov se je po dobrih 
treh letih izvajanja  uspešno 
zaključili. Projekt se je izvajal 
v okviru Programa Interreg 
V-A Italija-Slovenija za obdobje 
2014–2020. V njem je sodelovalo 
14 partnerjev, med njimi tudi 
Občina Ajdovščina. Skozi projekt 
je Občina poleg novih izkušenj, 
znanj in novega sodelovanja, 
iztržila mnogo. Razvilo se 
je orodje za agrotehnično 
upravljanje za spodbujanje 
trajnostnega kmetijstva. Ena 
izmed najpomembnejših 
pridobitev je razvoj in 
vzpostavitev omrežja z merilnimi 
postajami za avtomatsko 
spremljanje škodljivcev na 
mikro lokacijah kmetijskih 
gospodarstev v Vipavski dolini. 
25 merilnih postaj je postavljenih 
v vinogradih in nasadih breskev 
v po vsej dolini.  Vzpostavljena 
mreža merilnih postaj med 
drugim omogoča varovanje 
našega okolja na višjem nivoju ter 

boljšo preventivo pred pojavom 
škodljivih žuželk ter spor in 
njihove škode na pridelkih.

V sklopu projekta Grevislin 
je Občina Ajdovščina pristopila 
tudi k rekonstrukciji ceste s Potoč 
proti Braniku, kjer je na odseku 
med prehodom čez železniško 
progo in mostom čez reko Vipavo 
prihajalo do poplavljanja.  Pred 
kratkim se je ob reki Hubelj 
uredilo tudi pot od železnega 
mostu proti Palam v dolžini 
skoraj 200 metrov. Območje se je 
utrdilo z makadamsko podlago, 

namestilo železno ograjo in 
pa celostno uredilo okolico. 
Postavljena je tudi informativna 
tabla. Na novo urejena pešpot je 
postala odlično izhodišče za že 
tako obljudene sprehajalne poti 
ob Hublju. 
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Objekt KS Podkraj z 
novo streho

V Podkraju se je zaključilo z investicijo na objektu doma 
krajanov. V celoti se je zamenjalo strešno kritino in uredilo 
prostor, ki je namenjen krajevni skupnosti. Vrednost celotne 
investicije je znašala 45.000 evrov.

Občina je že pred časom 
poskrbela, da je objekt doma 
krajanov v Podkraju v celoti v 
upravljanju Krajevne skupnosti 
Podkraj. Poprej je bil spodnji del, 
ki bo deležen prenove v naslednjih 
fazah, zasebna last. Prostor, ki ga 
uporablja Svet KS, se je v celoti 
prenovilo, namestilo nove luči in 
prebelilo. Največje prenove pa je 
bila deležna streha, ki je bila pred 
obnovo v zelo slabem stanju, zato 

je bilo potrebno zamenjati celotno 
strešno konstrukcijo. V letošnjem 
letu je projekt prenove strehe 
zaključen, nameščena je nova 
strešna kritina Gerard.  Dela, 
vključno s prenovo notranjega 
prostora, so stala 45.000 evrov 
in jih je v celoti kril občinski 
proračun. V naslednjih fazah 
bo sledila prenova pritličnih 
prostorov ter sanitarij z dostopom 
za gibalno ovirane.

Dela za prenovo Rustjeve hiše v 
Prostor pekarskih in mlinarskih 
doživetij bodo obsežna. Zajemajo 
namreč celovito prenovo strešne 
konstrukcije in izgradnjo dveh 
medetažnih plošč v notranjosti 
objekta. Začetek del je predviden 
konec februarja, tako bo 
predvidoma konec februarja 
uvedena prometna zapora, 
ki bo onemogočala motorni 
promet po Prešernovi cesti 

do Lavričevega trga. Do Lične 
hiše, fotokopirnice, TIC-a in 
drugih poslovnih objektov na 
Prešernovi bo dostop omogočen 
peš. Do Lavričevega trga pa bo za 
motorni promet dostop možen po 
Gregorčičevi ulici, mimo stare 
občinske stavbe. Zapora prometa 
bo trajala predvidoma do začetka 
poletja. Prosimo za strpnost in 
razumevanje. 

Začela se bodo dela za prenovo 
Rustjeve hiše 

Stroji za prenovo Rustjeve hiše v Prostor pekarskih in mlinarskih doživetij bodo zabrneli konec 
februarja. Dela bodo obsežna, kar bo povzročilo, da bo Prešernova cesta za motorni promet 
zaprta. Dostop do poslovnih prostorov bo možen peš, do Lavričevega trga pa bo moč priti po 
Gregorčičevi ulici.

Aktivnost se izvaja v okviru operacije Prostor doživetij pekarske in mlinarske tradicije, ki jo 
sofinancirata Republika Slovenija in Evropska unija iz Evropskega sklada za regionalni razvoj.

Delovno v Vipavskem Križu
V teh dneh potekajo gradbena dela na več mestih v Vipavskem Križu. Tik ob električni 

polnilnici se urejajo parkirišča za električna vozila in kolesa. Delovno je tudi pri pokopališču, 
kjer bo nastalo več parkirnih mest, obenem se bo uredilo tudi okolico. V prihodnjih dveh letih 
pa  se bo pričela tudi gradnja nove mrliške vežice.

Občina Ajdovščina skupaj z 
LAS Vipavska dolina sodeluje 
v operaciji Kolesarska veriga 
na podeželju. Projekt spodbuja 
trajnostno mobilnost in krepi 
športni turizem. Pravkar potekajo 
dela za postavitev polnilnice v 
Lokavcu, na Kmetiji Rebkovih, v 
kratkem bo polnilnica postavljena 
še v Mladinskem centru v Palah. 
Na vsaki postaji bodo nameščena 
tri e-kolesa, vzpostavljena bo tudi 
aplikacija za avtomatizirano 
izposojo koles. V Vipavskem 
Križu polnilnica že stoji, pravkar 
pa potekajo dela za ureditev 
okolice, kjer bodo urejena tudi 
parkirana mesta za e-vozila. 
Delovno je tudi pri pokopališču v 
Vipavskem Križu, kjer bo urejenih 
več kot 10 parkirnih mest v obliki 
travnatih plošč, zasadilo se bo 
tudi sedem lip, ki bodo nudile 

prijetno senco. V nadaljevanju bo 
pokopališče na pobudo krajanov 
krajevnih skupnosti Cesta, 
Plače, Vipavski Križ in Male 
Žablje dobilo tudi novo mrliško 

vežico. Projektiranje je v teku, v 
pripravi je tudi vloga za gradbeno 
dovoljenje. Sredstva za izvedbo 
so v proračunu zagotovljena v 
prihodnjih dveh letih.

Urejanje vaških jeder
Z Mojo pobudo bodo letos oživljenja kar tri vaška jedra na 

podeželju. V Stomažu bodo preuredili območje, ki je bilo 
doslej namenjeno parkiranju, Skrilje bodo deležne zunanjega 
večnamenskega prostora, prav tako bo revitalizacije deležen 
vaški trg v Črničah.

Krajanke in krajani vasi na 
podeželju ste že večkrat dokazali, 
da s participativnim proračunom 
Moja pobuda svojemu kraju 
omogočite nove pridobitve. V 
lanskem letu ste krajani Stomaža, 
Ceste in Črnič izglasovali kar tri 
pobude, ki se nanašajo na oživitev 
vaških jeder. V proračunu je za 
urejanje vseh treh rezerviranih 
45 tisoč evrov. V Stomažu je 
načrtovana ureditev vaškega 
jedra ''Na fontani'', kjer je sedaj 
neurejeno območje, ki služi 
parkiranju. Z ureditvijo tega  
območja bo vas pridobila urejen 

prostor za srečevanje ter prostor 
za počitek s klopmi, ki bo ponujal 
čudovit razgled na dolino. Prav 
tako bo z Mojo pobudo urejen 
zunanji večnamenski prostor v 
Skriljah, ki zajema tudi ureditev 
zemljišča. Črničanke in Črničani 
pa se bodo razveselili revitalizacije 
vaškega trga, ki bo doprinesla 
nov prostor za druženje in 
organizacijo dogodkov. Ureditev 
zajema obnovo korita, stopnišča, 
postavitev miz s klopmi, pitnika, 
informativne table in druge 
opreme. Novi gospodarski javni službi KSD Ajdovščina

Svetnice in svetniki so na zadnji seji občinskega sveta potrdili dve novi gospodarski javni službi 
– poleg upravljanja z namakalnim sistemom se Komunalno stanovanjski družbi Ajdovščina 
obeta tudi upravljanje z vstopno-izstopnimi mesti na reki Vipavi znotraj območja ajdovske 
občine. V kratkem se obeta tudi plovbni odlok, ki ga bodo svetniki potrjevali na eni izmed 
prihodnjih sej.

S predlaganimi spremembami 
Odloka o lokalnih gospodarskih 
javnih službah v občini 
Ajdovščina se s potrditvijo 
občinskega sveta določata 
dve novi izbirni gospodarski 
javni službi. Ena se nanaša na 
upravljanje, vzdrževanje in 

delovanje namakalnega sistema, 
druga pa na upravljanje z vstopno-
izstopnimi mesti ob reki Vipavi. 
Obe javni službi bo izvajala 
Komunalno stanovanjska društva 
Ajdovščina. Pri plovbnem režimu 
bo njena naloga skrb za vstopno-
izstopne točke ter urejanje 

okolice. Skrbnik plovbe po reki 
Vipavi bo predvidoma Zavod za 
šport Ajdovščina, katerega naloge 
bodo opredeljene v odloku. 
Plovbni režim bo vzpostavljen po 
sprejemu odloka, ki je napovedan 
za eno izmed spomladanskih sej.
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Udeležence programa Mladost 
na burji, ki izvajajo različne 
aktivnosti za promocijo zdravja 
in varovanja našega okolja, smo 
povabili k obisku tržnice in jim 
predstavili njeno delovanje in 
načrte za prenovo pokrite tržnice. 
Spoznali so branjevke in se z 
njimi pogovorili o izdelkih, ki jih 
na tržnici ponujajo.

Učencem tretjega razreda, ki 
sodelujejo na stopnji zlati Hubelj, 
smo ob zaključku ogleda dali izziv, 
ki se je glasil: "Kako bi spodbujali 
porabo lokalno pridelane hrane 
in kaj bi lahko naredili, da bi 
še več ljudi obiskovalo našo 

tržnico?" Učenci so naš izziv 
sprejeli, svoje predloge zapisali 
in nam jih posredovali v posebni 
pisemski pošiljki. 

Iz 3. b razreda Osnovne šole 
Danila Lokarja Ajdovščina 
smo prejeli veliko dobrih, tudi 
hudomušnih, predvsem pa 
iskrenih idej, kako začiniti našo 
tržnico. Ideje učencev so nas 
presenetile, očarale, nasmejale 
in nekatere bomo prav zares 
poskusili upoštevati in realizirati. 
Cenimo in se zahvaljujemo za vse 
posredovane predloge.

Skupaj s programom Mladost 
na burji že načrtujemo in 

pripravljamo marčevske in 
aprilske dejavnosti, ki bodo 
udeležencem programa ponujale 
možnosti za aktivno sodelovanje. 
Aktivnosti, ki jih bomo skupaj 
izvedli, bodo pripomogle k 
popestritvi in oživitvi dogajanja 
na naši tržnici.

Tržnica je srce mesta, naj 
bodo naši otroci tisti, ki s svojo 
srčnostjo dvignejo njen utrip.

Igriva tržnica
Občina Ajdovščina in Mladost na burji sta stopila skupaj pri pripravi vsebin za popestritev in 

oživitev dogajanja na naši tržnici.

Aktivnost se izvaja v okviru operacije Prenova mestne tržnice Ajdovščina, ki jo sofinancirata 
Evropska unija iz Evropskega kmetijskega sklada za razvoj podeželja in Republika Slovenija v 

okviru Programa razvoja podeželja 2014–2020 / ukrep LEADER / podukrep 19.2.

V programu Mladost na burji 
delili pesmi

Udeleženci programa Mladost na burji so ob letošnjem slovenskem kulturnem prazniku pisali 
pesmi in jih delili v naši lokalni skupnosti. 

Tretje leto zapored so učenci 
v okviru programa Mladost na 
burji na Prešernov dan izvajali 
kulturne aktivnosti za skupnost. 
Ponovno so nas prijetno 
presenetili in se v velikem številu 
odzvali povabilu programa 
k pisanju pesmi s posebnim 
namenom. Učenci so v šoli prejeli 
posebej oblikovane dopisnice 
s posvetilom in prostorom za 
pisanje pesmi. Pri izbiri naslova in 
pesniške oblike so imeli povsem 
proste roke. Spet se je izkazalo, 
da ko učencem omogočimo 
dovolj ustvarjalnega prostora in 
svobode, nas vedno presenetijo s 
svojimi edinstvenimi izdelki. 

Pesmi učencev iz Osnovne 
šole Šturje, podružnične šole 
Budanje, podružnične šole 
Črniče in Osnovne šole Danila 
Lokarja Ajdovščina so bile 
poslane na številne naslove v 
naši skupnosti. Prejele so jih 
raznolike ustanove, ki se trudijo 
za skupno dobro ter mnogi 

posamezniki v lokalni skupnosti, 
ki s programom Mladost na burji 
kakorkoli sodelujejo. Tokrat so 
bili med prejemnike vključeni 
tudi mnogi posamezniki in 
podjetja, ki v naši občini prijazno 
nudijo mentorstvo dijakom 
tretjih letnikov gimnazijskega 
program Srednje šole Veno 
Pilon Ajdovščina, ki sodelujejo v 
posebnem programu Senčenje na 
delovnem mestu. 

Verjamemo, da so iskrene pesmi 
prejemnikom pričarale prijeten 
kulturni utrip in poskrbele za 
dobro voljo. Svoje navdušenje 

so nekatere ustanove in 
organizacije izrazile na socialnih 
omrežjih, Lavričeva knjižnica 
je pesmi predstavila ob vhodu v 
knjižnico, iz šolske ambulante ZD 
Ajdovščina so nam pisali prijazno 
pismo zahvale in izrazili svoje 
navdušenje nad ustvarjalnostjo 
učencev, z zadovoljstvom so pesmi 
sprejeli tudi v Domu starejših 
občanov. Prav posebno zahvalo 
pa je prejela Tjaša iz 3. razreda 
Osnovne šole Danila Lokarja 
Ajdovščina. Njena simpatična 
pesem Sladoled je direktorju 
podjetja Incom d.o.o. gospodu 
Boštjanu Jerončiču segla do srca 
in Tjaši se je v imenu podjetja 
zahvalil s posebnim darilom, 
posebno kapo smučarke Andreje 
Slokar. S čokoladnimi kapljicami 
pa obdaril tudi Tjašine sošolce in 
učitelje na šoli.

V olimpijskem duhu bi lahko 
zaključili, da so vsi mladi 
pesniki ob tokratnem kulturnem 
prazniku zares dali vse od sebe, 
pesmi so napisali po svojih 
najboljših močeh. Nekateri so 
imeli tokrat še kanček sreče. 
Odločenost, vztrajnost in trud 
jih bodo peljali do novih uspehov. 

Priložnosti za sodelovanje in 
dobro voljo bo v programu 
Mladost na burji še veliko.

Sam svoj mojster

Popravljalnica Garaža
Imate doma poškodovan izdelek, ki bi ga želeli še uporabljati? 

Nikar ga ne zavrzite, pač pa ga prinesite v Garažo, kjer ga 
lahko popravite, preoblikujete ali nadgradite z brezplačno 
uporabo orodja. Garaža bo za popravila in posvete odslej na 
voljo ne zgolj mladim nadobudnim inovatorjem, pač pa vsem, 
ki potrebujete delovni prostor in orodje, s katerim lahko svoje 
izdelke povrnete v uporabo.

Garaža poleg svoje primarne 
dejavnosti – mentorskega 
programa za otroke – nudi 
svoje delovne prostore ter 
orodja za raznorazna ročna 
dela ter popravila tudi 
odraslim. Dobrodošli vsi, ki 
bi radi nedelujoče izdelke 
vrnili v uporabo, vabljeni tudi 
tisti, ki nimate lastne garaže 
za uresničevanje mojstrskih 
projektov. Izkušeni obrtniki  vam 
bodo s svojim znanjem na voljo za 
pomoč v dogovorjenem terminu. 
Nudili vam bodo svetovanje pri 
saniranju predmetov ter uporabi 
različnih ročnih in strojnih 
orodij.

Garaža bo na Vilharjevi ulici 
v Ajdovščini za popravila in 

posvete predvidoma odprta vsak 
delavnik od ponedeljka do petka 
med 9. in 12. uro ter med 13. in 16. 
uro. Uporaba delovnega prostora 
in orodja bo brezplačna.

Najpogostejši izdelki, ki 
so deležni manjših popravil, 
so različni kosi pohištva, 
gospodinjski aparati, igrače in 
drugo. Garaža je priložnost, da 
si popravite in izboljšate vse, 
kar bi še želeli uporabljati in 
je mogoče še popraviti. Vsak 
izdelek, ki ga popravimo in 
ponovno uporabimo, pomeni 
izdelek manj na smetišču. To pa 
prispeva k zmanjšanju porabe 
surovin, energije, vode, kemikalij 
in emisij CO2 ter spodbuja krožno 
gospodarstvo.
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Prva zlata
GZS medalja

tudi zame

Mlinotest krof je edini krof, ki je
letos prejel že osmič zapored zlato 

medaljo GZS za odlično svežo
sladico, zato je Car med krofi. 

Poišči Carja v najbližji trgovini ali v trgovinah Mlinotest, kjer so na voljo tudi
veganski krofi. 

Veganski carski krof
z mareličnim polnilom
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LJUDSKA UNIVERZA AJDOVŠČINA

Digitalizacija je prodrla v vse 
pore našega življenja, od čisto 
osnovnih vsakodnevnih storitev, 
komuniciranja in zagotovo tudi v 
delovno okolje. Kako ste se na to 
odzvali izobraževalci odraslih?

Razvitost digitalnih kompetenc je 
pri odraslih v Sloveniji dosti slabša, 
kot bi si želeli. Tako številni odrasli 
niso zmožni najosnovnejše uporabe 
sodobnih tehnologij, kot so uporaba 
e-pošte, spletne banke, spletnih 
trgovin, izpolnjevanja e-obrazcev ipd. 

Zmožnost uporabe sodobnih 
tehnologij vse bolj predstavlja 
pomemben dejavnik vključenosti 
vsakega posameznika. Ta ima 
pozitiven vpliv z vidika njegove 
uspešnosti pri delu, zaposljivosti in 
učenju, njegovega socialnega statusa, 
zdravja in kakovost življenja, posredno 
pa tudi na skupnost kot celoto. 

Zato je še kako pomembno, da 
smo se izobraževalci odraslih zelo 
hitro in aktivno odzvali na izzive, 
vezane na digitalne kompetence. 
Veliko se osredotočamo zlasti na 
dvig osnovnih digitalnih kompetenc, 
ki posameznikomomogočajo 
samostojno in kakovostno življenje 
ter uspešno opravljanje dela. Hkrati 
pa sodobne tehnologije, robotizacija 
in digitalizacija podjetij pomembno 
vplivajo na potrebe po dvigu digitalnih 
kompetenc zaposlenih v podjetjih. 
Spremembe so danes tako hitre, da se 
ne gre čuditi, če so potrebe velike tudi 
pri tistih, ki že imajo osnovna znanja. 
Vse hitreje se bomo morali znati 
odzvati na spremembe, da bomo lahko 
uspešno upravljali tako zasebno kot 
delovno življenje. Na Ljudski univerzi 
izvajamo različne programe osnovnega 
digitalnega opismenjevanja, pa tudi 
bolj zahtevne programe za uporabo 
bolj kompleksnih in specifičnih 
digitalnih orodij.

Ponudbo ste, ne samo z vsebinami, 
ampak tudi s samo organizacijo in 
izvedbo programov, prilagodili 
potrebam in specifikam današnjega 
časa. Kako?

Res je. Precej vsebin smo prenesli na 
splet, marsikateri program se izvaja kot 
kombinacija učenja na spletu in v živo 
neposredno s predavateljem v učilnici. 
Spletno okolje prinaša za udeležence 

precej prednosti kot npr. časovni in 
finančni prihranek, lažje usklajevanje 
družinskega življenja in delovnih 
obveznosti z učenjem, večja dostopnost 
vsebin, gradiv itd. Zagotovo pa obstajajo 
tudi slabosti. Po moji oceni se kot ena 
od ključnih kaže odsotnost pristnega 
stika s predavateljem, udeleženci in 
organizatorji izobraževanja.

Ljudska univerza Ajdovščina 
si vseskozi prizadeva s ponudbo 
programov in storitev čim bolje 
odzivati na potrebe v lokalnem 
okolju. Omenjali ste programe za 
dvig digitalnih kompetenc. Kje še 
prepoznavate potrebe in interese?

Če se osredotočamo na vsebine 
oz. tematike, ki zanimajo ljudi, ni 
bistvenih sprememb. Opažamo pa 
veliko potrebo po druženju, izmenjavi 
mnenj, deljenju znanja in informacij. 
Tega manjka. Tudi zato smo se povezali 
s krajevnimi skupnostmi v občini 
Ajdovščina, s katerimi bomo skupaj 
pripravili različne programe, za katere 
bodo krajani izkazali interes. Programi 
se bodo izvajali po vaseh, vanje pa 
bomo vključili in povezali prebivalce 
različnih krajev. S temi programi 
želimo doseči tudi tiste, ki se zaradi 
različnih razlogov ne morejo udeležiti 
izobraževanja na daljavo ali na sedežu 
Ljudske univerze v Ajdovščini.

Še vedno ostaja veliko zanimanja 
za jezikovne programe, med 
njimi najpogosteje za angleščino, 
nemščino in italijanščino, pa tudi 
druge, kot so francoščina, ruščina, 
španščina in hrvaščina. Prej sem že 
omenila programe za dvig digitalnih 
kompetenc. Naj povem, da so 
udeleženci, ki te programe obiskujejo, 
zelo hvaležni, saj pridobljena znanja 
neposredno vplivajo na njihovo 
vsakdanje življenje. Znanje uporabe 
pametnih telefonov, digitalnih 
potrdil v različne namene, storitev 
spletne banke ali denimo spletnega 
nakupovanja jim omogoča več 
samostojnosti in pozitivno vpliva na 
njihovo aktivno participacijo.

Zelo dobro so pri nas sprejeti 
programi medgeneracijskega 
sodelovanja in dejavnosti v 
večgeneracijskem centru. Poudarek 
je na druženju, aktivaciji, podpori 
in svetovanju. Vsebine so povsem 
prilagojene interesom in potrebam 
skupin. Kar nekaj je ustvarjalnih 
delavnic (klekljanje, pletenje, 
ustvarjanje z glino ipd.), izvajamo 
telovadbo za možgane in telo, lepo so 
tudi obiskana predavanja na različne 
teme (npr. samooskrba, demenca, 
odnosi).

Ljudska univerza Ajdovščina skrbi 
tudi za izobraževalni del programa 
oz. dejavnosti v Učnem centru za 
predelavo sadja na Brjah. Vsak mesec 
organiziramo delavnice na temo 
pridelave in predelave sadja ter na teme 
povezane s samooskrbo. Zanimivo je, 
da vsebine privabijo udeležence od 
blizu in daleč, saj v programe prihajajo 
tudi iz bolj oddaljenih krajev. Največ 

zanimanja je za praktične delavnice.
Vsi ti programi so za udeležence 

brezplačni, sofinancira jih Občina 
Ajdovščina v okviru Letnega 
programa izobraževanja odraslih 
občine Ajdovščina za leto 2022.

V zadnjem času pa ste zelo aktivni 
tudi pri zagotavljanju podpore 
podjetjem pri razvoju kadrov. Kaj 
opažate pri delu s podjetji?

Veliko podjetij se sooča z vse večjimi 
težavami pri zapolnjevanju delovnih 
mest. Pomanjkanje delavcev je tako 
veliko, da niti ne računajo več na 
kvalificiran kader, ampak pogosto 
iščejo samo posameznike, ki so 
pripravljeni delati in se učiti.

A tu se pravi problem ne konča. Tudi 
ko podjetju uspe zapolniti delovna 
mesta, številni zaposleni kmalu 
odidejo. Fluktuacija zaposlenih je že 
dolgo in tudi v prihodnje bo vse bolj 
velika skrb podjetij, morda je tu še 
bolj izpostavljena prav predelovalna 
industrija. Podjetja se zavedajo, 
da ima visoka stopnja fluktuacije 
negativne posledice na poslovanje 
podjetja. Ne le da se posledice visoke 
stopnje fluktuacije odražajo v višjih 
tekočih stroških poslovanja ali nižjih 
letnih prihodkih, ampak so njene 
negativne posledice še bolj usodne 
in dolgoročne. V mislih imam know 
how, znanje, organizacijsko kulturo 
in posledično uspešnost celotnega 
podjetja. Obstaja vrsta strategij 
zadrževanja kadrov, s katerimi se 
podjetja lahko izognejo visoki stopnji 
fluktuacije. Z vrsto različnih ukrepov 

lahko vplivajo na stopnjo fluktucije. 
Podjetjem zagotavljamo podporo pri 
načrtovanju in uvajanju teh ukrepov. 
Zelo pomembno pa je, da so uvedene 
spremembe obvladljive za podjetje 
in zaposlene. Eden od pogostih 
ukrepov, ki jih podjetja izvajajo, je 
prav usposabljanje in izpopolnjevanje 
zaposlenih.

Kaj pa, če se zaposleni ne želijo 
usposabljati? 

Naše izkušnje kažejo, da se 
prav odrasli z najmanj razvitimi 
kompetencami najtežje odločajo za 
vključevanje v programe izobraževanja 
in usposabljanja. Pogosto je to 
povezano s slabo samopodobo, imajo 
slabe izkušnje s šolanjem in jih je strah. 
S pravim pristopom lahko zagotovimo 
njihovo vključenost in dvig njihovih 
kompetenc, kar bo pozitivno vplivalo 
na zadovoljstvo, samopodobo in 
uspešnost teh zaposlenih. Naši 
udeleženci nam pogosto povedo, kako 
težko jim je bilo narediti prvi korak, 
kako skeptični so bili na začetku 
in kako zadovoljni so ob pozitivni 
izkušnji, ki jih je spodbudila, da se 
bodo še naprej usposabljali, učili in 
pridobivali nova znanja. 

Pravite torej, da je pomembna 
pozitivna izkušnja. Kaj še po vašem 
mnenju pomembno vpliva na 
odločitev za izobraževanje? Kdo se 
vključuje v vaše programe? Kdo so 
udeleženci?

Motivi za izobraževanje so zelo 
različni. Zagotovo je na prvem mestu 
interes za neko temo. Starejši se pogosto 
odločijo za pridobivanje novih znanj 
na področjih, ki so jih že prej zanimala, 
pa si zaradi delovnih obveznostih 
nikoli prejniso vzeli časa. Mnogi 
od njih tudi prepoznajo potrebo po 
novih ali dodatnih znanjih, da lahko 
čim bolj samostojno funkcionirajo in 
ostajajo aktivni. Pri starejši generaciji 
ne gre zanemariti niti vidika druženja 
in povezovanja z drugimi. Če pa 

pogledamo srednjo generacijo, 
delovno aktivne posameznike, ki 
so največkrat aktivno vpeti tudi v 
družinsko življenje, so razlogi za 
vključevanje v izobraževanje nekoliko 
drugačni. Zelo pogosto se vključujejo v 
programe za dvig kompetenc, ki bodo 
prispevale k boljšemu položaju na 
trgu dela. Ob službenih in družinskih 
obveznostih se ta generacija zelo 
zaveda tudi pomena skrbi zase, za svoje 
zdravje, osebno rast in tudi sprostitev. 
Obvladovanje stresa, skrb za dobre 
odnose in dobro počutje so teme, ki 
znajo zelo pritegniti. V naše programe 
vključujemo tudi mlajše odrasle, in 
sicer največkrat v povezavi z njihovo 
karierno potjo. Tako jim svetujemo 
pri nadaljevanju šolanja, iskanju 
zaposlitve, v programu Projektno 
učenje mlajših odraslih (PUM-O) pa 
mladim pomagamo pri nadaljevanju 
šolanja ali iskanju zaposlitve. Gre za 
mlade med 15. in 26. letom, ki imajo 
težave pri šolanju, so šolanje predčasno 
opustili ali se želijo preprosto zaposliti. 
Na Ljudsko univerzo zaidejo pa tudi 
povsem najmlajši, največkrat s starši 
ali starimi starši prek programov 
medgeneracijskega sodelovanja.

Najlepša hvala, da ste z 
nami osvetlili sodobne vidike 
izobraževanja odraslih. Ob vseh 
spremembah, ki smo jim priča, 
vseživljenjsko učenje in izobraževanje 
odraslih zagotovo vse bolj pridobiva 
na pomenu.

Z veseljem. Vseživljenjsko učenje se 
po mojem mnenju hočeš nočeš dotika 
čisto vsakega posameznika. Trdno 
verjamem v moč znanja, zato za konec 
vabim vse, da ostanete radovedni, 
vedoželjni in naj vam bo učenje v 
veselje. Možnosti in priložnosti za 
učenje je danes veliko, kar nekaj jih 
ponujamo tudi na Ljudski univerzi 
Ajdovščina. Dobrodošli.

Eva Mermolja, direktorica 
Ljudske univerze Ajdovščina

Z učenjem in znanjem do bolj 
kakovostnega življenja

Z direktorico Ljudske univerze Ajdovščina, Evo Mermolja, smo spregovorili o izzivih sodobnega 
časa in pomenu pridobivanja znanja kot odzivu na hitre spremembe, ki smo jim danes priča. 

Stara semena – tradicija in preživetje

V zadnjih desetletjih smo priča padcu 
biotske pestrosti, kar ogroža stabilnost 
in regenerativno sposobnost naših 
ekosistemov. To pomeni, da je naše okolje 
manj odporno na podnebne spremembe, 
degradacijo tal in dezertifikacijo. Na ta 
način tla postanejo neplodna in v celoti 
ali delno izgubijo vegetacijski pokrov in 
jih hitreje iztrebita veter in voda. Biotska 
pestrost je ključnega pomena ne le za 
kmetijstvo, ampak tudi za naravo in 
človeštvo. Prav kmetijstvo je, zaradi 
uporabe kemičnih pesticidov, sintetičnih 
dušikovih gnojil, drenaže, uporabe težkih 
strojev, pripeljalo do izginotja nekaterih 
vrst iz naših pokrajin in številne druge 
tudi ogrozilo.

Prišel je skrajni čas za ukrepanje.
Rastlinske vrste, sorte in populacije, 

ki so se v preteklosti tradicionalno 
pridelovale pri nas, so dobro prilagojene 
na naše pridelovalne razmere. Žal jih je 

izpodrinilo intenzivno kmetijstvo, kjer 
je pomembna zgolj količina pridelka in 
nikomur ni mar, kaj se ob tem dogaja s 
tlemi.

Domače lokalne sorte kmetijskih 
rastlin bolje uspevajo v manj ugodnih 
rastnih razmerah (vlaga, hlad, izredne 
suše …) in so odpornejše na bolezni 
in škodljivce, zato tudi letos na Ljudski 
univerzi Ajdovščina organiziramo 
predavanja o avtohtonih povrtninah 
in o temeljnih veščinah pridelovanja 
semen.

Tako se boste lahko tudi vi pridružili 
redkim pridelovalcem, ki s skrbno odbiro 
in nadaljnjim razmnoževanjem ohranjajo 
bistvene značilnosti semen, saj je mnogo 
starih domačih in udomačenih sort ter 
populacij za vedno izgubljenih, preostale 
pa se večinoma hranijo le še v genskih 
bankah ali na redkih kmetijah.

Predavanja so organizirana v okviru 
projekta Stara semena – tradicija in 
preživetje, s katerim želimo obuditi 

znanje in zavedanje o pomenu pridelave 
in hrambe semen.

Na predavanjih boste dobili koristne 
napotke glede organizacije svojega vrta za 
namene pridelave semen. Poudarek bo na 
avtohtonih vrstah vrtnin in poljščin, saj je 
dobava semen teh vrst vse težja. Predavala 
vam bosta Damjana in Uroš Benec, univ.
dipl.ing. agronomije.

Predavanjaso brezplačna in bodo 
potekala preko aplikacije MS Teams, in 
sicer v ponedeljek, 21.2.2022, od 17.00 
do 19.15. Naslednja predavanja bodo ob 
istem času v: torek, 22. 2., ponedeljek, 
28. 2. intorek, 1.3.2022.

Prijave zbiramo na elektronski naslov: 
info@lu-ajdovscina.si ali na 05 36 64 
750.

Za več informacij obiščite našo spletno 
stran.

Projekt Stara semena- tradicija in preživetje je bil odobren v okviru 3. javnega poziva LAS Vipavska dolina. Projekt sofinancirata 
Evropska unija iz Evropskega sklada za razvoj podeželja in Republika Slovenija v okviru Programa razvoja podeželja 2014-2020.
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Ajdovščina

Goriška 64, obrtna cona Gmajna, 
Tel: 05/ 850 15 06

ODPIRALNI ČAS:
pon - pet: 8:00 - 17:00

sob: 8:00 - 12:00

Ugodni nakupi za člane kluba Kalia!
Včlanite se lahko na vseh prodajalnih mestih 

Kalia ali na www.kalia.si

Na zalogi velika izbira semenskega krompirja

Delavnica 'Obravnava oseb z dolgotrajnimi posledicami 
COVIDA-19' v Centru za krepitev zdravja Ajdovščina

Z mesecem marcem 2022, 
v Centru za krepitev zdravja 
Ajdovščina (CKZ) začne potekati 
delavnica 'Obravnava oseb z 
dolgotrajnimi posledicami 
COVIDA-19'. Delavnica je 
namenjena prebolevnikom, 
pri katerih simptomi trajajo 
več kot 12 tednov od začetka 
pojava. Tekom srečanj osebo 
opolnomočimo s potrebnimi 
informacijami za samostojno 
nadzorovanje simptomov in 
preprečevanje poslabšanja 
na vseh področjih zdravja, 
povrnemo v opravljanje dnevnih 
aktivnosti kot pred boleznijo ter 
v delovno okolje in spodbudimo 
za samostojno aktivnost za 
zdrav in aktiven življenjski slog. 
V delavnici osebo obravnava 
medicinska sestra, fizioterapevt, 
kineziolog, psiholog in dietetik. 
Z individualnim pristopom 
oblikujemo posamezniku 
prilagojen program obravnave. 
Na delavnico se lahko prijavite 
pri vodji Centra za krepitev 
zdravja Ajdovščina Alenki Černe 
(dipl.m.s.) na 05 93 43 171 ali na 
ckz-vodja@zd-ajdovscina.si in z 
napotitvijo osebnega zdravnika.  

Dolgotrajne posledice 
COVID-19 na zdravje

Nov koronavirus je med nami 
že od leta 2019 in povzroča 
eno največjih zdravstvenih, 
gospodarskih in družbenih kriz 
v zadnjem stoletju. Vzrok za to 
so njegova velika nalezljivost in 
resna zdravstvena ogroženost s 
pogosto potrebo po bolnišničnem 
zdravljenju pri petini zbolelih. 
Zdravstvene težave se kažejo 

na dihalnem sistemu, na srčno-
žilnem sistemu in v obliki 
nevroloških ter psiholoških težav. 
Simptomi bolezni lahko vztrajajo 
tudi več kot 12 tednov, kar lahko 
močno prizadene zdravje in 
kakovost življenja posameznika, 
pojavijo pa se lahko tudi po milejši 
obliki okužbe. Najpogostejši 
dolgoročni simptomi so pojav 
kratke sape, bolečine v prsnem 
košu, glavoboli, nevrokognitivne 
težave, bolečine in šibkost v 
mišicah, občutljivost prebavnega 
trakta, kožni izpuščaji, motnje 
metabolizma, tromboembolična 
stanja in težave v duševnem 
zdravju. Kot eden resnejših 
dejavnikov tveganja za otežen 
potek bolezni se kaže visoko-
energijska prehrana in debelost 
ter pitje alkohola in kajenje. 76 
% hospitaliziranih oseb ima 
po prebolelem covidu še vedno 
prisotne simptome bolezni, to 
so v večini utrujenost in mišična 
šibkost, težave s spanjem ter 
anksioznost in depresija (Huang 
C, Huang L, Wang Y, Li X, Ren L, 
Gu X, et al., 2021). 

Smernice za telesno aktivnost 
po prebolelem COVID-19

Smernice za telesno dejavnost 
variirajo glede na trenutne gibalne 
sposobnosti posameznika, starost 
ter posledice, ki jih je pustila 
bolezen. Pozorni smo na pojav 
izčrpanosti in utrujenosti, ki se 
lahko pri prebolevnikih pojavi 
bistveno hitreje kot pri zdravih 
osebah, ki se prvič srečujejo 
s telesno aktivnostjo. Zato se 
priporoča nizko do zmerna 
telesna aktivnost ter razporeditev 
na več krajših vadbenih enot 
tekom tedna (krajši sprehodi, 
sobno kolo, itd.). Med vadbo za 
krepitev mišic potreba po kisiku v 
telesu ni toliko povišana kot med 

aerobno vadbo, zato jo osebe, 
pri katerih se pojavlja oteženo 
dihanje, lažje izvajajo. Vadbo za 
krepitev mišic izvajamo vsaj 2 x 
tedensko in naj vključuje velike 
mišične skupine zgornjih in 
spodnjih udov (skleca z oporo 
na dvignjeni podlagi, vstajanje s 
stola/počepi, dvig boka v leži rok 
in nog). Pri starejših se priporoča 
tudi izvedba vaj za ravnotežje. 

Vsak pa bi naj v telesno aktivnost 
vključil tudi vaje za gibljivost 
sklepov in raztezanje. Ob pojavu 
telesne vročine, bolečine v prsih, 
kratke sape, močne utrujenosti 
ali mišične bolečine vadbo 
prekinemo. Nadaljujemo jo lahko 
šele, ko simptomi izzvenijo in so 
znani razlogi za njihov pojav, zato 
priporočamo tudi posvetovanje z 
zdravnikom.

Prikaz dolgotrajnim posledic covida-19 (Lopez-Leon S, Wegman-Ostrosky T, Perelman C, Sepulveda R, Rebolledo PA, Cuapio A, et al., 2021)
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Ustvarjalnost in inovativnost 
sta besedi, ki ju v zadnjem času 
omenja vsak. Gre za kompetenci, 
ki bosta ključni pri našem 
nadaljnjem razvoju. Zato je 
razvoj teh kompetenc nujen že 
pri mladih, na vseh stopnjah 
izobraževalnega sistema. 

To potrebo so zaznali že v Belgiji 
leta 2008, ko so ustanovili pobudo 
MyMachine. Namen iniciative 
je spodbujanje ustvarjalnosti 
v izobraževanju. V okviru 
pobude MyMachine prihaja 
do povezovanja vseh stopenj 
izobraževanja in industrije, kar 
omogoča uresničitev idej otrok 
– izdelava njihovih sanjskih 
strojev. MyMachine ponuja 
rešitev za vse tiste otroke, ki 
imajo nešteto idej, ki pa običajno 
niso uresničene. Omogoča, da 
ideje mladih izumiteljev (otroci 
v vrtcu ali v osnovnih šolah) s 
pomočjo študentov, dijakov in 
podjetij postanejo resničnost.

V Sloveniji se je pobudi kot 
partner v začetku leta 2014 
pridružil Inštitut 'Jožef Stefan'. 
Na Regijski razvojni agenciji 
ROD Ajdovščina želimo v okviru 
projekta MLIN – 'Spodbujanje 
ustvarjalnega in inovativnega 
razmišljanja med mladimi' in v 
sodelovanju z Institutom 'Jožef 
Stefan' otrokom z območja LAS 
Vipavska dolina omogočiti 
sodelovanje v pobudi Mymachine 
in snovanju njihovega sanjskega 
stroja.

S tem namenom smo vzpostavili 
sodelovanje z osnovnimi šolami. 
Skupaj z njimi smo pripravili 
metodologijo, ki omogoča 
izvedbo prvega koraka. Pobudi 
so se pridružile štiri osnovne 
šole: OŠ Dobravlje, OŠ Col, OŠ 
Otlica in OŠ Draga Bajca Vipava. 
Nekatere šole so že izpeljale prvi 
korak. Učenci prve triade so že 
narisali svoj sanjski stroj. 

V naslednjem koraku bodo 
učenci predstavili svoj sanjski 
stroj študentom oz. skupini 
študentov višjih šol ali fakultet. 
Ti bodo ustvarili načrte in 
oblikovali rešitve, na podlagi 
katerih bo sanjski stroj izdelan. 
Najboljšo rešitev, torej tisto, ki 

idejo najbolje zajame, bodo otroci/
izumitelji izbrali sami. V načrtu 
bo natančno predviden potreben 
material in postopek izdelave. 
Študenti bodo postavljeni v vlogo 
vodje projektov, ki bodo morali 
upoštevati ustvarjalnost idej in 
izvedbene omejitve hkrati. 

V zadnjem delu cikla pa bo 
prišlo do izdelave sanjskega stroja, 
kar se odvija na naravoslovno-
tehniških srednjih šolah. Dijaki 
bodo stroj izdelali na podlagi 
načrta, ki so ga izdelali študenti 
fakultet. Ob tem pa jim bodo 
s strokovnim svetovanjem, 
zagotovitvijo orodij, prostorov za 
delo ali z materialnimi sredstvi 
pomagali industrijski partnerji. 
Aktivnosti bomo zaključili s 
skupno razstavo skic, načrtov, 
maket in sanjskih strojev v 
mesecu maju.

Regijska razvojna agencija 
ROD Ajdovščina je tudi v 
letošnjem letu spodbujala 
osnovnošolce sedmih, osmih 
in devetih razredov na šolah v 
občinah Ajdovščina in Vipava 
k vključevanju v podjetniške 
krožke. Učenci so pripravili 
poslovni model za prijavo na 
tekmovanje POPRI.

POPRI je tekmovanje za 
najboljšo podjetniško idejo med 
mladimi, kjer je osnovni namen 
tekmovanja prepoznavanje 
priložnosti, ustvarjalnosti, 
inovativnosti, komuniciranja in 
timskega dela.

Krožke smo izvajali na štirih 

osnovnih šolah: OŠ Dobravlje, 
OŠ Danila Lokarja Ajdovščina, 
OŠ Šturje in OŠ Draga Bajca 
Vipava. Na valentinovo smo na 
tekmovanje POPRI 2022 uspešno 
oddali poslovne modele. Skupno 
se je letos na tekmovanje POPRI 
prijavilo več kot 340 mladih s 
122 podjetniškimi idejami iz 
cele Slovenije, samo iz primorske 
regije so na Primorskem 
tehnološkem parku prejeli 38 
prijavljenih podjetniških idej. 

Tekmovanje je oblikovano 
večstopenjsko, tako da se 
bodo šele ekipe, ki bodo svoje 
ideje najuspešneje predstavile 
na regijskem izboru, uvrstile 

na nacionalno tekmovanje. 
Zagovori podjetniških idej 
dvanajstih polfinalistov bodo 
potekali z izvirnimi ustnimi 
predstavitvami poslovnih 
modelov in prototipov 8. in 9. 
marca 2022. Veliko finale na 
državni ravni pa bo 5. aprila 
2022. 

Ponosni smo na naše 
osnovnošolce, ki so zbrali 
veliko volje, dodatne energije 
in kreativnosti, da so poleg 
obveznega šolskega dela razvijali 
svoje ideje v okviru podjetniških 
krožkov. Zanje držimo pesti, da 
dobijo priložnost za predstavitev 
njihovih odličnih idej.

Oddaja poslovnih modelov na 
tekmovanje POPRI

Sanjski stroj LAS Vipavska dolina oddal 4 vloge 
za projekte sodelovanja

Ministrstvo za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano je v petek, 
26. 11. 2021, objavilo 6. javni razpis 
za podukrep 19.3 Priprava in 
izvajanje dejavnosti sodelovanja 
lokalne akcijske skupine (LAS), 
katerega namen je podpreti 
projekte sodelovanja med LASi v 
okviru pobude LEADER. Skupna 
vrednost javnega razpisa je 4,2 
milijona evrov, vložitev vlog na 
javni razpis pa je potekala do 14. 
februarja 2022, do 15. ure.

Na javni razpis je Regijska 
razvojna agencije ROD 
Ajdovščina v vlogi vodilnega 
partnerja LAS Vipavska dolina 
in v vlogi vodilnega partnerja 

celotnega partnerstva oddala 
3 vloge (Prehod na sonaravno 
oskrbo s hrano, EKO VINOREJA 
in Gastronomske poti Primorske), 
eno vlogo pa smo oddali kot 
sodelujoči partner (EKO Okusi 
Slovenije).

Finančna podpora je namenjena 
sofinanciranju aktivnosti v 
projektih sodelovanja med 
lokalnimi akcijskimi skupinami 
znotraj Republike Slovenije, 
podpira pa se tudi sodelovanje s 
partnerji iz tujih držav. Skupno 
je v naših prijavljenih projektih 
sodelovalo 55 partnerjev, od tega 
tri hrvaške in ena italijanska 
lokalna akcijska skupina. 

Prijavljene projektne vloge 
so osredotočene v krepitev 
zmogljivosti in izmenjavo 
izkušenj v zvezi z lokalnim 
razvojem ter podpirajo strategijo 
'od vil do vilic'. V vlogah so 
izpostavljene tudi tematike, kot 
so razvoj in trženje storitev in 
proizvodov, promocija novih 
proizvodov in storitev, ogledi 
dobrih praks, vključevanje 
ranljivih skupin, organizacija 
skupnih delovnih procesov z 
izmenjavo virov in opreme ter 
oblikovanje kratkih dobavnih 
verig hrane in lokalnih trgov. 
Rezultate razpisa se pričakuje v 
poletnih mesecih. 
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Kulturni bralni maraton

Informativni dan v virtualni obliki

Korona nas je naučila, kako 
iskati poti, da vsebin, ki vsem 
nam prinašajo v življenja do-
dano vrednost, ne izpuščamo. 
Tako smo se na Srednji šoli 
Veno Pilon spominu na poeta 
Prešerna namesto s proslavo 
poklonili s Kulturnim bralnim 
maratonom. 

Dijaki so lahko izbirali med 
različnimi literarnimi deli, ki 
so bila določena premišljeno. 
Poleg Prešernovih poezij so 
bila na razpolago besedila nek-
danjih dijakov in učiteljev, 
novele Danila Lokarja, ka-
terega 130-letnico rojstva 
obeležujemo letos, in pa iz-
brana poglavja iz avtobiografije 
Vena Pilona Na robu. Dijaki so 

se lahko odločili tudi za branje 
pravljic ali pesmic letošnje na-
grajenke Prešernovega sklada, 
Anje Štefan, ki smo jo decem-
bra imeli v gosteh na šoli.

Uvod v Kulturni bralni ma-
raton je bil virtualen. Dijaki so 
v razredih poslušali posnetek 
nagovora in izvedbo sloven-
ske himne, ki jo je zapela Urška 
Bučinel. Branje je potekalo v 
živo, brez prekinitve, dve šol-
ski uri. Vsak razred je imel na 
voljo pet minut za branje izbra-
nega besedila. Zanimivo je bilo 
poslušati, kako so si sledili raz-
lični slogi pisanja, in primerjati 
zgodovinski razvoj jezika od 
Prešernovega časa do najno-
vejših del Simone Semenič. 

Nežno so se nas dotaknile li-
rične pesmi Franca Korena, 
hudomušni so bili verzi Anje 
Štefan. Nasmejali so nas ljudski 
motivi iz zbirke Franca Černi-
goja, dogodek pa je zaokrožil 
nastop Brigite Slejko, ki je pre-
brala »eno pravco z Wtlce«. 

Dogodek je dopolnjevala raz-
stava nekaterih literarnih del 
nekdanjih pilonovcev. Zani-
mivo, kam vse so poti življenja 
odpeljale dijake, ki so nekoč 
hodili po istih šolskih hodni-
kih, in kako skozi besedo iščejo 
način izražanja svojih misli, 
spoznanj, čutenj.

Vida Červ, prof.

Srednja šola Veno Pilon Aj-
dovščina je tudi letos svoje 
dejavnosti predstavila deveto-
šolcem, ki jih zanima kateri od 
njenih programov – gimnazija 
ali predšolska vzgoja. Zaradi tre-
nutnih razmer informativni dan 
ni potekal v živo, pač pa je šola 
odprla svoja vrata za virtualni 
obisk, in sicer v petek, 11., in v 
soboto, 12. februarja.

Dijaki in profesorji so pred-
stavili oba programa. Profesorji 
so opisali predmetnike, podali 

uporabne informacije o vpi-
snem postopku in »obiskovalce« 
seznanili s tem, kako lahko po 
zaključku obeh programov na-
daljujejo svoje šolanje. Dijaki pa 
so za vsak program posebej pri-
pravili simpatično reportažo o 
utripu na šoli in dejavnostih, ki 
jih slednja ponuja. 

Bodoče dijake, ki priha-
jajo iz bolj oddaljenih krajev, 
so »domovci« popeljali na vir-
tualni sprehod po prostorih 
dijaškega doma. Predstavili so 

jim organizacijo doma in dnevne 
aktivnosti, ki se v njem odvijajo.

Izvedba informativnega dneva 
na daljavo ima eno veliko 
prednost. Če se ga namreč na 
omenjena datuma niste mogli 
udeležiti, se ga lahko še vedno. 
Našo šolo lahko izza zaslonov 
obiščete, če v spletni brskalnik 
vtipkate http://www.ss-venopi-
lon.si/informativni-dan-2022/ 
in si ogledate vse posnetke 
predstavitev.

Bojana Žakelj, prof.

Brezčasna umetnost
Vabilo na tretjo tematsko okroglo mizo

Srednja Šola Veno Pilon Aj-
dovščina v sklopu 70-letnice 
svojega delovanja tekom 
letošnjega šolskega leta orga-
nizira štiri tematske okrogle 
mize. 

Tokrat vas vabimo na tretjo 
okroglo mizo, ki se bo od-
vijala 3. marca 2022 ob 18. 
uri in nosi naslov Brezčasna 
umetnost.  

Predstavile se nam bodo 
likovne umetnice dr. Ta-
nja Martelanc, Ana Maraž, 
Anamarija Stibilj Šajn ter 
glasbeni umetnici Pia Bro-
dnik in dr. Bogdana Borota.

Bojana Žakelj, prof.

ob 18. uri
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»Zadnji teden v januarju smo 
se dijaki 2. letnika predšolske 
vzgoje odpravili na zimovanje 
na Pohorje. Izbirali smo lahko 
med smučanjem in drugimi 
dejavnostmi. Že ob prihodu v 
zimsko idilo nas je razveselil 
sveži sneg, kar pa še zdaleč ni 
bilo edino neverjetno doživetje.

Naši dnevi so bili pestri. Zju-
traj po zajtrku se je vsaka 
skupina odpravila na svojo pot. 
Tisti, ki smo izbrali smučanje, 
smo se z avtobusom odpra-
vili na smučišče, kjer smo se 
razdelili v skupine glede na 
predznanje. Nekateri so se opo-
gumili in prvič stopili na smuči. 
Drugi, že izkušeni smučarji, pa 
so na strminah izpopolnjevali 
svoje spretnosti. Vlogo učite-
ljev smučanja so prevzeli naši 
profesorji športa.

Tudi dijaki, ki so izbrali druge 
dejavnosti, so doživeli marsikaj 
zanimivega: sprehodili so se do 

najvišje točke vzhodnega Po-
horja, z gondolo so se spustili 
do Maribora in drsali na odpr-
tem drsališču.

V popoldnevih smo se lačni, 
utrujeni in z bolečinami v no-
gah vračali v hotel. Po kosilu 
smo imeli nekaj prostega časa, 
nato pa nas je čakal še pester 
večerni program. 

Odšli smo na večerni spre-
hod, poslušali predavanje o 
zvezdah, svojo domišljijo smo 
pokazali pri ustvarjanju iz na-
ravnih materialov in pri risanju 
pohorskih vil. Preizkusili smo 
se v ročnih spretnosti (kvačka-
nju, pletenju, šivanju), izdelali 
smo pisane ogrlice za svoje ra-
zredničarke. Družili smo se 
z dijaki iz drugih razredov in 
tako pletli nova spoznanja. 

Najzanimivejši je bil sredin, 
zaključni večer. Vsaka skupina 
je s fotografijami, skeči in za-
bavnimi točkami predstavila 

svoja občutja, spoznanja, doži-
vetja in izkušnje na Pohorju.

Vsi dijaki se verjetno stri-
njamo, da gre največja zahvala 
profesorjem za potrpežljivost, 
trud in dobro voljo ter šoli, da 
nam je zimovanje omogočila.

Na Pohorje smo se odpravili 
polni energije in pričakovanj, 
vrnili pa smo se utrujeni, a polni 
prelepih, zabavnih spominov.« 

Ivana Marussi, 2. č

»Radosti na snegu so odlično 
organiziran dogodek izven 
šolskih sten, kar smo dijaki ne-
izmerno pogrešali.  

Ob prihodu na Pohorje smo se 
namestili v čudovitih hotelskih 
sobah. Smučanje na Maribor-
skem Pohorju pa je bilo odlično 
izpeljano, zato dolgujemo vse 
pohvale prof. Severju za po-
dano znanje. Kljub napornemu 
urniku in kopici obveznosti, ki 

so nam jih nalagali, smo se na-
učili veliko ročnih spretnosti. 
Najpomembnejše pa je bilo to, 
da smo imeli priložnost se spo-
znati z ostalimi dijaki iz naše 
generacije, ki niso naši sošolci. 
Te dni bomo ohranili v lepem 
spominu. Hvala vsem profe-
sorjem, ki so nas spremljali in z 
nami delili nepozabna dožive-
tja in znanja.«  

Maruša Mikuž, 2. e  

»S projektom Radosti na 
snegu skušamo dijakom v 
programu predšolske vzgoje  
približati zavedanje, da je člo-
vek del narave. Učenje namreč 
poteka v naravi in v stiku z na-
ravnim okoljem. Eden izmed 
ciljev našega projekta je tudi 
skupinsko delo. Dijaki se s tem 
spoznavajo med sabo, sobi-
vajo in se družijo. Pomembno 
je, da se znajo prilagajati drug 
drugemu.« 

Pavlina Margon, prof.  
  

»Projekt radosti na snegu se 
na naši šoli izvaja že vrsto let, 
a ga ves čas prilagajamo aktual-
nostim in generacijam dijakom 
2. letnika programa predšolska 

vzgoja. Letošnje izvedbe smo 
se po dveletnem premoru zelo 
razveselili. Učitelji smo spo-
znali dijake izven šolskih klopi 
ter jih spodbujali k skupin-
skemu delu in odločitvam. 
Dijaki pa so zadolžitve vestno 
izpolnjevali, bili so tudi ustvar-
jalno duhoviti. Po taki lepi in 
učinkoviti izkušnji bomo naše 
dijake še pripeljali na Pohorje.« 

Karmen Lemut, prof.  
  

»Veliko sem fotografirala, saj 
sta mi bila tamkajšnja narava in 
sneg zelo čudovita.«                        

 Vesna Drole, 2. č 

»Všeč mi je bilo, ker sem 
lahko izpopolnila svoje smu-
čarsko znanje.«

Anamarija Stantič, 2. e 

»Všeč mi je bilo, da sem z di-
jaki iz paralelk spletla nove 
prijateljske vezi.«                                                                     

Zoja Volk, 2.e 

»Všeč mi je bilo, da so tudi 
profesorji ustvarjali in se učili 
kvačkati skupaj z dijaki.«                                              

Tine Kramperšek, 2. d 

Zimovanje na Pohorju
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Spomnim se, ko sva z Vidom 
prvič vstopila v majhno sobo 
na uvodno predavanje za 
alpinistično šolo leta 2012. Vid je 
pred tem že športno plezal, jaz pa 
sem od prvega razreda vsako leto 
hodil za sedem dni na planinski 
tabor s PD Podnanos. »Pa gremo 
malo pogledat,« sem si mislil, 
»tako, za foro!«. Takrat so bili 
prostori alpinističnega odseka še 
na Gregorčičevi ulici 20, kamor 
bo sedaj občina preselila del svoje 
organizacije. S šestnajstimi leti 
sva bila daleč najmlajša v sobi 
polni nekih čudnih tipov. Boštjan 
je Vida že poznal, mene je videl 
prvič, mi dal roko in rekel: »Ti si 
torej ta novi, dobrodošel.«

Alpinizem je kompleksna stvar, 
treba je kar nekaj kilometrine, da 
se ti stvari začnejo zdeti logične, 
predvsem pa da počneš stvari 
karseda varno. Alpinistična šola 
te nauči osnovnih manevrov, 
praksa pa te nauči alpinizma. 
Zato je treba začeti z lažjimi 
smermi in vzponi ter jih skušati 
nabrati čim več. Da pa je to 
možno, potrebuješ nek krog ljudi, 
ki jih te zadeve zanimajo, ljudi, 
ki si isto kot ti želijo osvajanja 
nekoristnega sveta.

S podobno vizijo v glavi je 
Simon Ušaj leta 2002 začel s prvo 
alpinistično šolo v alpinistični 
sekciji Ajdovščina pri PD 
Ajdovščina (kasneje je postal 
alpinistični odsek - AO). Pred 
tem je kot študent in alpinist 
nabiral izkušnje in znanje v AO 
Vertikala. V bistvu so alpinistični 
odseki neka zadeva, značilna bolj 
za Slovenijo, v tujini organizacije 
alpinističnih šol in odsekov na 
tak način in v takem obsegu 
ne poznajo. Odsek je namenjen 
izobraževanju, skupnim turam, 
odpravam v tuja gorstva in seveda 
druženju.

Simon je z njemu značilno 
železno voljo vodil sekcijo, 
izvajal alpinistično šolo in gradil 
alpinistično sceno (ločeno so jo 

tudi drugi posamezniki) v tem 
delu Vipavske doline. Kmalu so 
se mu pridružili še ostali alpinisti: 
David, Egon, Ožbej in Robi 
(kasneje še Boštjan, Dean, Tadej in 
jaz) ter skupaj razširili delovanje 
odseka, predvsem pa pripomogli 
k dvigu kvalitete vzponov v hribih 
doma in v tujini. Vse prigode se 
že leta skrbno beležijo na spletni 
strani ao-ajdovscina.si ter v WAV 
(Wajdovske alpinistične vesti), 
ki ni zgolj glasilo nekih dejstev, 
ampak tudi skrbno izbrani stavki 
druščine marginalcev, ki daleč od 
ljudi išče svoj mir.

Če iščeš nove poti za zbiranje 
všečkov na svojem Instagram zidu, 
potem ukvarjanje z alpinizmom 
verjetno ne bo najboljša rešitev. 
Pojdi raje do Otliškega okna in 
daj svoji kreativnosti prostor, da 
opiše ta izjemni trenutek, ki ga 
doživljaš. V alpinizmu ni slave, 
ne denarja. Tudi dekleta ne 
letajo za teboj, če si alpinist. Bolj 
verjetno je, da boš noč preživel 
na neudobnem bivaku, stisnjen z 
drugim tipom. Gledal boš sneg, 
ki na plinu počasi spreminja 
agregatno stanje v tekoče. Razna 
umazanija te ne bo zmotila, 
važno, da je pitno. Razmišljal 
boš, ali bi pojedel še eno Kekec 
pašteto s pretečenim rokom ali bi 
jo raje pustil za zajtrk. Preklinjal 
boš tanko spalno vrečo, ki si jo 
vzel s seboj za kompromis med 
težo in prostorom v nahrbtniku. 
Spanje je bolj čakanje jutra in 
prvih sončnih žarkov, po katerih 
tako zelo hrepeniš, da odmrznejo 
premraženo telo in omogočijo 
mišicam normalno funkcijo. Med 
plezanjem besede niso potrebne. 
Oba v navezi vesta, kaj je treba, 
komunikacija je minimalna: 
»Podri varovanje. Podrto. 
Varujem. Plezam.« Vmes kakšno 
nestrinjanje, po potrebi posvet, 
kje gre smer. Če se tenzija zvišuje, 
večkrat opozoriš soplezalca, 
ki varuje, da naj bo pozoren: 
»Pazi, ker bom logde fuknu!« 

(neobičajen izraz, ampak tako se 
pač reče - pomeni pasti).

Seveda si, kot razumno zdrava 
oseba, pasti ne želiš. Pridejo 
trenutki, ko se resno zamisliš 
o lastni eksistenci, češ, zakaj za 
vraga sem sedaj tukaj?! Tovrstni 
trenutki (podkrepljeni s slabim 
varovanjem, krušljivo skalo, 
mogoče izgubljeno orientacijo, 
zahtevnim/psihičnim delom) 
delujejo bolje kot vsaka meditacija 
tega sveta. Kar se tebe tiče, se 
lahko ves svet začne rušit, ampak 
v tistem trenutku obstajaš samo 
ti s svojimi mislimi in kontrolo 
svojega telesa. Prestavljaš se levo 
in desno, iščeš stop, ki bo (upaš, 
da ja) držal in nanj previdno 
stopiš ter z rokami iščeš ugoden 
oprimek, ki te bo povedel čez to 
kalvarijo, ki jo doživljaš. Groza te 
je ob misli na zadnje varovanje, 
ki si ga vpel 10 m nižje. Saj višje 
bi lahko še kaj vpel, a se zaradi 
bojazni, da ti zmanjka opreme 
za izdelavo sidrišča, odločiš 
vmesna varovanja vpenjati bolj 
na redko. V glavi premlevaš že 
stokrat premlete samogovore: 
»Zakaj nisem ostal doma? 
Zakaj vstajam sredi noči? Zakaj 
vedno zmrzujem? Zakaj rinem v 
nepotrebne težave? Zakaj, zakaj?«

Boriš se z lastnimi mislimi 
in dejstvom, da si v skrajno 
nezavidljivem položaju. Samo to 
ti gre skozi glavo. Iščeš pot iz te 
zagate, treba bo naprej. To ni kot 
streljaška igrica, kjer greš znova, 
ko te enkrat eliminirajo. Treba je 
premagati psihični pritisk, da greš 
lahko fizično preko detajla.

Saj ponavadi gre. Lepo je, ko gre 
čez. Lepo je, ko si na varni polički, 
ko je do vrha lažje plezanje III. 
stopnje. Ko je še par ur dnevne 
svetlobe pred teboj, ki bo ravno 
prav za sestop do avta. Takrat si 
pomirjen. Občutek imaš, kot da 
lebdiš nad oblaki. V bistvu ne 
potrebuješ veliko, da to spoznaš. 
Ko računaš, kaj boš oblekel (več 
za toplo ali manj za hitrost), kaj 

boš jedel (več za večerjo ali več 
za zajtrk). Ko varčuješ s tekočino, 
da ti ostane en liter dovolj za 
ves dan. Ko je norma dobrega 
ležišča samo to, da ni pod teboj 
ostrega kamna, ki te zbada in da 
je kolikor toliko v zavetrju. To so 
stvari, ki postanejo pomembne. 
Vse ostalo je samo šund nekega 
sveta daleč stran od tebe. V bistvu 
se stvar od pamtiveka ni kaj 
bistveno spremenila. Pomembno 
je zatočišče, hrana in toplota. Šele 
za tem pride na vrsto risanje po 
stenah in igranje na piščal ter 
misel na kratkočasne aktivnosti. 
Ko prideš nazaj dol je lepo. Čutiš 
neko notranje zadovoljstvo. Sledi 
veselje, sproščenost in evforija. In 
življenje je lepo. 

Tukaj pa spoznamo drugi del 
alpinizma in posledično tudi 
vlogo alpinističnih odsekov 
- družabnost. Ker ni vse v 
plezanju, zmrzovanju, psihi, 
nočnem vstajanju in vleki 20 kg 
nahrbtnika na Nanos za trening. 
Alpinizem je več. Alpinizem 
so ljudje, ki so ob tebi. So dobri 
prijatelji, znanci ali pa samo 
nekdo, s katerim si enkrat nekaj 
plezal. Alpinizem so prijetni 
sončni vzhodi in opazovanje 
zadnjih sončnih žarkov, ki se 
tiho poslavljajo. So zvezde, ki celo 
noč sijejo nad teboj. So frakcije 
nekega trenutka, ki je minljiv, a v 
tebi odmeva še dolgo za tem, ko 
ga ni več.

Zato je odsek pomemben, ker 
združuje isto misleče ljudi pod 
eno streho. Ker širi energijo, 
'vibe', med ostalimi, ki so tam, 
da to začutijo. Predvsem se 
tukaj dobro počutijo neobičajni, 
drugačni, marginalci, čudaki in 
razni mazohisti. In pa seveda 
tudi čisto povprečni ljudje. 
Alpinistični odsek omogoča 
skupne plezalne vikende 
(Dolomiti, Paklenica, Julijske 
Alpe), izobraževanja, alpinistično 
šolo, občasne žure in pivo ali dve 
po sestanku v Ave. Poleg vsega 
pa tudi marsikdo najde svojega 
soplezalca / soplezalko za smeri 
izven plezališč in gora ...

10 let nazaj je vodenje 

sekcije prevzel Boštjan Mikuž 
in po opravljenem izpitu za 
alpinističnega inštruktorja 
sekcijo spremenil v Alpinistični 
odsek Ajdovščina. Boštjan je 
z vrhunskimi vzponi v Alpah 
in prvenstvenimi smermi v 
Patagoniji in Kirgiziji dvignil 
kakovost odseka in 2017 predal 
vodenje Egonu Pavlici. Egon je 
povezoval odsek s sosednjimi 
odseki in skrbel za kakovostno 
izvajanje alpinistične šole ter 
plezalnih tur.

Od 2020 pa je vodenje odseka 
padlo name. Ni sicer nekaj, kar bi 
si želel, ampak nekdo pač mora to 
prevzeti. In na nek način je tudi 
prav, da vrnem odseku vsaj del 
tega, kar sem prejel. Dal mi je 
mnogo in ne znam si predstavljati 
življenja, če tiste jeseni ne bi 
prestrašeno vstopil v sobo na 
Gregorčičevi 20 in povedal, da 
sem Matic.

Alpinistični odsek Ajdovščina 
2022 

Letos alpinistični odsek 
Ajdovščina beleži 20 letnico 
svojega delovanja. V tem času 
je nacionalni izpit za alpinista 
opravilo 8 članov ter dva člana 
za alpinističnega inštruktorja. 
Zraven pa cela miriada tečajnikov 
in alpinističnih pripravnikov, ki 
so aktivni na raznih področjih 
od plezanja v skali, snegu, 
ledu, mešanem terenu, turnem 
smučanju, športnem plezanju, 
bolderiranju in drugje. Ker smo 
alpinisti v stenah tako resni, si 
na ravnem radi privoščimo več 
sproščenega vzdušja in da ne 
rečem - na trenutke tudi prvin 
dekadence.

Odseku kot celoti želim vse 
najboljše ob dvajsetletnici, dobro 
praznovanje (20ka je ponavadi 
bolj divja zadeva - govori se, 
da pride tudi DJ Gurtna), čim 
več aktivnih članov ter obilico 
dobrih, predvsem pa varnih 
vzponov. Srečno!

Matic Štrancar, 
načelnik AO Ajdovščina

Alpinistični odsek Ajdovščina aktivno pleza že 20 let
Če iščeš nove poti za zbiranje všečkov na svojem Instagram zidu, potem ukvarjanje z alpinizmom verjetno ne bo najboljša rešitev. Pojdi raje do Otliškega okna 

in daj svoji kreativnosti prostor, da opiše ta izjemni trenutek, ki ga doživljaš. V alpinizmu ni slave, ne denarja. Tudi dekleta ne letajo za teboj, če si alpinist. Bolj 
verjetno je, da boš noč preživel na neudobnem bivaku, stisnjen z drugim tipom.

Pridemo tudi... na borjač. 
040 289 009

primoasfalt@gmail.com

Primoasfalt d.o.o.
Dolga Poljana 50, 5271 Vipava

ASFALTIRANJE MANJŠIH
IN VEČJIH POVRŠIN 
Svetovanje, kvalitetni in strokovni  

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT
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Piz Boe (3152 m) je najvišji vrh 
v skupini Sella v Dolomitih, ki 
ponuja razgled na vse najvišje 
vrhove Dolomitov, vključno z 
gorskimi skupinami Marmolade, 
Sassolunge, Civette, Tofane in 
Cristalla. Vzpon smo 6- februarja 
opravili z alpskega prelaza Passo 
Pordoi po poti št. 627, na kateri 
smo se v začetni strmini dobro 
ogreli. Skozi škrbino fascinantnih 
skal smo prispeli do koče Rifugo 
Forcella Pordoi (2848 m), ki je 
zaprta, a vseeno nam je ponudila 

prelep pogled na široko planoto 
gore in tudi sam vrh Piz Boe. 
Snega je bilo po pričakovanjih 
malo, bil je tudi delno kombiniran 
z ledom, imeli smo zimsko 
opremo ter lavinski trojček.

Nadaljevali smo po zgornji 
poti pod Punto del Joel, ter v 
strmino proti vrhu. Tu smo 
delno iskali snežne zaplate ter 
delno sledili letni poti, preko 
skalnih delov smo si pomagali 
z jeklenicami, kar je zahtevalo 
veliko previdnosti. Sonce nas je 

v zatišnih deli lepo grelo, veter pa 
se je vedno bolj krepil. Vrh smo 
dosegli po treh urah hoje. Razgled 
nas je kar omamil, tako da smo si 
ob koči privoščili kar dolgo pavzo 
z malico in krstom za osvojen 
prvi tritisočak ter dočakali tudi 
edina dva italijanska pohodnika. 
Spust smo opravili po isti poti. 
Od koče Rifugo Forcella Pordoi 
smo se povzpeli še na vrh Sasso 
Pordoi (2950), kjer je bilo snega 
in tudi ljudi več (pripeljali so 
se z žičnico). Ta vrh ponuja 

prepadni rob, križ in res lep 
razgled na smučišče Arabba in 
tudi vsa druga, na Piz Miara 
ter skupino Sassolunge. Mimo 
koče smo se vrnili do izhodišča, 
ter vneto opazovali grape pod 
vrhom Sass del Forcia di Mezzo 
ter vrhom Col Aut, na katere se 
vrnemo prihodnjič. Lep, delno 

ogledni, vzpon v Dolomitih nam 
je ponudil dodatni vir energije in 
motivacije za zimske vzpone!

Vzpon smo opravili Žak Pavzin, 
Tereza Jejčič, Luka Batagelj, 
Simon Rodman, Anja in Tomi 
Klančnik.

Anja Klančnik, Alpinistični 
odsek Ajdovščina

Ajdovski planinci smo osvojili 
Sisol, 835 m visok vrh v pogorju 
Učke. S pohodom smo začeli v 
Brseču, najzahodnejšem naselju 
Opatijske riviere. Pričakalo 
nas je lepo sončno vreme in 
prijetnih 10 stopinj. Super za hojo. 
Vzpenjali smo se po ne preveč 
strmi stezi, obrasli z redkimi 
drevesi in grmičevjem. Ob poti 
smo se srečevali z ostanki zidov, 

ki so bili nekdaj verjetno hiše 
in nam govorili o časih, ki so 
zavedno minili. Pot, ki je bila eno 
samo prijetno druženje, nas je 
mimogrede pripeljala na greben 
med Kvarnerjem in Istro na višini 
okrog 760 m. Tu poteka tudi 
Istrska planinska pot. Ob poti 
smo pokukali skozi grebensko 
okence Provrtenica. Vsi smo že 
mislili, da smo skoraj na vrhu, pa 

smo kmalu spoznali, da ni čisto 
tako. Prišli smo na del, kjer se 
hrbet Učke zoži v ozek skalnat 
greben in steza nas je vodila 
od skale do skale, pa malo čez 
skale, pa spet okrog skale. Tečno, 
zamudno in potrebno je bilo malo 
pazljivosti. Čeprav je z izhodišča 
izgledalo, da se podajamo na vrh 
poraščen s travo, pa se je na koncu 
izkazalo, da smo se povzpeli na 
skalnat vrh. Sisol, ki predstavlja 
južni hrbet Učke, se na istrski 
strani s strmimi stenami ruši proti 
Čepičkemu polju, s kvarnerske 
strani pa tone v morje in ponuja 
prelepe razglede na Cres in Lošinj. 
Lepo in še enkrat lepo. Hvala 
vodniku Ožbeju za dobro izbran 
cilj pohoda in odlično vodenje, 
vsem pohodnikom pa hvala za 
prijetno družbo. Nasvidenje do 
prihodnjič. Skupaj nam bo lepo. 
Do takrat pa ostanite zdravi in 
srečno.              mg

Planinci na Sisolu

Zimski tritisočak v Dolomitih

Gorski tek na Tabor
V nedeljo 06.03.2022 TD Burja Vipava v Gaberjah pri Ajdovščini 

organizira Gorski tek na Tabor. Start teka za odrasle bo ob 
10:00, za mladino pa ob 10:45. Več informacij na www.td-
burja.com.
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Te odpadke je najbolje kompostirati na svojem vrtu z 
namenom pridobivanja koristnega organskega gnojila, 
ki izboljšuje sestavo prsti ter povečuje zadrževanje vlage 
in toplote v tleh. Z nastalim kompostom vračamo zemlji, 
kar smo ji s pridelki vzeli, hkrati pa zmanjšujemo količino 
odpadkov.

Zelenega vrtnega odpada ni dovoljeno mešati 
z drugimi odpadki in ga odlagati v zabojnike za 
ostanek odpadkov oziroma na ekoloških otokih!

Če ne kompostirate, lahko zeleni vrtni odpad pripeljete 
v zbirni center pod Dolgo Poljano in ga brezplačno oddate. 
V naši kompostarni, kideluje v okviru Centra za ravnanje 
z odpadki Ajdovščina, ga bomo predelali v kompost. 
Poleg zelenega vrtnega odpada, ki zagotavlja zračnost v 
kompostnem kupu, kompostiramo tudi biorazgradljive 

kuhinjske odpadke in neobdelan les (to je les, ki ni barvan, 
lakiran ali lepljen).

Zbirni center je za občane odprt vsak delovni 
dan od 7:00 do 15:00, ob ponedeljkih in petkih do 
17:00, ter ob sobotah od 8. do 15. ure.

Če nimate možnosti za lasten prevoz zelenega vrtnega 
odpada, lahko odvoz naročite komunali:

- za večje količine naročite dostavo 7m3 kontejnerja 
(cena 41,84 € z DDV).

- v soseskah se lahko za naročilo kontejnerja dogovorite 
s sosedi in si strošek odvoza porazdelite.

- za manjše količine do 2m3 lahko pri nas naročite odvoz 
s poltovornim vozilom 

- v najem lahko vzamete 120 ali 900 litrski zabojnik 
za redno zbiranje zelenega vrtnega odpada. Frekvenca 
praznjenja se določi glede na vaše potrebe (na 14 dni ali 
1 x mesečno). 

Enkraten odvoz zelenega vrtnega odpada naročite 
na GSM 031 302 985, za najem 120 ali 900 litrskega 
zabojnika pa pokličite na tel. št. 05 36 59 751 ali 05 36 
59 713. Odvoz se zaračuna po veljavnem ceniku KSD 
d.o.o. Ajdovščina.

Kam z zelenim vrtnim odpadom?
Zeleni vrtni odpad je biorazgradljiv odpadek, ki nastaja pri delu na vrtovih, zelenicah, sadovnjakih in 

urejanju živih mej. Med te odpadke spadajo rože, plevel, listje, pokošena trava, ostanki od obrezovanja, 
veje dreves in drugi biorazgradljivi odpadki. 
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Prelepa sončna sobota nas je 
zbrala skupaj ob 9.00 v Velikih 
Žabljah, kjer smo pričeli našo 
planinsko turo. Zbralo se nas 
je najprej 32 in potem sta se pri 
cerkvi pridružile še dve mamici 
z otroki, tako da smo pot do 
vrha Školja nadaljevali v skupini 
s kar 39 udeleženci. Skupina je 
bila mešana od mlajših otrok do 
starejših planincev.

Planinski izlet smo začeli z 
uvodnimi besedami vodnika 
in predsednika PD Ajdovščina 
ter se v dolgi koloni sprehodili 
skozi vas mimo cerkvice sv. 
Florjana. Pot smo nadaljevali 
mimo vinogradov. Ves čas nas 
je spremljal pogled na Čaven, 
Kucelj in Golake ter drugo 
hribovje v bližnji okolici. Najprej 
smo hodili po makadamski cesti 
med vinogradi vse do Vrtovč. 
Makadamski cesti se združita 
malo nad vasjo Vrtovče. Vmes 
smo naredili nekaj krajših 
postankov, da smo se malo 
razgledali in popili nekaj kapelj 
soka.

Pot smo nadaljevali desno 
mimo zgornjih delov vinogradov 
pod samim vrhom. Nad zadnjim 

vinogradom smo se podali v 
gozd, kjer nas je malo bolj strma 
pot pripeljala do grebena med 
Malim in Velikim Školjem. 
Vsi smo hodili odlično in brez 
večjih težav, zraven pa sta nam 
družbo delala še dva psa, ki so ju 
udeleženci vzeli s seboj. Še malo 
in smo po grebenu osvojili vrh 
Velikega Školja, ki meri 417 m. Od 
izhodišča do vrha smo naredili 
cca 320 višinskih metrov. 

Vrh je osvojen. Kaj sledi sedaj? 
Malica seveda. Vsak si je dobil 
svoj kotiček na vrhu in pomalical. 
Po malici smo naredili še kratko 
predstavitev o planinskih poteh. 
Opazili smo, da se se na ta vrh 
vzpenjali po neoznačeni poti, saj 
ni bili markacij. Izvedli smo še 
kratko predavanje, katere vrste 
poti so v naših hribih in ogledali 
smo si še kako so težavnosti poti 
vrisane v zemljevidu in v mobilni 
aplikaciji Focus Map in maPZS. 
Udeleženci so na vrhu dobili še 
manjše čokoladice in nalepke 
Planinskega društva Ajdovščina.

Kaj je sledilo po odhodu z 
vrha? Še skupinska planinska 
fotografija. Vračali smo se po 
drugi strani hriba mimo nasada 

kostanjev do Vrtovč in nadalje po 
makadamski cesti nazaj v Velike 
Žablje, kjer smo imeli parkirane 
avtomobile. Ob zaključku smo 
se poslovili z nekaj besedami 
vodnika in predsednika 
planinskega društva.

Če povzamem še nekaj besed za 
zaključek. Zelo lepo presenečenje 
je bilo število udeležencev (39). V 
strnjeni koloni smo osvojili vrh in 
se na vrhu seznanili oz. spoznali 
nekaj malega o planinskih poteh. 
Izvedli smo en lep, lahko rečem 
dopoldanski izlet, ki je trajal 
malo več kot 3 ure. Hvala vsem 
udeležencem za vztrajnost in 
dobro voljo ter mladinskemu 
voditelju Maju Černigoju za 
pomoč pri vodenju.

Gorazd Lapanja, 
Planinsko društvo Ajdovščina

Na Vipavskem že kliče 
pomlad navadni mali zvonček 
(Galanthus nivalis). Znanstveno 
ime Galanthus je skovanka dveh 
grških besed: gala – mleko in 

anthos – cvet, saj ima mlečno 
bele cvetove, vrstno ime nivalis 
pa pomeni snežni. Kimajoč cvet s 
tremi večjimi zunanjimi in tremi 
krajšimi, zeleno obrobljenimi listi 
spominja na zvon. 

Spomladanski veliki zvonček, 
kronica ali norica (Leucojum 
vernum) pa cveti nekoliko 
kasneje in ga na Primorskem 
v nižinskih predelih ni. Tudi 
ime Leucojum je grškega 
izvora, leucos – bel, vernum pa 
je lat. izraz za spomladanski. 

Slovensko ime kronica izvira 
od nazobčanih cvetnih listov, 
norica pa od strupenosti. Oba 
zvončka imata v tleh čebulico 
in sta strupena. Pri nas še dokaj 
pogosta, posebno navadni mali 
zvonček, pa sta zaščitena in ju 
ne smemo izkopavati. Naberemo 
lahko toliko cvetnih stebelc, 
kolikor jih lahko zaobjamemo s 
palcem in kazalcem. Sicer pa na 
toplem hitro ovenejo.

Irena Breščak, 
PD Ajdovščina

Čavenske rožice - zvončki

Družine na Velikem Školju

Pri 'Miklavu' v deževnem 
popoldnevu

Vikend pred slovenskim 
kulturnim praznikom ni obetal 
prav lepega vremena. Ker ni 
bilo napovedanih padavin se 
je razširjena družina Brecljev 
dogovorila za pohod do svetega 
Miklavža pod Nanosom. Že ob 
kosilu pa so začele padati prve 
kaplje dežja in tudi megla se 
je pojavila. Telefoni so začeli 
zvoniti in odpovedana je bila 
popoldanska rekreacija. Če pol 
ure se ponovno prvi oglasijo iz 
Višenj, z odločnim glasom in 
rečejo: »Mi gremo, tudi po dežju, 
ker bomo sicer v hiši ponoreli. 
Deset dni karantene zaradi 
virusa je bilo do preteklega petka 
dovolj. Pridemo.« Kmalu za tem 
se oglasijo iz Ajdovščine: »A pri 
vas padajo rakle? Pri nas je v redu. 
Mi gremo na pohod«. Zadnji so 
poklicali še iz Skrilj in rekli da se 
tudi oni že odpravljajo, saj da niso 
iz sladkorja.

Čez 15 minut smo bili že vsi v 
avtih in se odpeljali na nanoško 
cesto do lepo obnovljenega 

korita nad Barnico. Pri startu je 
iz megle pršel dež, a smo se vsi 
naredili, kot da ni nič. Kapo smo 
si potisnili na glavo in odrinili. 
Pot je vodila precej položno, tako 
da so se otroci preganjali, kot bi 
bilo poletno sonce. Morali smo 
paziti nanje, da se niso izgubili 
v megli.

Pri cerkvi sv. Miklavža je bila 
prva želja pozvoniti za srečo in 
sicer v skupini. Družba osmih 
vnukov ni občutila mraza, pa tudi 
mokre kape in bunde niso motile 
nobenega. Pred povratkom 
k avtomobilom je prevladala 
skupna želja, da bi pot nadaljevali 
naprej proti Turi. Tako so šli 
šoferji nazaj, najmlajšim pa smo 
držali roko preko korenin in 
gladkih drč do športnega parka. 
Dan se je začel poslavljati, saj se 
je že temnilo, ko so nas odpeljali 
do picerije na okrepčilo. Po dobri 
uri in pol hoje so bili vsi veseli, 
ker vreme res ni vedno pogoj za 
dobro druženje.

Aleš Brecelj

PE Nova Gorica t. +386 (05) 333 40 77

PE Postojna       t. +386 (05) 726 21 96
PE Koper            t. +386 (08) 205 65 37

www.megaterm.si
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Ob 15. obletnici svojega delovanja 
se v Lokarjevi galeriji predstavljajo 
Hamo Čavrk, Boštjan Kavčič, 
Mateja Kavčič, Alojz Konec, Robert 
Lozar, Jože Marinč, Jožica Medle, 
Jasmina Nedanovski, Janko Orač, 
Igor Papež, Andreja Schwenner 
in Uroš Weinberger. Društvo 
poleg razstav v domačem kraju 
posebno skrb namenja sodelovanju 
z drugimi regijskimi stanovskimi 
društvi, saj so tovrstne izmenjave 

še posebej dragocene, saj stanovske 
kolege povezujejo, prinašajo svež 
veter in profesionalno bogatijo.

Umetniki, ki se tokrat 
predstavljajo v Lokarjevi galeriji, 
se motivno osredotočajo na 
interpretacijo ekoloških vsebin, 
človekove eksistence v sodobnem 
času ali pa raziskujejo izbrani 
likovni medij. Za razstavo je 
značilna pestrost likovnih izrazov, 
od klasičnega slikarstva, grafike do 

kiparstva. 
V informacijsko prenatrpani 

in potrošniško lahkomiselni 
sedanjosti se nekateri sodelujoči 
umetniki obračajo k naravi in 
iščejo v njej navdih in upanje za 
boljšo prihodnost. Ekološke teme, 
kot so brezbrižno izkoriščanje 
narave in njenih virov ter skrb za 
prihodnost, je v fokusu zanimanja 
več umetnikov. V človeški bivanjski 
prostor vdira tehnologija nadzora, 

ki resda olajšuje življenje, obenem 
pa proizvaja tudi vse bolj pasivne 
in lažje vodljive posameznike, kar 
pa nekateri sodelujoči umetniki ne 
prepoznavajo kot napredek človeške 
vrste. Eksperimentalno vstopanje 
v svoja dela z razmišljanjem o 
izraznem mediju je prav tako 
ustvarjalna preokupacija nekaterih 
umetnikov. Raziskovanju prostora 
v slikovnem polju ali kiparskem 
prostoru, ki je razpet med 

abstraktnim in mimetičnim,v 
neskončnost usmerjene ideje, ki 
se izvijajo iz ujetosti tuzemskega 
dojemanja sveta, je umetniška pot, 
ki se ji tudi posveča nekaj avtorjev 
v svojih razstavljenih delih.

Razstava nudi gledalcu vpogled 
v aktualno ustvarjanje umetnikov 
južnega dela Slovenije, ki pa je 
hkrati neločljivo povezana z 
aktualno ustvarjalnostjo slovenske 
likovne scene.

DLUD 12/15
V Lokarjevi galeriji bo od 25. februarja do 19. marca na ogled razstava članov Društva likovnih umetnikov Dolenjske, Bele krajine in Posavja. Društvo je bilo 

ustanovljenoleta 2007 in je najmlajše društvo delujoče pod okriljem Zveze društev slovenskih likovnih umetnikov. Društvo trenutno vključuje 27 profesionalno 
delujočih umetnikov.

Lili Grudina v galeriji Hiše mladih 
Februar, mesec kulture, smo v Mladinskem kulturnem centru Hiša mladih obeležili z odprtjem 

razstave v naši galeriji. Na ogled je razstava LookCloser, mlade ustvarjalke Lili Grudina, ki živi 
in ustvarja v Goriških Brdih.

Lili Grudina se je z umetnostjo 
povezala že v rani mladosti. 
Izraža se preko giba in plesa, svojo 
kariero je začela kot profesionalna 
plesalka, koreografinja in 
učiteljica.

Zadnje čase za hobi 
eksperimentira s slikarstvom 
in uporablja platno kot orodje 
za raziskovanje svojih interesov 

na področju spiritualnosti in 
psihologije. Išče resnico, se 
sprašuje o življenju in razmišlja 
o različnih pogledih človeka.

Vsak kovanec ima dve strani. 
Ampak včasih so meje zabrisane 
in nasprotja so lahko nejasna. 
Včasih v najtemnejših prostorih 
najdemo največ barvitosti.

Look. Look Closer.
What do you see?
How it makes you feel?
Close your eyes. What do 

you see?

Lepo vabljeni!
Razstava bo na ogled do 28. 

marca 2022 
MKC Hiša mladih Ajdovščina
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Prešernov dan je osrednji 
praznik kulture v Sloveniji. 
Ajdovski planinci pa ta dan še 
posebno slovesno obeležimo z 
zimskim pohodom na Čaven, 
letos že 27-ič. Na Predmeji 
nas je pričakalo mrzlo jutro s 
poledenelo stezo. Kmalu pa se je 
prikazalo sonce in nas s toplimi 
žarki dobesedno objemalo celo 

pot. Vse v pozdrav našemu 
velikemu poetu, ki nas je s svojimi 
verzi postavil ob bok velikim 
narodom sveta. Prešerno smo s 
Prešernom stopali proti Velikemu 
Modrasovcu, kjer nas je nagovoril 
predsednik društva. Mraz je 
preganjal mladi harmonikaš 
Anže. Do koče Antona Bavčerja 
na Čavnu smo se spustili skozi 

kristalni gozd – drevesa so bila 
namreč obložena z ledenimi 
kristalčki. Tik pred kočo so nam 
v pozdrav kimali zvončki, prvi 
znanilci pomladi, ki tudi s Čavna 
že preganjajo zimo. Ob koči so 
lahko obiskovalci dobili žig za 
tradicionalni pohod, pa tudi 

darilce, če se jim je na kartončku 
zapisalo okroglo število pohodov. 

Sledil je spust do koče na 
Mali gori, kjer se je že skoraj 
začela pomlad. Predali smo se 
martinčkanju. Planinsko društvo 
je poskrbelo za želodčke – vse pa 
so izpeljali prijazni planinci iz 
kamenjske sekcije. Hvala jim za 
vse, kot vedno smo se pri njih 
počutili dobrodošle. Povratek 

na Predmejo pa je bil prav nekaj 
posebnega. Lepa pot po robu 
Male gore, lepi pogledi na našo 
dolino, dobra družba. Bil je res 
dan za verze – zgodilo se je skoraj 
nekaj nemogočega: povezali so 
nas verzi našega pesnika, športna 
aktivnost v naravi, občudovanje 
svojega kraja, lepo vreme – tudi to 
je kultura - na tem lepem koščku 
zemlje, kjer je naš dom.           mg

Mogoče ste med tistimi, ki se 
sprehajate ob Hublju ali peljete 
mimo, v Lavričevo knjižnico v 
Ajdovščini pa še niste zavili. Se 
vam zdi, da je knjižnica potrebna 
le tistim, ki iščejo gradivo za šolo 
ali so navdušeni ljubitelji branja? 
Današnje knjižnice s svojimi 
storitvami nudijo mnogo več. 
Tudi v času izrednih razmer 
zaradi virusa smo ves čas poslovali 
in poskušali uporabnikom 
posredovati gradivo.

Ali veste, da z obiskom knjižnice 
lahko tudi prihranite? Zakaj 
postati član knjižnice? Člani 
knjižnice si lahko izposojajo 
raznovrstno knjižnično gradivo 
(knjige, serijske publikacije, 
DVD-je, elektronske knjige, CD-
je, zvočne knjige …), dostopno jim 
je gradivo iz slovenskih knjižnic, 
ki so vključene v medknjižnično 
izposojo, iz knjižnic v Novi 
Gorici, Idriji in Tolminu si 
študijsko gradivo lahko izposojajo 
celo brezplačno. Storitev Moja 
knjižnica članom omogoča, da si 
gradivo naročijo, rezervirajo ali 

podaljšajo kar od doma, od koder 
lahko dostopajo tudi do različnih 
e-virov, naprimer Enciklopedije 
Britanica, Press Reader vam 
omogoča branje časopisov v 
različnih jezikih z vsega sveta, 
preko Ebscohosta lahko dostopate 
do strokovnih člankov … sistem 
Biblos vam omogoča izposojo 
elektronskih, aplikacija Audibook 
pa zvočnih knjig.

Članstvo v knjižnici velja eno 
leto, za zaposlene znaša članarina 
15 EUR, za upokojence in 
študente pa 8. Skoraj vsaka knjiga, 
ki jo kupimo, stane običajno 
več kot celoletna članarina. 
Mladi do 18. leta imajo članstvo 
brezplačno, prav tako so plačila 
članarine oproščene brezposelne 
osebe s potrdilom Zavoda za 
zaposlovanje. Izkaznica velja v 
vseh naših enotah in na potujoči 
knjižnici. Mnogo prihranite tudi 
s tem, da si revijo, razen zadnje 
številke, lahko izposodite tudi 
na dom. Izbirate lahko med 160 
naslovi revij, od splošnih do 
strokovnih. Če pa imate čas, jih 

lahko prebirate tudi v knjižnici, 
imamo dovolj miz, da ste lahko 
varno v svojem kotičku.

Smo vas prepričali? O vseh 
novostih se lahko pozanimate 
na spletni strani Lavričeve 
knjižnice http://www.ajd.sik.
si/ali na družabnih omrežjih 
(facebook, instagram), kjer 
predstavljamo tudi razne bralne 
projekte, knjižnico semen in 
druge zanimivosti. 

Pod zavihkom novo gradivo 
pa lahko sledite, kaj smo novega 
kupili z različnih področij, 
morda športa, zgodovine, 
psihologije,vrtnarstva …

Vabimo vas, da nas obiščete, 
z veseljem vas bomo sprejeli in 
vam svetovali. Če ne izpolnjujete 
pogoja PCT, vam bomo gradivo 
prinesli pred knjižnico.

Tako kot je vsak človek 
edinstven, so tudi naše bralne 
potrebe različne. Naj vam bo naše 
gradivo v pomoč pri dosegu ciljev 
ali naj vam pomaga pri sprostitvi.

Alenka Furlan, 
foto Viktorija Kante

OGLAŠUJTE v časopisu Latnik 
e-naslov: komerciala.latnik@gmail.com

S Prešernom prešerno po Čavnu

Tudi z obiskom knjižnice lahko prihranite

Učenci 1. a in 1. b razreda so se ob 
slovenskem kulturnem prazniku 
spomnili na različne ustvarjalce. 
Ker niso še tako vešči besednega 
izražanja, saj so v prvem polletju 
šele pogumno zakorakali vsem 
zapisanim učenostim naproti, so 

bili pri ogledovanju knjig pozorni 
predvsem na nebesedne prvine v 
njih, tj. na ilustracije. Pri likovni 
umetnosti so ugotavljali, da 
ilustratorji ustvarjajo na mnogo 
različnih in zanimivih načinov. 
Prav posebno so jih pritegnile 

slikanice ilustratorke Lile Prap. 
Na podoben način so poskusili 
tudi sami izraziti svojo domišljijo. 
Pri delu so se zelo zabavali, se 
malce umazali, predvsem pa so 
se imeli zelo lepo.

AŽ

Prvošolci in kultura
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Naslednji dan mi je bila dana 
priložnost, da z novopečenim 
100-letnikom malo pokramljam 
in v nekaj stavkih zapišem utrinke 
iz njegovega življenja. Ko sem ga 
v sončnem popoldnevu pričakala 
pred Žurnikovo domačijo v 
Gojačah, se je Boris ravno vračal 
s sprehoda. Skupaj z ženo Zoro 
sta me povabila v toplo kuhinjo 
in stekel je pogovor, iz katerega 
sem razbrala vse pomembnejše 
trenutke iz njegovega življenja in 
nekaj 'posebnih zgodb', ob katerih 
smo se skupaj veselo nasmejali.

Boris se je rodil v Gojačah 20. 
1. 1922 očetu Jožefu in mami 
Karolini kot tretji otrok, kasneje 
sta se jim pridružila še sestra in 
brat. Družina se je preživljala 
predvsem s kmetijstvom. 

Otroštvo je, kakor tedaj večina 
vaških otrok, preživel na gojaški 
gmajni, kjer je doživel veliko 
zanimivega. Tako sta npr. s 
sestrično Verico uprizarjala 
letalski miting in to tako, da sta si 
na obleko našila kokošje perje in 
skakala z zidov, vendar se nikakor 
nista mogla naučiti leteti.

V šolo, pravi Boris, ni rad hodil, 
a je moral. Z odraščanjem otrok je 
življenje postajalo lažje, saj je bilo 
vedno več pridnih rok pri hiši. Z 
očetom so kopali pesek v javi, kjer 
danes stoji Žurnikova domačija. 
Spominja se, kako mu je bilo (še 
kot otroku) nekega zimskega dne 
zelo mraz, saj so bile takrat zime 
veliko bolj mrzle. Mislil si je, da 
ga bo oče poslal v hišo, kjer bi se 
ogrel, a mu je dejal le, da mora 
hitreje kopati, pa se bo ogrel.

Točno na dvajseti rojstni dan, 
20. 1. 1942, je bil vpoklican v 
italijansko vojsko. Nekaj časa je 
bil vojak v Italiji, kjer je moral s 
sovojaki opravljati težka fizična 
dela, kasneje pa je bil premeščen 
v Francijo. Doda, da je bilo tam 
življenje lažje, saj mu ni bilo treba 
na bojišče – ker je namreč znal 
zelo tanko lupiti krompir, je lahko 
delal v kuhinji.

Iz Francije se je po kapitulaciji 
Italije peš vrnil domov, se nato 
pridružil partizanom in ostal 
v uniformi do božiča leta 1946. 
Bil je vzoren vojak, na kar kaže 
pet prejetih medalj za hrabrost 
in zasluge narodu. Po vrnitvi iz 
vojske je Boris poprijel za delo 
na kmetiji. Spoznal je Zoro in 
kar nekaj let štel 7.000 korakov iz 
Gojač v Kamnje, kamor se je hodil 
ženit. Pred 64 leti, 28. decembra 
je bilo, sta si obljubila večno 
zvestobo in pri tem vztrajata še 
danes. Danih jima je bilo šest 
otrok, a je žal eden že takoj po 
rojstvu umrl. Po preselitvi v hišo, 
kjer še danes živijo, se je Boris 
zaposlil na Meblu in tam ostal 
do upokojitve.

In še to: za 40-ti rojstni dan je 
v znak praznovanja obesil štiri 
zastave na pročelje domače hiše. 
To je postalo tradicija – letos je 
na Žurnikovi hiši viselo že deset 
zastav.

Pogovor bi lahko trajal v 
nedogled, a vsega lepega je enkrat 
konec. Odhajala sem napolnjena 
z nekim notranjim mirom, ki ga 
lahko dobiš le od tako pozitivnih 
ljudi, kot sta Boris in Zora.

Martina Cigoj

130 let od rojstva Filipa Terčelja
2. februarja je v cerkvenem 

koledarju svečnica ali praznik 
Jezusovega darovanja v templju. 
Na ta dan je bil pred 130 leti 
rojen Filip Terčelj, šturski 
duhovnik, pedagog, kulturni 
delavec v času fašizma, pesnik 
in pisatelj. V preteklem mesecu 
je bil organiziran Terčeljev večer 
ob obletnici njegove mučeniške 
smrti v Davči. Mnogo besed 
je bilo povedanih tisti večer o 
njegovem plodovitem delu in tudi 

o njegovi kruti smrti, ki še sedaj 
ni popolnoma razjasnjena.

Za ohranjanje njegovega 
spomina se moramo potruditi 
z majhnimi stvarmi. Postavitev 
spomenika na pravo mesto je 
morala skozi velike občinske 
in druge preizkušnje. Sedaj, ko 
stoji sredi Cankarjevega trga, je 
tam skoraj edini Slovenec. Zato 
ga moramo spoštovati in mu ob 
obletnicah nameniti primeren 
poklon. Pri večerni maši v cerkvi 

sv. Jurija je Terčeljeve pesmi 
prepeval župnijski mešani pevski 
zbor, Zbor Filipa Terčelja Šturje, 
kot se imenuje sedanji zbor. Po 
maši je zbor s pesmijo počastil 
njegov rojstni dan tudi pred 
spomenikom na trgu. Pevci so 
prižgali nekaj svečk, kot se na 
svečnico tudi spodobi. 

Žal so pred spomenikom 
pogosto parkirana vozila, tako, 
da spomenika mimoidoči sploh 
ne vidijo.        Aleš Brecelj

Sto let Borisa Čermelja iz Gojač
V četrtek, 20. januarja 2022, je v večernih urah v cerkvi sv. Justa v Gojačah zvon vabil k sveti 

maši. Zvon, ki ga je za vaško cerkev daroval gospod Boris Čermelj, je donel v zahvalo za Borisovih 
100 let življenja.

Dragi Boris, 

krajani Gojač in Malovš smo ponosni na vas in 
vam hvaležni za vse, kar ste naredili za naš kraj. 

Ostanite zdravi in polni optimizma, taki, kakršnega 
vas poznamo.

Člani Krajevne skupnosti Gojače-Malovše

Robotske kosilnice

Strokovno svetovanje

Prodaja in servis

Profesionalna montaža

Poprodajni suport in vzdrževanje

Najvišja kakovost

Vrtni prekopalnik
Fg320 De2 H
HONDA
Širine 40 - 85 cm
Motor Gx160 Honda  
Pogon naprej 1x hitrejši
Pogon nazaj 1x počasnejši
možnost:  kompleta 

Vrtni prekopalniki HONDA
v kompletu z osipalnim plugom

ter kovinskimi kolesi

Ročna AKU žaga
 GTA26 SETSTIHL

Akumulatorska ročna žaga
za obrezovanje vej.
Primerna za rez do 10cm
Zamenljiva baterija 2,6 Ah
Polnilec  + torba
Teža 0.6 kg

AKCIJA

189,99

Redna cena:

€ 194

€

Motorna žaga
 MS170STIHL

Lahka kompaktna motorna
žaga primerna za rez
sadnega drevja.
Motor 1.6 KM
Dolžina meča 35 cm
Teža 4.2 kg

AKCIJA

206,00

€

 OLJU EP  ZU AK  MAN E ŠB AO N IS CI T OA R G

MOTORNE ŠKROPILNICE
STIHL 
Rezervoar 10 - 14 lit. 
Doseg 3.5 - 7 m višine
Škropilnice v kombinaciji
z prašenjem 
Različni modeli glede na 
zahteve. 

Husqvarna

Vrtne kosilnice 
- bencinske
- akumulatorske
- električne
- s košaro ali brez
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Pomemben je zapisnik iz leta 
1750, ko je goriški nadškof Attems 
opravil vizitacijo v Rihemberku. 
V zapisniku je posebej omenjena 
tudi vizitacija cerkve sv. Martina 
in zaslišanje Jakoba Pečenka, 
sindicusa (zastopnika) te 
cerkvene soseske. Navedeno je, 
da sosesko sestavlja 105 družin. 
To je dejansko pomenilo območje 
Brij in treh zaselkov na braniški 
strani – območje ZVONA 
SVETEGA MARTINA. Tudi v 
zapisniku vizitacije leta 1772 se 
omenja le soseska Sveti Martin. 
Do leta 1931 (pod Italijo) so 
po teh zaselkih potekale hišne 
številke – od Škrbčev, Mesarjev 
in Polja, čez Sveti Martin, do 
Furlanov, številke so se končale 
pri Penčekovih.

Pri Svetem Martinu je morda 
pridigal Janez Svetokriški, 
zagotovo pa je maševal in pridigal 
Simon Gregorčič kot kaplan 
v Rihemberku. Tedaj so Sveti 
Martin obiskali profesorji Levec, 
Šantel in Berbuč, dvakrat tudi 
Fran Erjavec.

Med prijatelji Simona 
Gregorčiča in Antona Možine na 
Brjah je bil tudi dr. Henrik Tuma 
(1858 – 1935), slovenski odvetnik, 
politik, publicist, planinec, 
jezikoslovec in dirigent. Sveti 
Martin mu je bil posebno pri srcu, 
iz Gorice je do leta 1902 prihajal 
peš, nato pa z vlakom do postaje 
Kamnje. V goriški Soči je zapisal, 
da ga je obiskal 44 – krat ter ga 
proglasil za najlepšo razgledno 
točko na Vipavskem. Razgled: 
Javornik, Nanos, Snežnik, 
Čičarija nad Podgradom, Volčjaki 
in Trstelj, celotni Dolomiti in večji 
del Karnijskih Alp in Sabotin, 
Sveta Gora, Škabrijel ter celoten 
Čaven.

Med I. svetovno vojno je bil 
sv. Martin župnijska cerkev 
župnije Rihemberk (1916/17) 
– ljudje so bili v begunstvu, 
maševanje v cerkvi Sv. Urha je 
bilo prepovedano.

Cerkev sv. Martina je v 
preteklem in tem stoletju 
pripadala dvema župnijama – 
Rihemberk (Branik) in Brje. 
Brejci so zaradi oddaljenosti 
od župnijske cerkve sv. Urha v 
Braniku (Brithu) izrazili željo 
po svoji župniji že leta 1880, v 
letu 1936 je italijanski goriški 
škof ustanovil župnijo Brje, saj 
je z izgradnjo cerkve sv. Cirila 
in Metoda kraj izpolnjeval 
pogoje za ustanovitev župnije. 
Do leta 1943 je bila upravljana 
iz Rihemberka. Tega leta je bil 

imenovan za župnika na Brjah g. 
Ernest Bandelj (iz naselja Čipnje), 
ki se je pogajal z župnikom 
Štancarjem, upraviteljem župnije 
Rihemberk. Cerkev sv. Martina 
je pripadla župniji Brje, saj je 90 
% prebivalcev pripadalo ZVONU 
SVETEGA MARTINA. Od leta 
2017 pa Brejci spet spadamo v 
župnijo Branik.

Zaradi svoje lege in lepega 
razgleda z zvonika je bila 13. maja 
1944 cerkev porušena. Lokalni 
obveščevalci so zvonik uporabljali 
za opazovanje dogajanj v obeh 
dolinah in na Rihemberškem 
gradu. Miniran je bil zvonik, 
porušila pa se je tudi cerkev, cel 
je ostal le prezbiterij.V letih po 2. 
vojni niso bili dobri časi za obnovo 
porušene cerkve, nasprotovala ji 
je oblast, župnija Brje pa tudi ni 
imela stalnega upravitelja, saj so 
te menjavali zelo pogosto. Prvi 
poskus je bil v letu 1957, ko je bil 
izdelan načrt za obnovo cerkve. 
Župnik g. Jože Srebrnič, ki je iz 
Branika upravljal župnijo Brje 
je zapisal: »Zgornji del zvonika 
manjka, približno polovica stolpa, 
spodnji ohranjeni del stolpa je 
razpokan. Zgornji deli sprednjih 
vogalov zvonika so odstopili od 
ostalega zidovja in jih bo treba 
porušiti pred začetkom obnove. 

Stropa nad ladjo ni več – ostalo 
je samo eno golo leseno povezje. 
Zgornji del stranskih zidov ladje 
je za pol metra uničen in ga 
bo treba nadomestiti z novim 
zidovjem. Strop nad prezbiterjem, 
ki je masivno obokan, je 
nepoškodovan. Streha nad njim 
je ohranjena. Ohranjen je tudi 
kamniti baročni oltar. Zakristija 
je odkrita, strešne konstrukcije ni, 
ostali so samo stropniki. Leseni 
deli vrat in oken so uničeni. 
Zunanji in notranji ometi so 
zaradi zamakanja v razpadu.«

Leta 1988 smo Brejci začutili, da 
vezi partije popuščajo, tako je bil 
pod okriljem KS Brje imenovan 
odbor za ponovno pozidavo 
porušene cerkve. Poleg Brejcev 
so se s prispevki izkazali tudi na 
braniški strani (Polju, Škrbčih in 
Mesarjih), veliko pa so prispevali 
odseljeni Brejci. Zidarji, ki so 
pokrivali streho, so 26. junija 
1991 opazovali tankovsko kolono 
JLA, ki se je po Vipavski dolini 
pomikala proti Vrtojbi. Ob 
zaključku del jeseni 1991 smo v 
zvonik postavili nov zvon, ki ga 
je skupaj z obnovljeno cerkvijo 
blagoslovil zdaj že pokojni škof 
Metod Pirih (20.10.1991). Med 
pridigo je dejal, da se veseli 
obnovljene cerkve, da pa je lažje 

obnoviti porušen objekt, kot pa 
človeške ruševine, ki so v ljudeh 
nastale po 2. svetovni vojni. Po 30 
letih se kaže, da je imel še kako 
prav.

Ob ponovni blagoslovitvi 
cerkve so bile stene cerkve prazne, 
na obnovljenem baročnem oltarju 
pa je bila restavrirana Parolijeva 
slika sv. Martina viteza, ki deli 
in podarja revežu plašč. Do leta 
2001, ko je župnijo Brje upravljal 
g. Janko Krkoč, je bila vgrajena 
kiparska oprema iz žgane barvne 
gline, razporejena po ladijskih 
stenah. Izdelal jo je kipar Peter 
Černe (1931 - 2012). Cerkvi je 
najprej podaril Mrtvaški ples 
(izdelan 1990), pozneje pa je 
posebej zanjo izdelal še druge kipe 
in reliefe: Razpelo, imenovano 
tudi Hommage za Gardoša (1991), 
Pieta (1997), Marija z Jezusom, 
imenovana tudi Marija Grozdna 
(1997), sv. Vincencij (1998), sv. 
Martin (1999) in Izgon iz raja 
(2003). Križev pot je izdelal isti 
avtor leta 1998. V letu 2001 pa 
so bili v zvonik postavljeni trije 
jekleni zvonovi, ki jih je podarila 

župnija Nova Štifta pri Ribnici. 
11. 11. 2001 je škof Metod Pirih 
blagoslovil nove zvonove in 
likovna dela v cerkvi. Letos so 
bila zamenjana dotrajana okna, 
popravljeni opleski, zunanji ometi 
in streha.

Ob 30. obletnici obnove je bila v 
cerkvi (7. 11. 2021) sveta maša ob 
upoštevanju pogoja PCT za vse, 
ki so cerkev gradili, obnavljali 
in jo vzdržujejo. Bogoslužje je 
vodil pater dr. Edi Kovač, ki je 
blagoslovil 'Martinovo stopinjo', 
ki bo pritrjena na zid cerkve. 
Cerkev se namreč vključuje 
v evropsko kulturno pot sv. 
Martina Tourskega, ki poteka od 
Madžarske do Francije.

Ko potujete po Vipavski dolini 
mimo Vipavskega Križa, boste na 
južni strani zagledali na najvišjem 
vrhu cerkev sv. Martina. Do nje 
se lahko pripeljete po asfaltirani 
cesti in sami prepričate, da je 
zaradi čudovitih razgledov, lepe 
zunanjosti, lepo urejene okolice 
in duhovne notranjosti to res 
biser Vipavske. 

Oskar Birsa 

Sv. Martin nad Brjami

Biser nad Vipavsko dolino
Sveti Martin je najvišji vrh zahodnega dela Vipavskih Brd, ki ločujejo dolino Branice od 

Vipavske doline. Na tem vrhu so že v 8. stoletju postavili kapelo, cerkev v današnji velikosti pa je 
bila sezidana 1548. leta, kar je napisano na dveh vzidanih kamnih. Zvonik je 92 let mlajši – ima 
letnico 1640 – v istem stoletju je bila dozidana tudi zakristija. V cerkvi je bil tudi kor za pevce. 
To je bil čas Primoža Trubarja.
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Zbornica kmetijskih in 
živilskih podjetij, ki deluje v 
okviru Gospodarske zbornice 
Slovenije, je tudi letos podelila 
priznanja za odlično kakovost 
kruha, pekovskega in finega 
pekovskega peciva, svežih slaščic, 
keksov in testenin. Komisija 
neodvisnih strokovnjakov je 
na 22. ocenjevanju presojala 
zunanji izgled, senzorične 
lastnosti in druge parametre 
kakovosti izdelkov. Mlinotest je 
letos prejel kar 28 zlatih odličij 

za kruh, pekovsko pecivo, fino 
pecivo, sveže slaščice in kekse ter 
3 zlata odličja za testenine. Zlato 
priznanje potrošnikom sporoča, 
da je izdelek visoke, nadzorovane 
in kontinuirane kakovosti, 
privlačnega izgleda in odličnega 
okusa, zato potrošnikom olajša 
nakupno izbiro.

»Izredno smo veseli vseh 
prejetih priznanj za naše delo, 
ki so potrditev našega truda za 
visokokakovostne in inovativne 
izdelke ter za ohranjanje naše 

več kot 150-letne tradicije,« je 
ob prejetih priznanjih izpostavil 
Danilo Kobal, predsednik uprave 
Mlinotesta. »Zlata priznanja GZS 
so potrditev odličnosti naših 
izdelkov, saj gre za strokovno 
neodvisno ocenjevanje, na 
katerem je vedno izredna 
konkurenca. V Mlinotestu 
si prizadevamo za ohranitev 
tradicionalnih okusov, ki jih 
potrošniki pri naših izdelkih 
cenijo, hkrati pa se trudimo 
nenehno razvijati in ustvarjati 

nove ter inovativne izdelke, 
ki izpolnjujejo vse zahteve 
glede kakovosti in s katerimi 
soustvarjamo prehranske trende. 
To dokazuje tudi letošnje zlato 
priznanje našemu izvrstnemu 
veganskemu krofu, ki je lanska 
novost in so ga potrošniki že vzeli 
za svojega. Izjemno smo ponosni 
tudi na naš krof z mareličnim 

polnilom, ki je letos prejel zlato 
odličje za kakovost že kar osmo 
leto zapored. Krof že dolgo ni 
več zgolj pustna sladica, temveč 
je tista sladka nagrada, ki si jo 
vsak rad privošči za malico in 
zadovoljni smo, da že vrsto let 
razveseljujemo naše potrošnike 
z našim prvakom,«

Mlinotestu kar 31 zlatih odličij 

Klasičen krof že osmič zlat, veganski tokrat prvič 

ponedeljek - petek od 9.00 do 22.00 
sobota od 12.00 do 22.00
ob nedeljah in praznikih od 12.00 do 20.00

Pred kratkim odprta OKREPČEVALNICA POLPETKA na 
vogalu glavne pošte v Ajdovščini, na Goriški cesti 22,
NUDI STALNO,  DOBRO PL AČ ANO Z APOSLITE V
osebi za delo pri pripravi hrane, strežbi ter pakiranju za 
domov predpripravljene hitre hrane.

DNEVI ODPRTIH 

VRAT 2022
PODNANOS, 18. MAREC 2022 

Na dnevih vinarstva 2022 bomo skupaj odgovorili 
na številne izzive sodobnega vinarstva. Vabljeni! 

www.sraml.com
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Bančništvo. Tukaj. Zdaj.

Uresničite
želje tu in
zdaj.

Potrošniški kredit.

www.phv.si

• Ugodne obrestne mere
• Hitra odobritev
• Brez stroškov odobritve
• Brez stroškov vodenja
• Doba odplačevanja do 7 let

Prednosti pri najemu potrošniškega 
kredita Primorske hranilnice:

potrosniski-275x390.indd   1 21/02/2022   12:19
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Krajevna skupnost Goče je v 
sodelovanju z Zavodom za varstvo 
kulturne dediščine, OE Nova 
Gorica, pripravila prvo zgibanko 
o Gočah. Namenjena je vsem, ki 
bi želeli pridobiti kakšno koristno 
informacijo o našem kraju. V 
zgibanki so na kratko opisane 
glavne znamenitosti Goč, kot so 
cerkev sv. Andreja, pokopališče 
s kapelo božjega groba, oltarna 
znamenja, Pangerc pil, cerkev 
Marije Snežne na Obeluncu, 
Osnovna šola in rojstna hiša 
Ivana Mercine. 

Vse ključne znamenitosti so 
označene tudi na zemljevidu, 
skupaj z nekaterimi lokalnimi 
ponudniki vina, medu, 
suhomesnatih izdelkov,domačimi 
ustvarjalci unikatnih izdelkov 
ter novimi namestitvenimi 
možnostmi. Zgibanka je trenutno 
na voljo v dveh jezikovnih 
različicah, slovenščini in 
angleščini. Njen izid je omogočila 
Zavarovalnica Triglav, OE Nova 
Gorica, za oblikovanje in pripravo 
za tisk pa sta poskrbeli Urška 
Černigoj in Tea Goljevšček. Vsem, 

ki so sodelovali pri tem projektu, 
se najlepše zahvaljujemo.

Zgibanka je na voljo 
obiskovalcem Goč v novih 
predalčnikih ob Osnovni šoli in 
na parkirišču ob pokopališču. 
Zgibanko in lepo misel, skupaj s 
sedmo in osmo kitico Prešernove 
Zdravljice, pa je ob kulturnem 
prazniku prejelo tudi vsako 
gospodinjstvo na Gočah. Ne le ta 
dan, naj bo tudi cel mesec in celo 
leto polno kulture v naših srcih in 
v naših odnosih.

Karla Ferjančič

Končno zgibanka o Gočah

'Spoznajmo Goče in 
okolico' v soncu

Za popestritev kulturnega 
praznika je Krajevna skupnost 
Goče organizirala pohod 
'Spoznajmo Goče in okolico'. 
Zbrali smo se ob 10h pri Osnovni 
šoli na Gočah. Pot nas je vodila 
čez Bešence proti Erzelju in 
na Tabor,kjer nas je čakal prvi 
postanek z lepim pogled na 
Vipavsko dolino, dolino Branice, 
Kras in tudi na Alpe. S Tabora smo 
se podali do ostankov partizanske 
bolnice Vera in nato na razgledno 
točko vinarstva Benčina, kjer je 
bil postanek za malico in prijeten 
klepet na soncu.

Nato smo se podali na Lukovnik 
– hrib nad Dolino Branice, na meji 
med Vipavsko dolino in Krasom. 
Po kratkem postanku, ki je nudil 
pogled proti Štanjelu, smo se po 
gozdni poti spustili v dolino ter se 
nato usmerili nazaj proti Gočam. 
Pot nas je vodila med goškimi 
vinogradi do cerkvice Marije 
Snežne na Obeluncu. Tam smo s 
skupinsko sliko zaključili en lep 
pohod. Sončen dan in kultura sta 
nas lepo povezala.

Anja Godnič

Kandidatke
Društvo upokojencev Vipava 

ob 8. marcu, prazniku žensk, 
že tradicionalno organizira 
gostovanje amaterskih dramskih 
skupin z gledališko predstavo, 
komedijo ter s prireditvijo 
opozarja na pomen praznika.

V razmerah epidemije, ki je do 
določene mere omejila druženje, 
ne pa ustvarjalnosti, kar tudi 
dokazuje premiera gostujoče 
predstave. Članice in člani KUD 
Planika Vojsko, ki nadaljujejo 
tradicijo društva, ustanovljenega 
že pred I. svetovno vojno, so 
združili aktualno dogajanje v 
gledališki predstavi Kandidatke.

Vabimo vas, da si v letošnjem 
super volilnem letu, na volišča 
bomo lahko odšli najmanj trikrat, 
in se odločali, katera kandidatka 
ali kandidat bo naša izbira, 
pred tem pa gledali, poslušali 
in brali predstavitve neštetih 
kandidatov in programov strank, 
ogledate gostujočo predstavo. Ne 
obljubljamo vam, da bo zato vaša 
odločitev in izbira lažja, jamčimo 
pa urico sproščajočega smeha.

Predstavo si boste lahko 
ogledali v Kulturni dvorani v 
Vipavi 6. marca ob 16. uri. Ogled 
možen ob izpolnjevanju PCT 
pogoja, ki ga bomo preverjali 
ob vhodu.

Vstopnine ni, hvaležni bomo za 
prostovoljne prispevke.

Društvo upokojencev Vipava

Avtor fotografije: Ivan Šinkovec

Spoštovane, namesto cveta ob prazniku vam podarjamo 
fotografijo kranjskega jegliča.Proslava ob slovenskem kulturnem prazniku 

'Kultura sem jaz, si ti, smo mi vsi.'
V Cirius Vipava smo 4. 

februarja 2022 obeležili slovenski 
kulturni praznik s proslavo, 
katere rdeča nit je bilo vprašanje: 
»Kaj je kultura?« 

Ker smo proslavo izvedli 
v virtualnem okolju, so jo 
sestavljali večinoma posnetki, 
ki smo jih vnaprej pripravili. 
Naš program je bil sestavljen iz 
prelepe pesmi 'Kaj je kultura', Ide 
Semenič in posnetka (prisrčnih) 
odgovorov, zaposlenih in učencev, 
na to vprašanje. V okviru 
dramskega krožka pa so učenci z 
mentoricami pripravili recitacijo 

pesmi 'Kam?' Franceta Prešerna 
ter priredbo 'Super mravlje', ki je 
del zbirke otroške poezije 'Repki' 
Roka Terkaja in dr. Igorja Sakside.

Povabili pa smo tudi prav 
posebnega gosta, samega avtorja 
pesmi 'Super mravlja', Roka 
Terkaja – Trkaja, s katerim smo 
tudi izvedli krajši intervju. Te 
njegove besede si bomo za vedno 
zapomnili: »Lepo je kar delate, 
kako opravljate vaše poslanstvo 
in ker se trudite z vašimi otroki, 
ki imajo res zlata srca!«

Rut Cej
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Z učenci od 7. do 11. razreda 
prilagojenega programa OŠ 
Danila Lokarja Ajdovščina smo 
tokratni kulturni dan namenili 
lepi besedi. Izbrali smo februar, 
mesec kulture, hkrati pa 
valentinovo, da smo dnevu dodali 
pomen prijateljstva in ljubezni.

Vsi vemo, da lahko s kulturo 
nekomu polepšamo dan. 
Naš tokratni cilj pa je bil, da 
spregovorimo o kulturi malo 
drugače. Pri učencih sva želeli 
vzbuditi razmišljanje o tem, kako 
lahko BESEDA ZDRAVI.

To besedo smo tokrat namenili 
zdravstvenemu osebju, ki je v teh 
letih v posebnih preizkušnjah. 
Pogovarjali smo se, kako 
pomembna je njihova lepa beseda, 
ki nas lahko v bolezni pomiri, 
nam da moči. Prav gotovo pa lepa 
beseda povrne moči in da zagon 
tudi njim. Zato smo se odločili, 
da jim namenimo nekaj LEPIH 

BESED iz poezije slovenskih 
pesnikov.

Učenci so imeli izziv, da poiščejo 
pesmi in med izbranimi prepišejo 
tiste, ki bi zdravstvenemu osebju 
spregovorile na poseben način – 
da bi beseda pobožala njihovo 
dušo, jim narisala nasmeh, se 
dotaknila njihovega srca ...

Vsak učenec je svojo pesem 
premišljeno izbral in pojasnil, 
zakaj se je odločil ravno zanjo. 
Prav te razlage so še posebej segle 
do srca.

Eno od pesmi, ki jo je napisal 
Vinko Möderndorfer, bomo delili 
z vami:

»Razširi roke
na obe strani!

Ja, ja! Tako! Tako!
Da bo prišlo

vate celo nebo
in ti bo zato

na svetu lepo!«

Zakaj je učenec to pesem 
povezal z zdravstvenim osebjem? 
»Ker zdravniki in medicinske 
sestre pomagajo s svojimi rokami, 
da nam je lahko kmalu po bolezni 
spet lepo. Ko si prijazen in želiš 
koga sprejeti, razširiš roke – 
zdravniki in medicinske sestre 
nas vedno sprejmejo.«

Pesmi so učenci lepo prepisali 
na lične kartončke, nato pa smo 
jih spravili v posebno škatlo, ki 
smo jo sami okrasili. Pesmi smo 
nato odnesli v ZD Ajdovščina in 
jih prav zares prijetno presenetili. 
Vsaka ordinacija je na valentinovo 
dobila svojo pesem.

Kakšen je bil zaključek? Prav 
vsi smo bili srečni, kar pomeni, 
da osrečevanje drugih naredi 
srečnejše tudi nas same. 

Učenci 7., 8., 9., in 11. razreda 
OPP NIS, OŠ Danila Lokarja 

Ajdovščina ter učiteljici Klara 
Slokar in Damjana Urh

Le dan pred božičnim večerom 
so se otroci iz oddelkov 5-6 let, 
Rumene in Rdeče pike predstavili 
v glasbeno-plesno predstavi. 
Bogato vsebino zgodbe so izrazili 
s pantomimo in ustvarjalnim 
gibom ob glasbi, ki jo je v živo 
izvajala akademska pianistka dr. 
Ilonka Pucihar. 

Predstava je plod aktivnega 
sodelovanja z umetnico, 
pianistko Ilonko Pucihar, s 
katero smo v letošnjem šolskem 
letu sodelovali v okviru projekta 
SKUM. Projekt temelji na ideji 
vključevanja otrok v dejavnosti, 
povezane z umetnostjo. Otroški 
vrtec Ajdovščina je v omenjen 
projekt vključen že peto leto. 
Sodelovali smo z vrhunskimi 
umetniki iz različnih področij in 

tako pridobili veliko pozitivnih 
izkušenj in nepozabnih doživetij. 

Ilonka Pucihar se je otrokom 
prvič predstavila s klavirskim 
koncertom v glasbeni dvorani 
Glasbene šole Vinka Vodopivca 
Ajdovščina. Umetnica je štiri 
kratke skladbe povezala v 
zgodbo, njena vsebina pa je 
otroke spodbujala k aktivnemu 
poslušanju in soustvarjanju 
koncerta.

Aktivno sodelovanje z 
umetnico smo nadaljevali na treh 
delavnicah, ki so potekale v vrtcu. 
Ilonka je glasbene prvine otrokom 
približala s pomočjo različnih 
tehnik, ki jih je spretno vnašala v 
različne zgodbe, igre, tako da so 
otroci glasbene prvine spontano 
doživljali, jih usvajali in izražali 

z gibom. Umetnica je upoštevala 
načelo postopnosti in otroke 
ves čas spodbujala k aktivnemu 
sodelovanju. Z veseljem so ji 
sledili in iz delavnice v delavnico 
vidno napredovali.

Usvojene glasbene prvine 
so otroci izrazili v glasbeno-
plesni predstavi 'Palčič', ki 
smo jo kot uspešen zaključek 
sodelovanja z umetnico izvedli v 
koncertni dvorani, kjer se je naše 
sodelovanje začelo.

Zgodba o Palčiču (Julia 
Donaldson) se odvija v obdobju 
štirih letnih časov, v katerih 
'Palčič' sreča veliko ljudi. Vsak ga 
na svoj način, kot palico uporabi. 
Nihče pa ne ve, da 'Palčič' živi z 
družino v družinskem drevesu, 
da ima ženo in tri otroke in si želi, 

da bi se kmalu vrnil v družinsko 
drevo. Na koncu ga kot osebo 
prepozna Božiček, ki ga nazadnje 
le pripelje nazaj k družini. 

V predstavo smo vključili plesne 
elemente, ki poudarjajo glasbene 
prvine in igro pantomime, s 
katero so otroci prikazali vsebino 
celotne zgodbe. Glasbeni del 
je bil sestavljen iz posebno 
izbrane glasbe, ki je spodbudila 
doživljanje zgodbe ter iz v živo 
odigranih klavirskih skladb Štirje 
letni časi slovenskega skladatelja 
L. M. Škerjanca: Jesen, Zima, 

Pomlad in Sončna. Otroci so ob 
Ilonkinem izvajanju skladb ter 
izbranih glasbenih delov z gibom 
predstavili usvojene glasbene 
prvine.

Vsebino in dogajanje so otroci 
skozi celoten proces močno 
doživeli. 

V aktivnem sodelovanju in 
ustvarjanju z umetnico smo 
pridobili veliko novih, pozitivnih 
izkušenj, obenem pa smo drug 
drugemu polepšali praznične dni.

Strokovni delavci iz oddelkov 
Rumene in Rdeče pike, Ribnik I

Razvijanje sporazumevalnih zmožnosti s kulturno-umetnostno vzgojo

Glasbeno-plesna predstava 'Palčič'

Šturski prvošolci v 
budanjskem muzeju

Slovenski kulturni praznik smo prvošolci šturske šole obeležili 
z obiskom muzeja v obnovljeni stavbi stare Osnovne šole v 
Budanjah. Za obisk smo se dogovorili z gospodom Edvardom 
Krašno, ki nas je skupaj z ženo Ivo prijazno in sproščeno 
popeljal v preteklost.

Otrokom je bila zanimiva že 
sama stavba z velikimi okni, 
širokim stopniščem in visokimi 
stropi v prostorih. V meni pa 
je zbudila prijetne spomine na 
moja prva šolska leta, saj sem tu 
končala štiri razrede OŠ. 

Najprej smo si v pritličju 
ogledali stare razstavljene 
fotografije, ki jih je gospod Edo 
za muzej pridobil od vaščanov. 
Otroci so se čudili, ker so bile vse 
»črne in bele in rjave«, povsem 
drugačne od današnjih. Že na 
stopnišču smo lahko občudovali 
prve in tudi najstarejše ohranjene 
predmete. Mimo velike makete 
prikaza vaškega potoka, mlinov, 
žag in luščilnic ječmena smo 
se pomaknili do dveh večjih 
razstavnih sob s številnimi starimi 
predmeti, starimi sto in več let, 
ki so jih uporabljali v kmetijstvu, 
gospodinjstvu ter raznih obrteh. 

Otroci so radovedno sledili 
pripovedovanju zanimivosti in 
opisovanju predmetov ter vedno 
zraven še kaj vprašali. Navdušeni 
so bili nad vsem, kar so videli in 
verjamem, da bomo v tem tednu 
veliko lažje kot sicer spoznavali 
življenje nekoč.

Muzejska zbirka je edinstvena 
in vredna ogleda. Postavili so jo 
vaščani in ne nekdo, ki bi bil za to 
poklican. Zato se v predmetih in 
prostorih samih čuti vso srčnost 
in čustveno vpletenost ljudi, ki so 
jo postavili na ogled za nas. Da 
bomo vedeli, kako je bilo nekoč 
ter da bomo to cenili in ohranili 
za prihodnje rodove.

Še enkrat iskrena hvala 
zakoncema Krašna za njuno 
gostoljubnost in izjemno 
predstavitev budanjske kulturne 
dediščine.

Klavdija Jerončič, razredničarka 1.a

Beseda, ki zdravi …
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1. marca obeležujemo 
mednarodni dan Civilne zaščite. 
Sistem delovanja vseh služb za 
zaščito in reševanje je precej 
razvejan. Kako bi ga ocenili? 

Pripravljenost in odziv sistema 
varstva pred naravnimi in 
drugimi nesrečami v Republiki 
Sloveniji sta ustrezna in usklajena. 
To se potrjuje ob vsakokratnih 
naravnih in drugih nesrečah, ki 
nas prizadenejo. Pripravljenost in 
odzivnost sistema zagotavljamo 
s stalnim delovanjem centrov za 
obveščanje in pripravljenostjo 
javnih reševalnih služb, enot 
in štabov CZ 24 ur na dan, 365 
dni v letu. Vsem državljanom 
je zagotovljena dostopnost do 
nujne medicinske pomoči, hitro 
aktiviranje reševalcev in gasilcev 
ter ustrezno odzivanje različnih 
reševalnih služb.

Katere enote so vpete v sistem 
Civilne zaščite? 

Najbolj množično organizirana 
je gasilska služba, saj je v državi 
več kot 1.400 aktivnih gasilskih 
enot, od katerih je približno sto 
industrijskih. V teritorialnih 
gasilskih enotah, od katerih 
je 15 poklicnih, deluje več kot 
60.000 prostovoljnih operativnih 
gasilcev in prek 570 poklicnih. Tu 
so dejavne še: Gorska reševalna 
služba, Jamarska reševalna služba, 
Podvodna reševalna služba, Enota 
reševalcev z reševalnimi psi, enoti 
za postavitve začasnih prebivališč 
– taborniki in skavti, Rdeči križ 
Slovenije, Zveza radioamaterjev 
ter drugi aeroklubi, med katerimi 
je denimo v Ajdovščini dejaven 
Aeroklub Josip Križaj.

Tudi v občinah Ajdovščina in 
Vipava so najmnožičnejši gasilci, 
združeni v sedmih prostovoljnih 

gasilskih društvih in v dveh 
gasilskih zvezah. Zelo pomemben 
dejavnik je tudi poklicna gasilska 
enota GRC Ajdovščina.

Ali menite, da sistem varstva 
pred naravnimi in drugimi 
nesrečami uspešno kljubuje 
novim izzivom? Podnebne 
spremembe povzročajo vedno 
več naravnih nesreč, pa tudi 
posledice teh nesreč so vedno 
večje. 

Kljub temu, da se število 
nesreč in nastala škoda iz leta v 
leto povečujeta, menim, da naš 
sistem varstva pred naravnimi 
in drugimi nesrečami še vedno 
ustrezno zagotavlja varnost 
državljanov in ustrezno ščiti 
premoženje in naravo. Seveda bo 
potrebno še več naporov vložiti 
v ozaveščanje in promocijo s 
področja varstva pred naravnimi 
in drugimi nesrečami ter izboljšati 
ukrepe za zmanjšanje posledic 
nesreč. To bo potrebno urediti 
prek programov izobraževanja 
in usposabljanje na tem področju.

Preventivni ukrepi z vidika 
učinkovitega preprečevanja 
nastanka nesreč bo treba 
upoštevati pri dopolnjevanju 
ali spreminjanju zakonodaje in 
drugih predpisov tako na državni 
kakor na lokalni ravni. 

Ne smemo pa pozabiti niti 
na samozaščitno delovanje, saj 
lahko vsak posameznik za lastno 
varnost naredi največ.

Ali je sistem varstva pred 
naravnimi in drugimi 
nesrečami, ki temelji na 
prostovoljstvu, še primeren 
za zoperstavljanje sodobnim 
grožnjam?

Seveda, saj sile za zaščito, 
reševanje in pomoč sestavljajo 

poklicne in prostovoljne 
reševalne enote in službe Civilne 
zaščite. Lahko rečemo, da večina 
sil zaščite in reševanja temelji na 
prostovoljstvu. Tudi nadaljnji 
razvoj sil zaščite reševanja in 
pomoči bo moral temeljiti na 
prostovoljstvu, saj le to zagotavlja 
potrebno množičnost.To je ena 
pomembnejših značilnosti našega 
sistema, ki temelji na načelu 
humanosti. Seveda pa je potrebno 
skrbeti, da se ta moč, ki jo odlikuje 
množičnost, ustrezno usklajuje s 
poklicnimi strukturami zaščite, 
reševanja in pomoči.

Kaj je potrebno na tem 
področju še storiti, za večjo 
učinkovitost denimo? 

Glede na kompleksnost 
naravnih in drugih nesreč je 
potrebno posamezne prostovoljne 
enote in sestave specializirati. S 
tem in z vzpostavitvijo tistih 
prostovoljnih enot, ki jih ne 
morejo zagotoviti poklicne enote, 
se prostovoljne in poklicne enote 
dopolnjujejo v učinkovit sistem. 
Vse prostovoljce je potrebno 
strokovno usposobiti in opremiti. 
Za učinkovito reševanje in 
pomoč niso dovolj le pogum, 
pripravljenost in srčnost, ki jo 
prostovoljci nedvomno imajo, 
za naloge zaščite reševanja in 
pomoči morajo biti tudi primerno 
usposobljeni in opremljeni. To pa 
je naloga lokalnih skupnosti in 
države.

Kako motivirati državljane, 
da se vključijo v strukture sil 
zaščite in reševanja?

Res je, da je prostovoljno 
delo že po definiciji delo, ki ga 
posameznik, po svoji svobodni 
volji in brez pričakovanja 
materialnih koristi zase,opravlja 
v dobro drugih ali v splošno 
korist. Vendar pa mora država 
kljub temu ustrezno urediti status 
prostovoljnih reševalcev. Tu ne 
govorimo o plačilu za opravljeno 
delo, tu mislim vzpostavitev 
najmanj takšnih pogojev, da 
prostovoljni pripadniki niso 
zaradi svojega prostovoljnega 
dela v slabšem položaju kot 
ostali. Najbolj pereči izziv je 
urediti odnose med delodajalci 
prostovoljcev in državo oziroma 
lokalno skupnostjo.

Vaša poklicna pot je 
nasploh povezana s tematiko 
obramboslovja in delovanja sil 
zaščite reševanja in pomoči. Kje 
vse ste pridobivali izkušnje?

Svojo poklicno pot sem kot 
pripravnik začel leta 1990 na 
Oddelku za ljudsko obrambo 

občine Ajdovščina, kjer sem 
sodeloval tudi v osamosvojitveni 
vojni. Takoj po vojni in ob 
reorganizaciji upravnega sistem 
sem prešel na regionalni nivo 
in opravljal različne naloge 
na Upravi za obrambo Nova 
Gorica in Postojna. Kasneje me 
je službena pot vodila na državni 
nivo, kjer sem bil en mandat 
vodja kabineta Ministrstva za 
obrambo in dvakrat opravljal 
funkcijodržavnega sekretarja 
Ministrstva za obrambo.V naši 
upravni ureditvi sistem varstva 
pred naravnimi in drugimi 
nesrečami spada v obrambni 
resor, tako da sem skozi celotno 
kariero tako ali drugače sodeloval 
tudi v sistemu zaščite in reševanja. 

Trenutno ste zaposleni v 
Inšpektoratu za varstvo pred 
naravnimi in drugimi nesrečami 
RS. Kakšne so konkretno vaše 
naloge, za kaj si zavzemate? 

Naš inšpektorat izvaja nadzor 
na področjih varstva pred 
požarom, zaščite in reševanja ter 
varstva pred utopitvami. Tako 
kot druge inšpekcije tudi mi 
uresničujemo svoje poslanstvo 
s preventivnim delovanjem, na 
primer z izrekanjem opozoril, 
obveščanjem javnosti in 
podobnim, ter predvsem s 
kurativnim delovanjem, k čemur 
spadajo inšpekcijski nadzori in 
izrekanje predpisanih ukrepov 
ter sankcij. Zavzemamo se tudi 
za poročanje organom, ki so 
odgovorni za pripravo predpisov 
na posameznih področjih in 
na tak način pomagamo pri 
izboljšavah sistema za varstvo 
pred naravnimi in drugimi 
nesrečami.

Pred leti ste si veliko 
prizadevali, da smo v Ajdovščini 
zgradili helioport. Kaj tovrstne 
pridobitve pomenijo za 
skupnost?

Vsaka infrastrukturna 
pridobitev ali oprema, namenjena 
zaščiti in reševanju, pomeni 
dodatno kvaliteto za okolje in 
ljudi. Vsaka taka pridobitev 
pomeni povečanje varnosti 
in učinkovitejše ter hitrejše 
ukrepanje, ko je to potrebno. Če 
vsaka taka pridobitev reši le eno 
življenje ali zmanjša materialno 
škodo v dobi svojega obratovanja, 
je investicija večkrat povrnjena. 
Pri tovrstnih vrednotenjih ni 
kriterijev.

Naložbe v infrastrukturo za 
zaščito in reševanje so nujne in 
potrebne. Z večanjem naravne 
in druge ogroženosti okolja in 

prebivalstva nastaja tudi potreba 
po boljši, učinkovitejši opremi in 
ustrezni infrastrukturi. 

Veliko teženj gre trenutno 
v smeri gradnje Logističnega 
centra v Ajdovščini, kjer bi 
svoj prostor dobili tako gasilci, 
policisti, služba nujne pomoči … 
Kaj še potrebuje Ajdovščina na 
področju sil zaščite in reševanja? 

Logistični center ima že sedaj 
regionalni pomen, saj je tam 
regijsko skladišče izpostave 
URSZR Nova Gorica. Tudi 
pri prostorskem umeščanju 
v preteklosti je bil ta prostor 
mišljen kot regionalni logistični 
center. Predvsem ima ugodno 
lokacijo in infrastrukturne 
povezave (avtocesta, železnica, 
letališče). Seveda pa je to enkratna 
priložnost, da se bodo tja preselile 
vse urgentne službe, ki delujejo 
na lokalnem nivoju. Treba je 
poudariti, da je naša dolina tudi 
zaradi specifične lege (prometna 
povezava, burja, adrenalinski 
športi) z vidika naravnih in 
drugih nesreč precej ogrožena. 
Kot podatek naj navedem, da 
so bile sile zaščite, reševanja 
in pomoči v lanskem letu na 
območju občin Ajdovščina in 
Vipava aktivirane kar 357-krat, 
od tega je 9-krat pomoč nudil 
tudi helikopter. Že samo v dveh 
mesecih tega leta je bilo na našem 
območju 47 intervencij in eno 
helikoptersko reševanje.

Ob tem si želim, da bi občini 
Ajdovščina in Vipava v naslednjih 
letih dobili specializirano 
tovorno vozilo z vsemi štirimi 
nadgradnjami, k i bodo 
dobavljena iz mednarodnega 
projekta 'Podnebno pogojene 
naravne nesreče'.

Ob prihajajočem dnevu 
Civilne zaščite – kaj sporočate 
pripadnicam in pripadnikom? 

Najprej jim ob prazniku 
čestitam in izrekam zahvalo ter 
spoštovanje. Zahvalo je potrebno 
nameniti tudi družinam 
reševalcem in njihovim bližnjim, 
saj velikokrat tudi oni nosijo 
določeno breme te humane 
dejavnosti. Ob tej priložnosti 
pa je vedno potrebno poudariti 
tudi na nevarnosti, ki prežijo 
pri njihovem delu, zato velja 
opozorilo, da je vedno najprej 
potrebno poskrbeti za lastno 
varnost. Namreč poškodovan 
reševalec ne more pomagati 
ponesrečenemu. Zato srečno in 
varno vsem izzivom na poti!

JL

Miloš Bizjak, namestnik glavnega inšpektorja Inšpektorata RS za varstvo pred naravnimi in drugimi nesrečami

Ob prihajajočem dnevu Civilne zaščite
Prvega marca obeležujemo dan Civilne zaščite, s katerim krepimo zavest o ogroženosti pred naravnimi in drugimi nesrečami. Hkrati se s tem opominja na 

pomembno vlogo Civilne zaščite pri varstvu pred različnimi nesrečami, obenem pa se vse bolj izpostavlja tudi pomen mednarodnega sodelovanja za zaščito 
človeka in njegovega okolja. O pomenu Civilne zaščite, razvejani mreži pripadnikov in načrtih, ki se bodo na Ajdovskem na področju služb zaščite in reševanja 
razvijali v prihodnje, smo se pogovarjali z magistrom Milošem Bizjakom, namestnikom glavnega inšpektorja inšpektorata RS za varstvo pred naravnimi in 
drugimi nesrečami.
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V času zimskih počitnic smo 
dvajsetim otrokom, v sodelovanju 
z MKC Hiša mladih Ajdovščina, 
omogočili brezplačno aktivno in 
kakovostno preživljanje prostega 
časa v obliki družabnih in 
športnih iger, šivalno-ustvarjalnih 
delavnic, joge, sproščanja in 
telovadbe za možgančke, lutkovne 
predstavitve, gibalno-rajalnih 
delavnic in peke palačink. 
Razveselilo nas je sodelovanje s 
Karin Praček, državne prvakinje 
v paranamiznem tenisu, ki je 
v okviru projekta MKC Hiša 
mladih Ajdovščina Ne – čakaj 
– na maj – PRIDI ZDAJ! vodila 
počitniški pingpong delavnici. 
Projekt mladinskega centra 
mlade nagovarja, spodbuja 
in jim omogoča, da svoje 
ideje in znanja razvijajo v 
mentorskem programu in jih 
v obliki aktivnosti prikazujejo 
lokalnemu okolju. Ideje so lahko 
zasnovane na najrazličnejših 
področjih,od podjetništva, 
kulture, zdravja, izobraževanja 
do turizma, športa in okolja, 
tako je mladim omogočen širok 
okoliš inovativnega kreiranja 
in prodornega udejanjenja. 
Šolarje prvih dveh triad smo 
med zimskimi počitnicami 
odpeljali na zimovanje v Piran, 
kjer so se prepustili številnim 
dogodivščinam in prekrasno 

preživeli vseh pet dni počitnic.
Kulturni praznik je minil v 

znamenju ajdovske kulturne 
dediščine, saj je društvo 
organiziralo že drugi geocaching 
po Vipavski dolini. Naš geolov 
smo pripravili tako, da smo 
'zaklade' skrili pri naravnih 
in kulturnih znamenitostih 
Ajdovščine (Lokarjeva galerija, 
Lavričeva knjižnica, Stari mlin 
ob Hublju, Cankarjev trg, fužine, 
tržnica), udeleženci pa so jih 
iskali s pomočjo GPS naprav in 
tako odkrivali nove informacije 
o ajdovski kulturni in naravni 
dediščini. Svoje najdbe in 
odgovore na nagradna vprašanja, 
ki smo jih zastavili pri vsakem 
zakladu, so nato posredovali 
na naša socialna omrežja in si 
prislužili simpatične nagrade.

K zaključku peljemo natečaj 
Evropa v šoli, ki letos sliši na temo 
Brez modre ni zelene, brez vode ni 
življenja, opira se na družbeno in 
okoljsko problematiko pitne vode. 
Društvo je prejelo 99 čudovitih 
umetniških izdelkov učencev in 
dijakov iz lokalnih osnovnih in 
srednjih šol. Strokovna komisija 
bo izdelke ocenila v začetku 
marca in jih poslala na nacionalni 
izbor v Ljubljano. Držimo pesti za 
naše mlade ustvarjalce! 

S šolami sodelujemo tudi v 
programu Otroški parlamenti 

– v začetku marca je predvideno 
že 32. zasedanje medobčinskega 
otroškega parlamenta, ki mu 
prisostvujejo mladi parlamentarci 
iz lokalnih osnovnih šol z 
mentorji, ter častni gostje. Letos 
zaključimo s temo Moja poklicna 
prihodnost in izbiramo nova, 
še neraziskana, a pomembna 
področja življenj mladostnikov. 

Odprte so prijave v študijski 
krožek ZASE SKRBIM, DOBRO 
ŽIVIM, ki v svojo družbo 
vabi vse mlade, ki bi se želeli 
opolnomočiti s superveščinami za 
uspešno krmarjenje skozi izzive 
življenja. Krožek bo potekal pod 
mentorstvom srčne psihologinje 
Urške Čuk, vsako sredo, ob 16. uri, 
v MKC Hiša mladih Ajdovščina. 
Študijski krožek BRALNA 
SREČA(NJA) pa v svojo sredino 
vabi vse knjižne navdušence, ki 
bi radi v sproščenem vzdušju, 
prijetni družbi in s kavo v roki 
razpravljali o prebranih knjigah 
ter se ob tem tudi kaj novega 
naučili. Predviden pričetek obeh 
študijskih krožkov je v marcu 
oziroma ob zapolnitvi prostih 
mest. Obvezne so prijave na 
info@mdpm-ajdovscina.si. Lepo 
vabljeni, udeležba je brezplačna! 

Za več informacij o naših 
programih nam sledite na 
Facebooku in Instagramu.

Medobčinsko društvo prijateljev 
mladine Ajdovščina na lovu ...

Društvo prijateljev mladine Ajdovščina je že zavihalo rokave, po prvi večji januarski 
humanitarni akciji za družine v stiskije februarja počastilo praznik slovenske kulture z izvedbo 
geolova, v katerem so udeleženci odkrivali skrite ajdovske zaklade, in med zimskimi počitnicami 
organiziralo petdnevni ustvarjalni program in zimovanje v Piranu. V polnem teku so že priprave 
na izpeljavo študijskih krožkov, otroškega parlamenta ter natečaja Evropa v šoli.

'Imej se zdravo'
Povezovanje stroke in prakse v projektu za osnovnošolce in dijake v lokalni skupnosti.

V okviru programa 'Imej se 
zdravo' smo se 17. 2. 2022 v 
prostorih mladinskega centra 
srečali sodelujoči partnerji 
v projektu. Več o projektu si 
lahko preberete na https://
w w w.mc-hisa m lad i h .si /s l /
projekti/2021060811531758/
imej-se-zdravo/

Program, ki ga izvajamo 
za osnovnošolce in dijake, 
nadaljujemo marca 2022 s 
posvetom za strokovne delavce 
vzgojno – izobraževalnih 
zavodov v lokalni skupnosti in 
pogovornimi oddajami v živo, ki 
bodo potekale v avli mladinskega 
centra. V mesecu avgustu se nam 

bodo na mladinskem taboru 
'Imej se zdravo' pridružili tudi 
osnovnošolci od 7. do 9 razreda.

Veselimo se prihajajočih 
dogodkov in sodelovanja z vsemi, 
ki smo vključeni v proces vzgoje 
in izobraževanja mladih v lokalni 
skupnosti. 

MKC Hiša mladih Ajdovščina
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Z ad nj i  p o d at k i  o 
epidemioloških razmerah nas 
vse navdajajo z optimizmom, da 
se bomo v prihajajoči pomladi 
vendarle vrnili v način življenja, 
ki se nam je še nedolgo nazaj zdel 
samoumeven. Kakšne in koliko 
posledic je dvoletna prilagoditev 
Covid situaciji pustila na nas, 
bo natančno pokazal šele čas in 
strokovne študije.

Nekaj pa je zagotovo in 
dokazano že ta trenutek. V 
epidemiji so bile najbolj prizadete 
gibalne sposobnosti otrok – sploh 
osnovnošolcev. Po več meritvah 
in študijah ter podatkih Fakultete 
za šport je gibalno nazadovalo 
kar dve tretjini otrok, najbolj 
v kondiciji, koordinaciji in 
vzdržljivosti, splošna gibalna 
učinkovitost pa je v povprečju 
padla za 13 %. Kar za 20 % pa se 

je dvignil delež predebelih otrok.
Kot opozarjajo strokovnjaki, 

je stanje zaskrbljujoče in za 
odpravljanje teh anomalij ter 
vzpostavitve normalnega stanja 
bo potrebno veliko dela staršev in 
vseh, ki so vključeni v vzgojno-
izobraževalne procese.

Sem spadajo tudi športna 
društva in klubi, ki lahko 
učinkovito pripomorejo k 
reševanju problematike.

Zato so se v RK Ajdovščina 
odločili, da povabijo v svoje vrste 
vse osnovnošolce, še posebejpa 
rojene med leti 2010 in 2015.

Rokomet ,  kot  eden 
'tradicionalnih ' ajdovskih 
športov poleg športnih aktivnosti 
ponuja igro, zabavo, druženje, 
tekmovanje, občutek pripadnosti 
ekipi. Obenem privzgaja dejstvo, 
da se je za uspeh potrebno truditi 

in vztrajati.
Vabljeni zato vsi, ki bi želeli 

aktivno preživeti del svojega 
prostega časa, da se preizkusite 
kot rokometaši ali rokometni 
vratarji.

Starši, z odločitvijo, da bo vaš 
nadobudnež postal rokometaš, 
bo tudi skrb za primerno količino 
gibanja odveč. Redni treningi 
pod strokovnim vodstvom 
usposobljenih trenerjev so 
zagotovilo, da se vaš otrok ne 
bo znašel v zgoraj omenjenih 
negativnih številkah.

Prvi mesec treningov je za nove 
člane brezplačen. 

Več informacij: 
Jani - 040 286 088, na e-mail: 

rk_ajdovscina@hotmail.com.

TG

Tekma je bila v organizaciji PD 
Ajdovščina, OŠ Dobravlje in OŠ 
Danila Lokarja Ajdovščina. Veseli 
smo bili prijaznega sprejema in 
pripravljenosti vodstva ajdovske 
šole, da nam nudi prostore 
njihove šole, ki so potrebni za 
dobro organizacijo take tekme.

Letošnja organizacija je bila 
seveda drugačna od dozdajšnjih, 
kajti potrebna je bila kontrola 

pogoja PCT, starti v mehurčkih, 
medsebojne razdalje pri prijavah, 
odčitavanju SI čipa. Vreme je 
omogočalo dogajanje na prostem, 
kar je bilo seveda v zadovoljstvo 
vsem, tako organizatorjem kot 
tekmovalcem.

Termin tekme je nam 
Primorcem zaupan vedno v 
zimskem času, v upanju, da ne 
bo snega in da bodo temperature 
višje kot v celinski Sloveniji. 
In res je bilo tudi letos tako. 
Ne samo to, vreme nam je bilo 
popolnoma naklonjeno, kajti 
bilo je lepo, sončno, brez burje, 
prijetno pomladno, idealno za 
zimski čas. Tekmovalci so prav 

uživali, se 'martinčkali' in hvalili, 
kako lepo je pri nas, da je prav 
'nadstandardno', so se izražali. 
Poleg ostalega je tudi vreme tisti 
faktor, ki na našo tekmo zvabi 
veliko število tekmovalcev, letos 
okrog 200, kar je za čas epidemije 

kar veliko. 
Poseben, orientacijski zemljevid 

mesta Ajdovščina, ki je za tekmo 
potreben, je že pred leti izdelal 
aktivni orientacist, ljubitelj teka, 
Ivo Kete. Vendar tista karta 
danes ni več ustrezala, kajti 
nekatere ulice in trg v mestu so 
bili prenovljeni. Veliko ur je za 
to porabil, potrebno je bilo na 
teren in vse spremembe, ki so v 
mestu v zadnjem času nastale, je 
bilo potrebno vnesti na zemljevid. 
Tega pa ob prenovi trga in ulic ni 
bilo malo.

Hkrati je bil Ivo tudi traser 
dvajsetih različnih prog, kajti 
toliko je bilo različnih starostnih 
in težavnostnih kategorij. Tekma 
je štela za državno prvenstvo, 
'pod prste' mu je gledala sodnica 
Eneja Osterman, ki je pripomnila 
ali potrjevala vsako postavljeno 
kontrolno točko. 

Po pravilih seveda mora 
postavitev ustrezati številnim 
kriterijem, kot so razdalja proge, 
primerna vidnost prizme, varnost 
tekmovalca, ki se točki približuje, 
lastnina zemljišča, kjer so točke 
postavljene, in še številni drugi 
kriteriji. Ker je Ivo domačin in 
pozna mnoge Ajdovce, se je s 
posamezniki tudi dogovarjal 
o postavitvi točk na njihovo 
parcelo, da bi tekmo napravil še 

bolj zanimivo. Zgodi se namreč 
tudi nevšečnost, ko lastniki 
kontrolno točko odstranijo, 
odvržejo, premaknejo, kar seveda 
lahkorazveljavi tekmo, česar si 
nihče ne želi.

Mnoge kontrolne točke so bile 
postavljene po starem, urbanem 
predelu mesta, v skritih kotičkih, 
kamor sprehajalci, tudi domačini, 
ne zaidejo. To naredi tekmo še 
bolj zanimivo, ker ne iščeš samo 
točk, ampak obenem spoznavaš 
tudi mesto.

Tekmovalci OŠ Dobravlje, ki 
so člani orientacijske sekcije PD 
Ajdovščina, so se letos na tekmi 
izkazali primerno pandemičnim 
razmeram. Treningi so bili 
redkejši, bili so v mehurčkih, torej 
samo po posameznih razredih. 
Velikokrat je tekmovalcem 
treninge onemogočala okuženost 
z virusom ali karantena. Tudi 

družinska proga, naša posebnost, 
je bila prav zato slabše zastopana.

V otroški kategoriji sta se 
dobro uvrstila Žiga Štokelj na 
drugo in Maks Malik na tretje 
mesto. V kategoriji M12 je peto 
mesto osvojil Matic Kerševan, v 
kategoriji M16 je na šestem mestu 
pristal Tine Novak. V kategoriji 
M18 je peto mesto dosegel 
Miha Kočevar. Med dekleti je 
bila najboljša v kategoriji Ž16 
osmošolka Klara Mahkovec.

Vsi upamo in si želimo življenja 
in tekem brez prisotnosti virusa. 
Kako bo v prihodnosti s tekmami 
in orientacijo, bo pokazal čas in 
razmere v njem.

Za vse pa velja povabilo, da 
se nam lahko pridružite, na 
začetku se malo izgubljate, nato 
pa je nevarno, da vas orientacija 
zasvoji. 

mk

Orientacijski sprint po ajdovskih ulicah
Po dveh letih premora zaradi pandemije, pa tudi zaradi prenove mesta Ajdovščina, smo letos, 

23. januarja, ponovno organizirali in uspešno izpeljali orientacijsko tekmo, imenovano sprint. 
To so tekme, ki se odvijajo po različnih mestih Slovenije, običajno po starih mestnih jedrih. Ta je 
bila tretja po vrsti, vseh je po številu pet.
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Rokometni klubu Ajdovščina 

Zavedamo se pomena gibalnih 
sposobnosti otrok

V otroštvu razvite gibalne sposobnosti so naložba v zdravje za celo življenjsko obdobje.V času 
epidemije so gibalne sposobnosti otrok drastično padle. Tega se zavedajo tudi v RK Ajdovščina 
in želijo aktivno prispevati k temu, da se trend obrne v pozitivno smer.
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Uroš Pintar na čelu 
IASLIM-a

Mednarodno združenje upravljavcev infrastrukture za šport 
in prosti čas - International Association of Sport and Leisure 
Infrastructure Management (IASLIM) je ob zaključku lanskega 
leta za svojega predsednika imenovalo Uroša Pintarja, sicer 
direktorja Zavoda za šport Ajdovščina.

Pintar je zaupnico za vodenje 
te neprofitne organizacije 
prejel na račun svojega znanja 
ter strokovnosti na področju 
upravljanja športne infrastrukture. 
IASLIM ima člane v 36 državah 
po vsem svetu, ki predstavljajo 
javne zavode za šport, občine, 
podjetja, športna združenja ter 
strokovnjake, ki upravljajo z več 
kot 5.000 športnimi objekti in 
športnimi površinami kot so: 
športni centri, dvorane, stadioni, 
bazeni, smučarska središča, 
rekreacijske površine, hipodromi, 
velodromi, strelišča, igrišča za golf, 
teniška igrišča in drugi objekti, ki 
nudijo vse za šport in prosti čas. 

Uroš si bo prizadeval izpolniti 

poslanstvo združenja, ki temelji na 
trajnostnemu razvoju, socialnemu 
upravljanju, vk ljučevanju 
inovativnih programov in novih 
tehnologij na področju športa, 
prostega časa ter infrastrukture, 
kar bo s pridom povezoval lokalno 
okolje z zunanjim športnim 
svetom. Raziskovalni in razvojni 
projekti, svetovanje in izdaja 
priporočil za gradnjo športne 
infrastrukture, organizacija 
športnih mednarodnih konferenc, 
seminarjev, strokovnih tečajev 
bo pripomoglo k temu, da se bo 
sledilo trendom in smernicam v 
prihodnosti na področju športa ter 
deliti znanje v domačem okolju.

Zavod za šport Ajdovščina

Zakaj šport, zakaj rokomet?
Zakaj postati rokometašica? Zakaj vpisati otroka v rokometni krožek? Zakaj omogočati 

strukturirane treninge rokometa od najmlajše generacije pa do vrhunske ravni? In nenazadnje 
– zakaj spremljati rezultate in gledati rokometne tekme? Kaj je pri rokometu tako posebnega?

Raznolikost rokometne igre 
pri športnikih vseh starosti 
zahteva prav tako raznoliko 
pripravo. Rokometaši morajo 
za uspešno opravljanje nalog 
v vseh fazah rokometne igre 
imeti dobro razvite vse gibalne 
sposobnosti in sicer moč pri 
duelih z nasprotnikom in šprintu, 
hitrost pri hitrem protinapadu in 
vračanju v obrambo, koordinacijo 
pri preigravanju in manipulaciji 
z žogo, gibljivost pri doseganju 
načrtnih ali nenačrtnih velikih 
amplitud pri različnih napadalnih 
in obrambnih aktivnostih, 
natančnost pri postavljanju na 
igrišču, podajanju in streljanju 
na gol, ravnotežje kljub 
motečim zunanjim dejavnikom, 
navadno s strani nasprotnika, 
in nenazadnje vzdržljivost 
za vzdrževanje motoričnih 
sposobnosti na visokem nivoju 
skozi večji del tekme. Ustrezna 
razvitost omenjenih sposobnosti 
rokometašem navadno omogoča 
lažje premagovanje različnih 
gibalnih situacij tudi izven 
rokometna igrišča ali v kateremkoli 
drugem športu.

Poleg fizične pripravljenosti 
morajo rokometaši v želji po 
dobri igri prikazati tudi nekatere 
psihološke sposobnosti, kot so 
predvidevanje nasprotnikovih 
namer v napadu in obrambi, hitrost 
reagiranja, tajming, motivacijska 

pripravljenost in odzivanje na 
različne, bolj ali manj stresne 
situacije v igri, ki nastanejo zaradi 
različnih odločitev soigralcev, 
trenerja, nasprotnikov ali 
sodnikov. Zelo pomembne so tudi 
zbranost in taktične odločitve, ki 
lahko vplivajo na celotno moštvo 
in na sam potek tekme.

Rokomet spada med športe, kjer 
zmaguje ali izgublja cela ekipa. Za 
(ne)uspeh so vedno krivi vsi igralci 
moštva, zato je pomembno, da 
so igralci med sabo povezani in 
da delujejo v skupno dobro. Pri 
treniranju in igranju rokometa 
nastajajo trdne socialne vezi, ki 
mnogokrat trajajo tudi dolgo po 
končani profesionalni ali amaterski 
karieri. Rokomet (in tudi večina 
ostalih športov) ponuja veliko 
priložnosti za spoznavanja novih 
ljudi, med katerimi lahko pride do 
dobrih prijateljskih vezi. Skupek 
vseh naštetih učinkov nemalokrat 
vpliva tudi na samozavest igralcev, 
zaradi katere lahko napredujejo 
in premagujejo meje v rokometni 
igri in seveda nasploh na vseh 
področjih v življenju.

Postati rokometaš na 
vrhunskem, ali na drugi strani le 
na rekreativnem nivoju, predstavlja 
ogromne razlike v življenju 
posameznika tako na igrišču 
kot tudi izven njega. Trenažni 
proces pa tudi pri ljubiteljskih 
rokometaših večkrat povzroči 

zgoraj omenjene pozitivne učinke, 
ki jih posameznik lahko prav 
tako s pridom unovči pri izbiri 
svoje izven-športne kariere. Z 
zgodnjim začetkom treningov 
rokometa se zaradi kompleksnosti 
igre z različno težkimi nalogami 
srečujejo že najmlajši rokometaši. 
Dober strokovni kader jim s 
strukturiranim treningom 
omogoča razvoj različnih 
motoričnih sposobnosti, predvsem 
pa delovnih navad in psihološke 
pripravljenosti, ki jih lahko s 
pridom unovčijo na kateremkoli 
področju v kasnejšem življenju, 
četudi ne postanejo vrhunski 
športniki. Zato je pomembno, da na 
kakršenkoli način, v čim večji meri 
podpiramo delovanje rokometnih 
klubov in tako omogočamo 
zdrav športni in življenjski 
razvoj mlajših in malo starejših 
športnikov. Podporo pokažemo 
že z ogledom tekme, navijanjem 
ali pogovarjanjem o rokometnih 
rezultatih. Nenazadnje nam 
rokometna igra ponuja 60 minut 
atraktivne in dinamične borbe 
za žogo, ki z ogromno športne 
želje po zmagi navijačem vzbuja 
čustveni vrtiljak in nepozabna 
doživetja, zaradi katerih si vedno 
znova želimo spremljati ali igrati 
tako posebno igro, kot je rokomet.

PR ŽRK Mlinotest

Osnovna šola Dobravlje je že 
več časa prepoznavna kot osnovna 
šola, ki ji tekmovanja v orientaciji 
in teku na smučeh niso tuja. Zato 
ne preseneča, da so se učenci in 
učenke tudi iz šolskega državnega 
prvenstva v ski-orinetaciji vrnili s 
kopico odličnih rezultatov. 

V nedeljo, 30. 1. 2022, je v Ratečah 
potekalo državno prvenstvo v ski-
orientaciji, ki so se ga udeležili tudi 
učenci OŠ Dobravlje ter ponovno 
dosegli odličen rezultat.

Sara Kerševan iz 7. a je z 
osvojenim 2. mestom postala 
državna podprvakinja; izkazali 
so se tudi ostali tekmovalci 
(Lea Podgornik, Matej Bratož, 
Gal Nemeček, Karolina Šatej 
Bavčar, Matic Kerševan in Matija 
Kerševan), ekipni uspeh pa je s 3. 
mestom v svoji kategoriji dopolnil 
mentor Stanko Čufer, kot člana PD 
Ajdovščina pa še David Čufer (2. 
mesto) in Nina Černigoj (1. mesto).

Orientacisti spet odlični
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ODDAJA 
POSLOVNIH PROSTOROV

Vabljeni na ogled!

Na strateški in dostopni lokaciji v Ajdovščini oddamo nadstandardne večje in manjše poslovne prostore. 
Namenjene opravljanju storitvene dejavnosti ali kot pisarne. Atraktivna poslovna stavba, ki se nahaja tik ob 
izvozu iz avtoceste, predstavlja edinstveno priložnost za izvajanje storitvene, izobraževalne ali 
pisarniške dejavnosti. Stavba poleg nadstandardne gradnje in razgleda na Vipavsko dolino 
ponuja tudi uporabo dvigala, vgrajenih pametnih inštalacij, videonadzornega sistema, varovanja, 
brezhibnega čiščenja in vzdrževanja poslovnih prostorov ter uporabo zasebnih parkirišč za najemnike.

 

Več informacij  
tel.: 040 626 982 

Poslovni prostori so sodobni, svetli, arhitekturno dovršeni in predstavljajo odlično poslovno priložnost!

 Latnik - Zgornjevipavski časnik izdaja: LATNIK d.o.o., Goriška cesta 64, 5270 Ajdovščina • Tisk: Tiskarsko središče d.o.o. •  
Tel. uredništva: 05 36 71 502 • e-mail: info.latnik@gmail.com

Pustovanje v Ajdovščini
Naj pust, ki po starem ljudskem izročilu prežene zimo, z našim 

odgovornim ravnanjem prežene tudi virus.

Tudi letos bomo pomlad 
priklicali brez pustne povorke in 
tradicionalnega druženja pustnih 
šem v veliki dvorani Zavoda za 
šport Ajdovščina.

V Mladinskem kulturnem 
centru Hiša mladih Ajdovščina, 
ki v okviru svojega programa 
izvede tudi pustni dogodek, bomo 
v ta namen organizirali natečaj 
'Izvirna pustna šema' in tako na 
večer pustnega torka ajdovske 
šeme predstavili v spletni galeriji 
Hiše mladih https://www.mc-
hisamladih.si/sl/galerija/spletna-
galerija/ in na Fb strani Ajdovska 
Hiša mladih.

K sodelovanju na natečaju 
smo povabili osnovnošolce in 
najmlajše otroke, ki obiskujejo 
vzgojno – izobraževalne zavode 
v lokalni skupnosti.

Fotografije lahko pošljejo tudi 
starši otrok, ki niso vključeni v 
program predšolske vzgoje.

Fotografije pošljite na info@mc-
hisamladih.si

Sodelujoče maškare čakajo 
lepe nagrade!

Naj bo PUST mastnih ust in 
kot vedno tudi ustvarjalen in 
zabaven.

MKC Hiša mladih 
Ajdovščina

Državno odlikovanje Jožetu Troštu
Predsednik republike Borut Pahor je v predsedniški palači je Jožetu Troštu, skladatelju, 

organistu, zborovodji vročil državno odlikovanje z redom za zasluge za življenjsko delo in pečat, 
ki ga je pustil v slovenski zborovski glasbi. »Vsestransko delovanje ter obsežni ustvarjalni in 
poustvarjalni opus pomenita izjemni prispevek Jožeta Trošta k slovenski sakralni in posvetni 
kulturi,« je še zapisano v utemeljitvi.

Jože Trošt se je rodil leta 1940 
na Colu. Po študiju na ljubljanski 
Teološki fakulteti je leta 1967 
odšel študirat na Papeški inštitut 
za cerkveno glasbo v Rimu. 
Leta 1970 so mu ponudili mesto 
ravnatelja ljubljanskega stolnega 
kora. Postal je tudi predavatelj 
cerkvene glasbe na teološki 
fakulteti, kjer je poučeval do 
leta 2003. Obnovil je staro 
orgelsko šolo v Ljubljani. Bil je 
tudi sourednik revije Cerkveni 
glasbenik. Skoraj 30 let je vodil 
Mešani pevski zbor Antona 
Foersterja, za katerega je napisal 
številne skladbe. Pod njegovim 
vodstvom je zbor ob razglasitvi 
slovenske samostojnosti prvi 

zapel slovensko himno v 
parlamentu. Sodeloval je pri 
pripravi glasbenega sporeda ob 
obiskih papeža Janeza Pavla II. 
v Sloveniji leta 1996 in 1999. Ob 
drugem obisku je 2.500-članski 
združeni pevski zbor izvedel 
Troštovo t. i. Šestnajsto mašo, 
posvečeno Antonu Martinu 
Slomšku, ki ga je papež takrat 
razglasil za blaženega. Trošt je 
bil plodovit skladatelj; njegov 
opus obsega dvajset maš, oratorij, 
kantate, samospeve in na stotine 
zborov. Rojstnemu Colu se je 
poklonil s skladbo Prelepi kraj 
domači kraj na besedilo colskega 
zdravnika Franca Korena. 


